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Za cent vi{e
Pribli`ava se obe}ano prvoaprilsko po-

ve}awe cena elektri~ne energije.  Mla|an
Dinki},  ministar finansija u Vladi Srbije,
nedavno je takvu mogu}nost najavio. Upadqi-
vo je,  pritom,  da ministar Dinki} nije `e-
leo da “istr~ava” sa procentom wenog pove-
}awa. Takva zadr{ka nesumwivo ohrabruje,
{to zna~i da je poskupqewe izvesno a o pro-
centu se razgovara, pa je rano za bilo kakve
najave. Podse}amo, EPS je tra`io da struja
od po~etka godine poskupi za 20 odsto,  {to
bi omogu}ilo da u 2006. posluje bez gubitaka,
kao i da se ona vrati na poziciju iz decembra
2004. godine (kada je cena elektri~ne ener-
gije za kilovat-~as iznosila  4,1 evro cent).
Donedavno je ministar Dinki} pomiwao samo
korekciju od 10 odsto. Sada ni to ne pomiwe.
Da li je na pomolu ne{to izme|u? 

Respektuju}i ranije izno{ene argumente
za odbijawe EPS-ovih zahteva zbog vo|ewa
ra~una o globalnoj makroekonomskoj politi-
ci i kontroli inflacije, ne mo`e se re}i da
nije bilo najbla`e re~eno, ~udnih nedosled-
nosti.  Mase plata u javnim preduze}ima, pa
i u EPS-u  su zamrznute. Jedna od te`ih po-
sledica je odlazak  kadrova i sve mawa mo-
tivisanost zaposlenih za neka posebna na-
dahnu}a. Onda je i onima koji su bili protiv
poskupqewa, trebalo da bude jasno da bi
uve}ani priliv tog novca  “zavr{avao” samo
tamo zbog ~ega se  pove}awe i tra`i - za odr-
`avawe dostignutog nivoa proizvodwe,  od-
nosno za remonte i investicije.  Da li se to
neko pla{i da }e uve}an prihod umesto u in-
vesticije i remonte, oti}u u {iroku potro-
{wu? Ili,  {ta zna~e ~udna tuma~ewa i po-
re|ewa  tro{kova proizvodwe EPS-a i dru-
gih elektroprivreda? Da li je to EPS efi-
kasniji od drugih kada proizvodi najjeftini-
ju struju u Evropi, pa mo`e da je prodaje po
toj ceni i da pritom ni{ta ne gradi? 

Re~ je o javnom preduze}u koje je u ovu go-
dinu zbog nerealne cene svoje robe napravi-
lo poslovni plan u kome je mawak potrebnih
sredstava dostigao gotovo 300 miliona
evra. Da je prihva}en zahtev EPS-a za po-
skupqewe od 20 odsto, tog minusa ne bi bi-
lo, radilo bi se, pa ~ak i gradilo.... U isto
vreme, svedoci smo da se derivati nafte
uskla|uju sa svetskom cenom te sirovine, da
NIS ima profit, da za wih va`i tr`i{te,
iako su jo{ i za{ti}eni od wega uredbom
koja ograni~ava uvoz belih derivata. Po-
sledica takvog krojewa cena energenata,
ali ne u nadle`nom ministarstvu, ve} u mi-
nistarstvu finansija, je sve ve}i dispari-
tet cena energenata. “Krivac” je igrawe ak-
cizama koje pune buxet i dr`awe na ledu
socijalnog energenta - struje, kojom se {titi
standard.

Tako sada imamo prose~nu prodajnu cenu
kilovat sata od 3,3 evro centa .  Ciq je da se
ponovo dostigne bar cena iz decembra 2004.
godine od 4,1 evro cent.  Ra~unica je veoma
jednostavna tim pre {to su u elektroprivre-
di,  kao i u drugim proizvodnim delatnosti-
ma,   u me|uvremenu znatno porasli tro{ko-
vi proizvodwe.  Sa ranije najavqenim ra-

stom od 1.aprila za 10 odsto cena elektri~-
ne energije iznosila bi 3,63,  sa rastom od 15
odsto - 3,80,  a sa pove}awem od 20 odsto do-
stigla bi 3,97 evro centi,  {to zna~i da bi i
daqe ostala najni`a u okru`ewu a pogotovo
u pore|ewu sa zemqama Evropske unije. Ko-
liko }e biti skupqa od 1. aprila i kojom di-
namikom }emo i}i ka ~etiri centa, ne zavisi
od EPS-a, ali od toga kada }e se sti}i tamo
zavisi sudbina EPS-a. 

Taj cent vi{e, znatno bi pomogao EPS-u,
temequ privrede i nose}em stubu energet-
ske suverenosti. Za dostizawe tog ciqa,
EPS   ima i punu podr{ku  resornog mini-
starstva.  A koliko bi,  recimo,  u ostvare-
nim efektima to zna~ilo najboqe je nedavno
ilustrovao Bo{ko Buha,  direktor Privred-
nog dru{tva “Termoelektrane Nikola Tesla”
d.o.o.   Buha je tako istakao da bi TENT za
nadprose~no ostvarenu proizvodwu u perio-
du 1.oktobar - 20 februar (od 8,4 milijardi
planskih kilovat-~asova i za ostvareni “vi-
{ak” od 900 miliona kilovat-~asova) da je
cena elektri~ne energije bila samo za cent
ve}a, EPS-u doneo jo{ 360 miliona evra. Sa-
mo u tom periodu!  

U toj “borbi” za realnije vrednovawe ce-
ne elektri~ne energije EPS-u,   {to je i re-
dak slu~aj u na{oj privredi,  na ruku idu i
zahtevi nekih me|unarodnih institucija. Po
wima, energetske firme koje moraju da se na-
|u na tr`i{tu, moraju da dostignu i tr`i{ne
cene proizvoda i usluga.  Tim povodom Sr|an
Sre}kovi},  pomo}nik ministra trgovine Sr-
bije,  izjavio je da }e ovo ministarstvo u sa-
radwi sa ministarstvima rudarstva i ener-
getike i finansija, krajem marta odrediti
stepen poskupqewa elektri~ne energije od
1. aprila. 

- U naredne ~etiri godine u planu je da
se dostigne 5,5 evro centi - napomenuo je
Sre}kovi},  s tim {to zasad ne postoji dina-
mika kako }e se to ostvariti.  Takva cena
elektri~ne energije u skladu je sa tr`i{nim
kretawima i sa stawem u regionu.  Prilikom
odre|ivawa iznosa poskupqewa vodi}e se
ra~una  o planiranoj inflaciji i standardu
stanovni{tva,  ali i o rentabilnom poslo-
vawu EPS-a.  Zna~i,  zadatak koji nije sporan
je da se cena elektri~ne energije do 2010.  go-
dine u odnosu na sada{wi nivo pove}a ~ak
za 70 odsto!

No, ove pri~e o nivoima, rokovima, in-
flaciji, brizi o standardu...slu{amo godi-
nama i decenijama. Posledice znamo. Kad
do|e 1. april zna}emo kojim putem kre}e
EPS. 
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U odnosu na 2004.
godinu potro{wa
elektri~ne ener-

gije u Srbiji ve}a je ~ak za
3,4 odsto od planirane.
Struje kada je najpotrebni-
ja nema dovoqno “na pija-
ci”. Nove elektrane su je-
dino re{ewe.
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Umesto tenderske prodaje 70 odsto kapitala JP
dr`ava bi trebalo da omogu}i disperziju vla-
sni{tva, koja bi u posed tih firmi, pored veli-

kih investitora - stranih i doma}ih - uvela i gra|ane.
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EPS je temeq privrede i nose}i
stub politike energetske suve-
renosti. On ima obavezu da snab-

deva doma}e potro{a~e elektri~nom ener-
gijom i to po ceni koju mu dr`ava odre|uje.
Kao takav ne mo`e i}i na rasprodaju - ista-
kao je Radomir Naumov.
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U nared-
nom peri-
odu u PD

“Termoelektrane
Nikola Tesla” d.o.o.
predstoji bitka za
kvalitetniju proiz-
vodwu, pove}awe
energetske efikas-
nosti i za realiza-
ciju programa za{ti-
te `ivotne sredine 
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Evropski ministar
energetike Andris
Piebalgs, prema
agencijskim izve-

{tajima iz Brisela, bio je,
ka`u, vi{e nego odu{evqen
rezultatima srpske energe-
tike, koja je za mawe od dve
godine postigla toliko u re-
formama kakve pojedine
tranzicione zemqe nisu u~i-
nile ni za deceniju i po. Od-
li~ne ocene komesara EU za
energetiku nisu, me|utim,
nai{le na o~ekivani odjek
kod ku}e. Pritajeni doma}i
posmatra~i misle druga~ije.
Da se previ{e odugovla~i sa
promenama, a naro~ito - pri-
vatizacijom. Gde je istina?

Kako se Vama ~ine ova
razli~ita vi|ewa onoga
{to je do sada u~iweno, a evo
sada }e pune dve godine, u re-
soru energetike?

- Cenim konstruktivnu i
~iwenicama oboga}enu kri-
tiku. Na`alost, moji kriti-
~ari su, strukom i praksom
vezani za druge resore. Iz-
gleda da nemaju dovoqno svog
posla pa se eto bave i energe-
tikom. Ali, i to smo mi. Ja
tu, za sada, ni{ta ne mogu da
promenim. 

Ali, EU Vas hvali? Da
li Vam to godi?

- Ma kako mi ne bi godilo.
Ali, nije stvar toliko u hva-
li koliko u po{to-
vawu onoga {to smo
uradili. Po{to se
posledwih godina u
svetskoj energetici
doga|aju dramati~ne
promene, mi smo po-
u~eni iskustvima
onih koji su pre nas
zagazili u tu mutnu
vodu, ali i naj-
boqom tradicijom razvije-
nijih zemaqa, opredelili za
koncept odr`ivog razvoja. A
{ta to zna~i? Da u datim
okolnostima i materijal-
nim prilikama postignemo
najvi{e {to mo`emo. Da op-
stanemo. Vreme jevtine ener-

getike je ne samo u svetu, ve}
i kod nas, odavno pro{lo.
Zato smo u skladu sa direkti-
vama EU doneli Zakon o
energetici i Strategiju
razvoja energetike do 2015.
Sa ta dva kqu~na dokumenta
ustrojili smo, priznao to
neko ili ne, doma}u energe-
tiku onako kako su to u~ini-
le evropske energetske sile
- Francuska i Nema~ka. I to
smo uradili bez nekakve op-
{te strategije razvoja pri-
vrede ili industrije, koje su
tek u povoju. Mi smo, dakle, u
svom delu posla oti{li
znatno ispred celokupne
privrede. To samo po sebi ne
mo`e biti lo{e, jer je ener-
getika osnov razvoja svega
drugog. Evropa to po{tuje i
uva`ava. Zbog toga }e, ako ne
bude nekih vi{ih sila, Beo-
grad, odnosno na{a elektro-
privreda, postati jedan od
{est evropskih regional-
nih tehni~kih centara za
prenos elektri~ne energije.
Mi smo i pre toga, kao sek-
tor, prvi u{li u Evropu i
primili je kod nas. Sada
nam poverava jedan od {est
svojih centara za prenos
struje. Neka se bilo ko od
tih sumwi~avaca pojavi i
poka`e u kom je jo{ slu~aju
EU ponudila Srbiji sarad-
wu bez i jednog uslova. 

Da li nas Evropa tera
na privatizaciju? 

- Evropa nema gotove re-
cepte niti bilo koga tera da
radi ono {to mu nije u inte-
resu. Pa ni nas. Pogotovo
posle veoma dobro obavqe-
nog posla u protekle dve go-

dine. Za EU privatizacija
ne zna~i i prodaju. I u tom
pogledu mo`emo biti sasvim
spokojni. Ali u tom kontek-
stu, me|utim, treba imati u
vidu donekle razli~itu po-
litiku i koncepciju re-
strukturisawa i privatiza-

ciju NIS-a, jer je kao sistem
mnogo jednostavniji od
EPS-a.

Neki, opet, vele da nam
je potreban kapital i da dr-
`ava nije dobar gazda, pa bi
vaqalo energetiku prepu-
stiti privatnoj inicija-

tivi?
- Ne bih se mnogo

sporio oko toga da li
je dr`ava u slu~aju
EPS-a, nemaran ga-
zda, ali EPS nije
{to i propala fa-
brika cipela. Pro-
da{ je nekome i ski-
ne{ bedu s vrata.
EPS to nije. EPS je

temeq ove privrede i nose}i
stub politike energetske su-
verenosti. On ima obavezu da
snabdeva doma}e potro{a~e
i to po ceni koju mu dr`ava
nalo`i. Kao takav ne mo`e
i}i na rasprodaju. Danas }u
prodati “\erdap 1”, a sutra

Bajinu Ba{tu. To se “poro-
di~no srebro” ne}e iznositi
na prodaju.

Ho}emo li, dakle, da
rasprodajemo hidroelektra-
ne i distribucije? Da li }e-
mo slediti stranputicu
Slova~ke i jo{ nekih ze-
maqa?

- Ni slu~ajno. Daleko bi-
lo. Odgovorno tvrdim i po-
ru~ujem onima koji bi za koji
procenat provizije sve pro-
}erdali, da rasprodaje elek-
troenergetskih postrojewa i
distribucija ne}e biti. To-
ga ne}e biti, jer ovoj dr`avi
nije do toga stalo. Ne vidim
ni jedan jedini razlog, osim
mo`da ne~ijih li~nih inte-
resa, da monopol svoje dr`a-
ve u elektroenergetskom sek-
toru zamenimo monopolom
tu|eg dr`avnog preduze}a
pod formom privatizacije.
Za{to bi prodali EPS ne-
kom Enelu ili ^EZ-u? Hajde

RADOMIR NAUMOV, MINISTAR RUDARSTVA I ENERGETIKE VLADE SRBIJE

EPS nije na rasprodaji
Ne postoji nijedan vaqan razlog zbog koga bi monopol svoje dræave zame-

nili monopolom tu|eg dræavnog preduze}a pod formom privatizacije

Da li Vam smetaju povremene “`aoke” upu}ene EPS-u, jer,
navodno, ima mnogo organizacionih i poslovnih neracio-
nalnosti?

- Naravno da mi smetaju, jer ne odgovaraju istini. Mi smo
samo za ne{to vi{e od godinu dana uradili toliko u we-
govoj reorganizaciji da poneki put prosto ni sam ne mogu
da poverujem. Iz EPS-a je izdvojeno 18 sporednih firmi sa
oko vi{e od 10.000 radnika. Kompanija za prenos elek-
tri~ne energije, odnosno Elektromre`a Srbije je izdvoje-
na iz sastava EPS-a, ba{ kao {to je to i u~iweno u Evro-
pi. U EPS-u sada radi oko 40.000 zaposlenih zajedno sa
onih 7.500 prognanih radnika sa Kosova i Metohije. U od-
nosu na instalisanu snagu i tehni~ko-tehnolo{ku struk-
turu celog sistema taj broj sasvim zadovowava priznate
standarde. Poslovodstvo EPS-a je tim za po{tovawe. We-
govo zalagawe za vi{e cene nije poku{aj da se posku-
pwewem pokriju navodni enormni gubici na mre`i ili ne-
stru~nost u vo|ewu kompanije, ve} da se ne izgubi jo{ ko-
ja decenija u razvoju. Ali, za tako ne{to treba malo vi{e
znawa i objektivnosti.

@aoke EPS-u

EPS ima obavezu da snabdeva
doma}e potro{a~e i to po ceni

koju mu dr`ava nalo`i. Kao 
takav ne mo`e i}i na rasprodaju

*

*

Radomir 
Naumov
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da ga mi sami otkupimo. Oja-
~amo ga, dokapitalizujmo, pa
onda kao regionalni lider,
a to po mnogo ~emu EPS jeste,
kupujemo susedne elektrane
ili distribucije. [to ne bi-
smo mi umesto ~e{kog ^EZ-a,
koji je par ekselans dr`avno
preduze}e, kupili HE “Vi-
{egrad” od Republike Srp-
ske ili sa wenom elektro-
privredom, koja jedina u re-
gionu ima vi{kove struje,
gradili zajedni~ke termoe-
lektrane, kao {to je, na pri-
mer, Ugqevik. Lako je proda-
ti. Privatizacija EPS-a mo-
ra da ima sasvim druga~iji
scenario. I ima}e ga. Traja-
}e desetak godina. Kona~no,
i Svetska banka preporu~uje
da se ne `uri sa privatiza-
cijom ovako krupnih pri-
vrednih sektora. Ipak, treba
re}i da EPS u sada{woj si-
tuaciji, sa niskim cenama i
gubicima, ne mo`e brzo da
postane regionalni lider.

[ta ka`e sada{wi “ga-
zda” za koliko }e i kada po-

skupeti struja?
- Ne znam kada }e i za koli-

ko poskupeti struja. Verovat-
no mnogo mawe nego {to je
elektroprivredi potrebno i
ne ba{ u optimalno vreme.
Evo, kraj je februara, a ja na
to pitawe zaista nemam pre-
cizan odgovor. Bojim se da
smo propustili lepu prili-
ku da cenu struje korigujemo
krajem decembra pro{le go-
dine, kada je ve} bilo jasno
da je inflacija izmakla kon-
troli i da sa kojim promi-
lom gore ni{ta ne bi izgu-
bili. Sada bi sa jo{ jednim
poskupqewem do{li blizu
tih toliko pri`eqkivanih
pet evro centi za kilovat-
sat. Po{to za to nije bilo
voqe, sada nam se lako mo`e
dogoditi da izgubimo ne sa-
mo 2006. ve} i 2007. godinu
do kada je trebalo da doseg-
nemo nekakve realne parite-
te u cenama energenata, pa i
elektri~ne energije. 

Kod nas se jo{ nije dogo-
dilo da gorivo pojevtini.
Makar za paru. Da li formu-
la za izra~unavawe cene de-
rivata napravqena samo za
poskupqewa?

- Razumem {alu, ali o tome
nema govora. Uredbom o
formirawu cena ta~no je
predvi|eno da se ove godine
na svakih 15 dana cenovnici
derivata uskla|uju sa kre-
tawem cene sirove nafte na
svetskom tr`i{tu i kursom
dolara. Lane je to bilo na
mesec dana. Ali po{to se ni
tada{we uredbe nisu uvek
striktno pridr`avali,
NIS je izgubio dobit od oko
100 miliona dolara. Kada bi
sada (razgovor je vo|en u ~e-

tvrtak 23. februara posle
podne) izveli ra~unicu, go-
rivo bi pojevtinilo bar za
dva do 2,5 dinara po litru. Za
koji dan bi}e novi presek
cena. Tada }emo videti gde
smo. Ako ne do|e do osetnih
promena kursa dolara i cena
sirove nafte - bi}e pojev-
tiwewa. Koliko - vide}emo. 

Odakle onda tolika
razlika u energetskim poli-
tikama unutar istog reso-
ra? Po ~emu nafta mora da
prati berzanske cene, a
struju prodajemo po 3,3 evro
centa, najjevtinije u civi-
lizovanom svetu?

- Rekao bih da je, ponajvi-
{e, re~ samo o tome da je naf-
ta iskqu~ivo uvozni ener-
gent. Po{to je to tako, dr`a-
va je odlu~ila da primeni
formulu uskla|ivawa cena. 

Druga je sada stvar {to se,
u pogledu struje, samozavara-
vamo. Imamo svoje elektra-
ne, ugaq i vodu... Pa {to ne
bismo malo preko we vodili
i socijalnu politiku. To je
porazno za budu}nost. Sa 3,3
evro centa za kilovat-~as ve}
koliko sutra, a toga moramo
biti svi svesni, elektroe-
nergetski sistem izgubi}e
trenutnu sigurnost i stabil-
nost, a o novoj elektrani od
bar 700 do 800 megavata, no-
vim rudnicima ugqa... nema
govora. Niskom cenom elek-
tri~ne energije, definitiv-
no, se~emo granu na kojoj ve}
godinama uquqkani sedimo.

Od koga jo{, ako ne Vas,
kao resornog ministra, zavi-
si energetska politika ce-
na? Ko i zbog ~ega zaboravqa
~iwenicu da je struja najsku-
pqa kada je nema? 

- U odlu~ivawu o ceni
struje mi smo samo jedan, ali
i ne jedini faktor. 

Imate li problema da
vladu ubedite u ispravnost
svoje politike, ma kako ona
bila politi~ki neprofi-

tabilna, po{to i opravda-
no zalagawe za vi{e cene
struje, ne mo`e da nai|e na
gromke aplauze osiroma{e-
nih bira~a?

- Nije problem toliko u
kabinetu, koliko u onim kru-
govima koji uti~u na odre|e-
ne stavove i odluke vlade.
Ceo radni vek provodim u
energetici i prosto ne mogu
da poverujem na {ta su poje-
dini qudi spremni kako bi
postigli neki svoj ciq i po
cenu velikih lomova u ener-
getskom sistemu. 

Niste li sami sebi za-
ka~ili etiketu “de`urne ba-
ba roge”, koja ~im spomene ko-
rekciju cena nafte ili stru-
je, svi odmah sko~e i po~nu da
nas pla{e inflacijom? Kao
da tu naftu ne kupuje ceo raz-
vijen svet, struju pla}a i
tri, ~etiri pa i pet puta
skupqe nego mi, a ima infla-
ciju od svega dva-tri procen-
ta? Da li te ra~unice izlaze
iz Va{eg resora?

- Ma ne. Ne izlaze. Samo
sam ube|en da je na{a stati-
sti~ka metodologija izra~u-
navawa uticaja poskupqewa
struje na op{ti indeks in-
flacije malo preuveli~ana.
Mislim da ponder nije, re-
cimo, 0,9 do jedan odsto na
poskupqewe struje od dese-
tak procenata, ve}, dosta, do-
sta mawi. Otuda, rekao bih, i
otpor svakom nagove{taju
poskupqewa struje. Pove-
}awe cene nafte nekako i
“progutaju”, ali na struju se
svi narogu{e. Potpuno neo-
pravdano, ali to je tako. Mi
ispadamo “baba roge” iako
samo ukazujemo na problem i
apelujemo na to da se realno
sagleda i re{i. Ali {ta to
vredi. Bojim se posledica
koje mo`emo imati u budu}-
nosti. 

Slobodan Kosti}
(Preneto iz lista “Politika”)

Slova~ka je, povedena sveop{tom tendencijom privatizaci-
je, prodala sve termo i hidroelektrane za ne{to mawe od 700
miliona evra. Snaga wene elektroprivrede i tehni~ke karak-
teristike, osim {to nema “\erdap” i “Bajinu Ba{tu”, veoma su
sli~ne na{em EPS-u. Sa tim parama danas mi ne bismo mogli
da napravimo nijedan novi blok termoelektrane od 600 megava-
ta. Taman, mo`da, da dovr{imo davno zapo~etu “Kolubaru B” u
Kaleni}u. [ta }e nam tada i te pare i {ta bi nam zna~ilo to
jedno novo postrojewe. Za{to se mi ne bismo pona{ali kao
stranci koje najvi{e interesuje tr`i{te i profit? Mi nismo
neve{ti u tome niti toliko mali koliko to neki `ele da nas
prika`u.

Primer Slova~ke
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“Porodi~no srebro” ne}e
se iznositi na prodaju:

HE “Bajina Ba{ta”



Zadovoqni smo sa
ostvarenim re-
zultatima u pro-
{loj i po~etkom

ove godine. Pri~u koju
smo po~eli da pi{emo
pre pet godina, moramo
da nastavimo. Jednostav-
no, ne smemo stati. Posle
obnove na{ih kapaciteta
i ostvarivawa bilansa u
proizvodwi elektri~ne
energije, u narednom pe-
riodu moramo da po-
boq{amo kvalitet pro-
izvodwe, pove}amo ener-
getsku efikasnost i rea-
lizujemo programe za-
{tite `ivotne sredine,
isti~e u razgovoru za
“kWh”  Bo{ko Buha, di-
rektor Privrednog dru-
{tva TE “Nikola Tesla”
d.o.o., povodom 7. marta,
Dana TENT-a.  

Iako se ovom prigodom
mnogi se}aju istorije,
Buha govori samo o onome
{to je pred TENT-om, o
budu}nosti.

Brojke najboqe govore
o TE “Nikola Tesla”  -
pro{logodi{wi plan
proizvodwe nadma-
{en je sedam odsto.
To je 1,2 milijarde
kilovat-~asova iz-
nad plana, u vredno-
sti od 40 miliona
evra, koji su se sli-
li u kasu EPS-a, ra-
~unato po ceni elek-
tri~ne energije od
3,3 centa po kilova-
tu. U pro{loj godi-
ni ostvareni su dnevni i
mese~ni rekordi. Dnev-
ni rekord od 70,9 milio-
na kilovat-~asova je
prakti~no i teorijski

obim proizvodwe. Od po-
~etka zimskog perioda
pro{le godine do 21.
februara ove, proizvede-
no je 8,4 milijarde, ili
900 miliona kilovat-~a-
sova iznad plana. A, od
po~etka ove godine do
21. februara sistemu je
isporu~eno 3,127 mili-
jardi ili za 227,5 milio-
na kilovat-~asova vi{e
od plana.

- Ovako visoka proiz-
vodwa ostvarena je za-
hvaquju}i uspe{no ura-
|enoj sanaciji i revita-
lizaciji objekata u po-
sledwih pet godina. Na-
ravno, isti~e Buha, nije
to doprinos samo opre-
me. U pitawu su i qudi
koji su se maksimalno an-
ga`ovali u svim obla-
stima rada. Pro{le go-
dine smo odli~no proiz-
vodili, ali i remontova-
li. Najzna~ajniji je, sva-
kako, kapitalni remont
bloka B-1, koji je trajao
~etiri meseca. “Posle-
dice” su: stepen efika-
snosti rada bloka

smawio je potro{wu
ugqa za  250.000 tona. Uz
to, blok je pouzdaniji i
radi stabilnije. Na blo-
ku A-2 ura|en je kapital-

ni remont sa uvo|ewem
kompjuterskog sistema
upravqawa. Na ovom blo-
ku primeweno je znawe
stru~waka TENT-a i In-
stituta “Mihailo Pu-
pin”. Rezultati su fanta-

sti~ni. To je na{ naj-
ve}i kapital. Opre-
deqewe da sami radi-
mo, smawuje poslovnu
zavisnost od drugih,
imamo jeftiniji rad
a sopstveno znawe se
uop{te ne razlikuje
od inostranog. Sve
ove poslove finansi-
rali smo, uglavnom,
sredstvima EPS-a,

donacijama EAR-a i kre-
ditima. 

Rezultati ulagawa nisu
sporni, ali se ne sme sta-
ti. Odr`avawe je impe-

rativ. Primera radi, no-
vi blok ko{ta milion
evra po megavatu, a na
TENT-ovom bloku od 300
megavata ulo`eno je 60
miliona evra. Razlika je
o~igledna, a dobili smo
pouzdan i stabilan blok.

U ovoj godini u TENT-
u ne}e biti kapitalnih
remonata, ali ve} su zapo-
~ele pripreme za narednu
godinu i za kapitalni
remont bloka A-4. Poseb-
nu pa`wu posve}ujemo
cevnim sistemima na
blokovima koji su stari-
ji od 20 godina, jer su oni
veliki problem. Izra~u-
nali smo da ispad cevnog
sistema uslovqava sta-
jawe bloka u proseku od
36 sati. Nerad bloka od
300 MW, samo u periodu

RAZGOVOR S POVODOM
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BO[KO BUHA, DIREKTOR PRIVREDNOG DRU[TVA
TERMOELEKTRANE “NIKOLA TESLA”D.O.O.

Pro{logodi{wi plan 
proizvodwe nadma{en je sedam
odsto, {to je  1,2 milijarde 

kilovat-~asova iznad plana, u
vrednosti od 40 miliona evra

Cent vi{e pokre}e 
srpsku privredu

Budu}nost je kvalitetnija proizvodwa, pove}awe energetske
efikasnosti i realizacija programa za{tite æivotne sredine

Pove}awe cene elektri~ne energije za samo jedan evro cent,
re{ava mnoge probleme i pokre}e srpsku privredu

Sa ulagawima se ne sme
stati: Po~ele pripreme

za kapitalni remont
bloka A4 u 2007. godini.

Bo{ko Buha



od 24 sata EPS ko{ta
200.000 evra. A godi{we
je u TENT-u bilo po 80
ispada blokova zbog cev-
nog sistema. Ulagawe u
obnovu cevnog sistema
stoga je sasvim oprav-
dano i na{a strategi-
ja je da se za {to kra}e
vreme kompletno za-
meni cevni sistem,
isti~e Buha.

Pored priprema za
kapitalne i obav-
qawa redovnih remo-
nata, u ovoj godini u
TENT-u }e se izvr{i-
ti rekonstrukcija dva
mlina na bloku A-3, kao i
na “~etvorci” i “petici”,
ukupno 18 mlinova. Wi-
hovom rekonstrukcijom
pove}a}e }e se stepen ko-

risnosti i energetska
efikasnost blokova.
Planira se, tako|e, da se,
u saradwi sa “Mihailom
Pupinom”, modernizuje
sistem upravqawa na

bloku A-1. Pove}awe
efikasnosti rada je ta-
ko|e jedan od prioriteta.

Prema re~ima Buhe, po-
boq{awem stawa objeka-

ta u TENT-u u{te|eno je
do sada oko pola milio-
na tona ugqa na godi-
{wem nivou. Zna~i, sa
mawom potro{wom ugqa
pove}an je stepen kori-

snosti kotla. Pro-
gram energetske
efikasnosti je veo-
ma zna~ajan. U pla-
nu je, stoga, da se
uradi studija efi-
kasnosti, koja }e
ta~no pokazati gde
mo`emo biti boqi,
{ta treba uraditi i
koliko }e ko{tati
aktivnosti za ve}e

postizawe energetske
efikasnosti. U ranijem
periodu smatrali smo da
ma{ine samo treba da
rade. Sada je do{ao mo-

menat da te ma{ine rade
kvalitetno. Na primer -
uradili smo snimawe na
TE “Kolubara” i do{li
do podatka da su u anga-
`ovawu wenih kapacite-
ta znatne u{tede mogu}e
i kod reaktivne energi-
je. Nadaqe, na bloku A-6
snimawa su pokazala da
je stepen korisnosti
znatno opao i da bi na
tom bloku revitalizaci-
jom, uz pove}awe snage za
20 megavata, moglo da se
u{tedi 300.000 tona
ugqa godi{we. Ovo su
samo neki od poslova ko-
je planiramo povodom
poboq{avawa energet-
ske efikasnosti. Ali,
da bismo ovu akciju
sproveli potrebna su
sredstva, kojih zasad ne-
ma. Ako bi cena elek-
tri~ne energije bila
pove}ana samo za cent, u
kasi EPS-a vi{e bi se
slilo oko 360 miliona
evra! U odr`avawe i re-
monte ulo`ilo bi se
150 miliona i time bi
se i te kako pokrenula
cela srpska privreda.
Sredstva ulo`ena u re-
monte i u poboq{awe
energetske efikasnosti
brzo bi se vratila. Eko-
nomija se i sastoji u to-
me da se ulo`eno ubrzo
ispla}uje, nagla{ava
Buha.

Miodrag Filipovi}
Kristina Jani}ijevi}

7

MART 2006 kWh BROJ 386

U EPS-u je na vreme shva}en zna~aj ekolo-
{kih problema, pre svega u blizini termoelek-
trana. Videli smo {ta se doga|a u zemqama u
tranziciji i odlu~ili smo da krenemo na vreme
kako nas ono ne bi pregazilo. Ali, za realiza-
ciju ekolo{kih projekata potrebna su zna~ajna
finansijska sredstva. S druge strane, u ceni
elektri~ne energije ne postoji eko-dinar, a
svuda u svetu pa i kod nas, sve je vi{e pa`we
usmereno na ekologiju. TENT je imao ekolo{ke
projekte i konkurisao je za donacije EAR-a. Do-
nacija za proizvodwu vi{e nema, ve} samo za
ekologiju, tako da je vreme da sami obezbedimo
novac za budu}e projekte.

U postupku sanacije i rekonstrukcije objeka-
ta, procenili smo da je najzna~ajniji posao sre-
|ivawe elektrofiltera, {to je i ura|eno na
tri bloka. Pre rekonstrukcije elektrofiltera
na bloku A-2, recimo, emisija ~vrstih ~estica
iznosila je oko 4.000 grama po metru kubnom. S
takvim elektrofilterom emitovano je ~ak
14.000 tona pepela godi{we! Posle rekon-

strukcije ova emisija smawena je na 350 tona.
Ako to sada sagledamo u svetlu novog zakona
kojim }e se ka`wavati emitovawe {tetnih ma-
terija, o~igledno je da je TENT u{tedeo zna~aj-
na sredstva. Ali, jo{ je bitnije {to se uspelo u
znatno ve}oj za{titi okoline od elektrofil-
terskog pepela i zdravqa qudi u {irem okru-
`ewu.

- Na{ ciq je da izvr{imo rekonstrukciju
svih elektrofiltera i da svedemo emitovawe
~estica prema evropskim normama, koje }e se
smawiti i na 30 grama po metru kubnom. Slede-
}i posao je - odsumporavawe. Pripreme su po~e-
le. Veliki ekolo{ki projekat na kojem sada ra-
dimo je promena tehnologije odlagawa pepela.
Za ovaj posao na TENT-u “B” dobijena je donaci-
ja od 25 miliona evra i wegovom realizacijom
re{i}e se problem razvejavawa pepela. Rok za
izvo|ewe radova na TENT-u “B” je 18 meseci.
Promena tehnologije nastavi}e se potom i na
TENT “A”  i u TE “Kolubara”. Iskustva imamo,
ali je novac neizvestan, ka`e Buha.

Potreban je eko-dinar

Qudski resursi su jedna od najva`nijih funkcija EPS-a.
Razloga za to je vi{e. Na{i majstori su postali stari i idu u
penziju, a {kole naro~ito sredwe, sve su slabije za sticawe
stru~nih znawa iz ove oblasti. Na{i studenti koji zavr{ava-
ju elektrotehniku, ma{instvo i druge fakultete ne dolaze u
TENT. Ve}u platu od one koju ovde dobiju mogu da zarade u kom-
{iluku i ne moraju da idu u inostranstvo. ^etiri godine radi-
li smo program automatizacije sa “Simensom” i pla}ali smo
wihove stru~wake. Ujedno, stvorili smo i nekoliko na{ih od-
li~nih in`ewera, koji sada odlaze da rade u Ju`nu Afriku.
Oni zara|uju, kao vrhunski stru~waci, oko 40.000 dinara.
Ostali bi za platu od 1.000 evra. “Simensove” in`ewere, ta-
ko, pla}amo daleko vi{e iako oni nisu ni{ta kvalitetniji od
na{ih qudi. Naprotiv.

Zna se da je pre vi{e godina najboqi kadar sa fakulteta do-
lazio u EPS. Sada dolaze qudi sa prosekom “jedva zavr{io”.
Oni sa devetkama i desetkama odu iz ove zemqe i ne sa~ekaju
ni da im se diplome uru~e. Dobar in`ewer, dobar majstor, ru-
kovaoc bloka, stvara se deset godina. Isto kao i dobar hirurg.
Uostalom, termoelektrana je kao klini~ki centar. Imate naj-
mawe deset vrhunskih specijalista ~iji rad treba da uskladi
dobar trener, navodi Bo{ko Buha ocewuju}i da se cela Elek-
troprivreda Srbije sve vi{e suo~ava sa problemom odliva
dobrih kadrova i smawenim interesovawem mladih qudi za
dolazak u EPS.

Termoelektrana kao klini~ki centar

Do sada smo razmi{qali 
samo kako da ma{ina pouzdano

radi a sada je ciq da to 
{to radi stabilno, radi i 

kvalitetno, efikasno...
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FORUMI

Aerodrom u Beo-
gradu dobio je
ime Nikole Te-
sle, i to je ozna-

~ilo po~etak obele`a-
vawa 150. godi{wice ro-
|ewa na{eg velikog nau~-
nika, zna~ajnog jubileja,
kome }e biti posve}en ~i-
tav niz nau~nih, kulturnih
i obrazovnih manifesta-
cija {irom Srbije. Repu-
bli~ki odbor za obele`a-
vawe ovog jubileja, na ~i-
jem je ~elu premijer Voji-
slav Ko{tunica, predvi-
deo je da se u Beogradu 10.
jula, na dan Teslinog ro-
|ewa, odr`i sve~ana aka-
demija, na koju se ve} pozi-
vaju ugledni nau~nici i
zvani~nici iz Evrope i
me|unarodne zajednice, a
bi}e organizovana i izlo-
`ba Teslinih izuma, koja
bi trebalo da nadma{i
onu od pre deset godina, do
sada najboqu i najve}u. Za
oktobar je planiran veli-
ki nau~ni skup, u organi-
zaciji Srpske akademije
nauka i umetnosti, Beo-
gradskog univerziteta,
fakulteta i instituta, a
najavquju se i mnoge mani-
festacije koje treba da do-
prinesu da se Teslino de-
lo pribli`i pre svega
mladima. U {kolama }e se
organizovati predavawa,
izlo`be i takmi~ewa, bi-
}e objavqen veliki broj
publikacija i radova, za-
tim filatelisti~ke seri-
je i numizmati~ki srebrni
i zlatni nov~i}i sa Tesli-
nim likom.

Elektroprivreda Srbije
obele`avawe jubileja za-
po~ela je jo{ zimus, kada je
termoelektrana koja ve} 30
godina nosi Teslino ime
postigla apsolutni re-
kord, proizvev{i u jednom
danu 70 miliona kilovat-
sati.

Ovo je re~eno na konfe-
renciji za novinare u
Elektroprivredi Srbije,
1. marta, na kojoj su repu-
bli~ki ministar rudar-
stva i energetike u Vladi
Srbije Radomir M. Nau-
mov i direktor TENT-a
Bo{ko Buha objasnili za-
{to je EPS onaj segment
na{e zajednice odakle
treba po~eti pri~u o ju-
bileju. Ministar Naumov
je rekao da na{e najzna-
~ajnije elektroenerget-
ske institucije i najve}e
postrojewe za proizvodwu
elektri~ne energije na
Balkanu nose Teslino
ime, podsetiv{i da se
jo{ iz vremena biv{e
SFRJ tako zove prenosna
400-kilovoltna mre`a, a
da Insitut “Nikola Te-
sla” ove godine obele`a-
va 70. godi{wicu rada.
Direktor Buha je naveo da
TENT navr{ava 36 godi-
na, a da sa imenom Tesle
radi ravno 30 godina i
sve vreme upravo onako
kako je Tesla zamislio.
Proizvodwa elektri~ne
energije u TENT-u po~i-

va na Teslinim izumima,
rekao je on.

Pored rekorda u dnevnoj
proizvodwi, kojim je zapo-
~eo slavqewe jubileja,
TENT }e Dan preduze}a -

7. mart obele`iti sve~a-
nom akademijom u Narod-
nom pozori{tu u Beogradu.
Ta akademija bi}e, kako je
rekao Buha, “na{e simbo-
li~no pru`awe ruke svetu

OBELEÆAVAWE 150. GODI[WICE RO\EWA NIKOLE TESLE

Prepoznaju nas po Tesli
Termoelektrana u Obrenovcu, koja 30 godina nosi Teslino ime, pridruæila se obe-

leæavawu zna~ajnog jubileja rekordom svih vremena, ostvariv{i zimus dnevnu proiz-
vodwu 70 miliona kilovat-sati Veliki broj nau~nih i obrazovnih manifestacija

U revitalizaciju obrenova~kih elektrana ulo`eno je u pro-
teklih pet godina 270 miliona evra. Zahvaquju}i tim sredstv-
ma, koja je najve}im delom obezbedila Evropska agencija za re-
konstrukciju obavqeno je 75 odsto neophodnih zahvata na po-
strojewima. Kako je rekao Buha, postignuti rezultati su oprav-
dali ulagawa, ali to ne zna~i da treba stati. Predstoji jo{ re-
vitalizacija Bloka A4, za {ta je potrebno oko 60 miliona evra,
i ona se planira ve} za idu}u godinu. Revitalizacija Bloka
A6, koja bi mogla da se obavi 2008. godine, verovatno }e iziski-
vati 70 miliona evra i pored toga {to }e na tom bloku mo}i da
se primeni svo znawe i iskustvo ste~eno u dosada{wim ova-
kvim poslovima. Namera je da se snaga ovog bloka pove}a za 10
odsto.

Govore}i o ovim planovima, od kojih se ne sme odustati, Bu-
ha je naveo podatke kojima je ilustrovao konstataciju da TENT
sam mo`e da zaradi neophodna sredstva. Na primer, on je re-
kao da je TENT od 1. oktobra pro{le do 22. februara ove godi-
ne proizveo 8,5 milijardi kilovat-sati, {to po va`e}oj ceni
od 3,3 evrocenta vredi 300 miliona evra. Ako bi se ra~unalo
po cenama u okru`ewu, odnosno pet evrocenti, onda bi to bilo
420 miliona evra. Tako|e, pored rekorda u dnevnoj proizvod-
wi, ostvaren je i rekord u mese~nom u~inku. Za mesec dana pro-
izvedeno je 1,85 milijardi kilovat-sati, {to vredi 60 miliona
evra po doma}oj ceni. Po ceni od pet evrocenti ova mese~na
proizvodwa vredela bi 92 miliona evra. 

- Mi sa tim parama mo`emo do kraja da dovedemo revitali-
zaciju ove elektrane i da stignemo do onih sada nedodirqivih
20 milijardi kilovat-sati godi{we - istakao je Buha.   

Znamo {ta je potrebno da se radi
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koji obele`ava godi{wi-
cu ro|ewa na{eg velikog
nau~nika”. Tokom godine
organizova}e se manife-
stacije obrazovnog i tak-
mi~arskog karaktera u
TENT-u i Obrenovcu. Buha
je istakao da Termoelek-
trana u Obrenovcu s pra-
vom i ponosom nosi ime
nau~nika koji je obasjao
planetu, {to je dokazano
tokom svih godina wenog
postojawa, a radila je i u
najte`im vremenima. Da-
nas je TENT sa svojih 3.300
megavata ne samo najve}i
energetski objekat na Bal-
kanu, nego i termoelektra-
na koja posti`e izuzetne
rezultate. Pro{le godine
proizvela je 17,5 milijar-
di kilovat-sati, {to je za
1,2 milijarde vi{e od go-
di{wih ostvarewa. Buha je
pomenuo i TE “Kolubara”,
koja ove godine obele`ava
50. godi{wicu postojawa,
a i dan-danas radi, i to sa-
svim dobro, zahvaquju}i
pronalazcima Nikole Te-
sle i naporima zaposle-
nih.

- Imamo sre}u da je Ni-
kola Tesla na{e gore list
i da poti~e iz srpske sve-
{teni~ke familije iz Li-

ke. Tesla je uspeo da nam,
prema svim principima
eti~kog reda, kao mladom
narodu koji je do svog du-
hovnog i materijalnog
uspona do{ao tek preko te-
kovina tu|eg duha, omogu}i
da po~nemo da vra}amo te
svoje dugove ~ove~anstvu.
I na{ narod ih vra}a pre-
ko dela Nikole Tesle. To
je bitno da znamo svi mi sa
ovih prostora, da smo du-
boko utkani u svetsku ci-
vilizaciju - istakao je mi-
nistar Naumov. 

Govore}i o Teslinim iz-
umima, ministar Naumov je
rekao da je Tesla gromada u
tehni~koj civilizaciji i
da wegova tri ili ~etiri
izuma spadaju u red 200
pronalazaka koji ~ine
ukupnu dana{wu civiliza-
ciju. To su obrtno magnet-
no poqe, indukcioni mo-
tor i polifazni sistem
naizmeni~nih struja, a Te-
sla je do{ao i do mnogih
drugih pronalazaka, pa i u
drugim oblastima, stvara-
ju}i osnove za wihovu pri-
menu u radiotehnici, me-
dicini i drugde. 

- Znaju}i za taj wegov ve-
liki doprinos - nastavio
je Naumov - mnoge zemqe su

i u pro{losti davale zna-
~aj Nikoli Tesli. I to
vaqa znati, jer mi smo ~e-
sto, s ose}awem malog na-
roda verovatno, skloni da
verujemo da na{i qudi ne-
maju dovoqno priznawa u
svetu. Tesla je prekora~io
te barijere i mi vi{e ne
treba tako da se odnosimo
prema wemu. Na Internetu
ima vi{e od tri miliona
raznih jedinica o Tesli,
{to dovoqno govori o zna-
~aju wegovog dela i wego-
vom mestu u civilizacij-
skom sledu.

Ministar Naumov je po-
tom podsetio da je u na{oj
zemqi prva velika mani-
festacija posve}ena Tesli
organizovana pre 70 godi-
na, na godi{wicu wegovog
ro|ewa. On je rekao da je uz
u~e{}e velikog broja na-
u~nika, politi~ara i po-

slenika nauke i kulture,
tada iznova osvetqen Te-
slin lik, koji je po~eo po-
lako da tamni pod senkom
novih dostignu}a u kvant-
noj mehanici i nuklearnoj
fizici.

- Velika proslava bila je
na stotu godi{wicu Tesli-
nog ro|ewa, koja je kruni-
sana time da je jednoj jedi-
nici u Me|unarodnom si-
stemu mera dato ime Niko-
le Tesle. Od te, 1956. godi-
ne jedinica za ja~inu mag-
netne indukcije nosi ime
tesla (T). To priznawe je
ve~no i jedinstveno. U
oblasti elektromagnetike
takvih naziva jedinica ima
samo desetak, kao volt, am-
per, om ili maksvel. Tesla
je jedini Sloven ~ije ime je
u Me|unarodnom sistemu
mera - istakao je ministar
Naumov. On je dodao da je u
na{oj zemqi godi{wica
Teslinog ro|ewa obele`a-
vana svake desete godine.

Ovogodi{wim obele`a-
vawem, koje ima jubilarni
karakter, prema re~ima mi-
nistra Naumova, uz slav-
qewe Tesle i wegovog
grandioznog dela, `elimo
da postignemo da nas po Te-
sli prepoznaju. Tome }e,
pored ostalog, doprineti i
davawe Teslinog imena ae-
rodromu u Beogradu. Rim
ima Da Vin~ija, Venecija
Marka Pola, Pariz De Go-
la, a Beograd Nikolu Te-
slu.

Anka Cvijanovi}  

Ministar Naumov je na konferenciji za novinare rekao da je
pokrenuta inicijativa da se u okviru obele`avawa 150. godi-
{wice ro|ewa Nikole Tesle obavi sahrana wegovih zemnih
ostataka, koji se ~uvaju u Muzeju Nikole Tesle u Beogradu. Na
pitawe novinara gde }e biti polo`ena urna, ministar je odgovo-
rio da je predlo`eno da to bude kripta hrama Svetog Save. Mi-
nistar je podsetio da ispod ulaza u Sabornu crkvu u Beogradu,
po~ivaju zemni ostaci Vuka Karaxi}a i Dositeja Obradovi}a.

Sahrana u Beogradu
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Iako smo, posmatra-
no od 20. novembra
2005. godine, imali
dosta ve}u potro-

{wu elektri~ne energije od
bilansirane, ~ak za ~etiri
do pet odsto, zahvaquju}i
uspe{noj proizvodwi naro-
~ito u termosektoru, solid-
noj proizvodwi ugqa, do-
brim dotocima i dobroj po-
gonskoj spremnosti HE, mo-
`emo da ka`emo da je do sa-
da elektroenergetski bi-
lans uspe{no izvr{en.
Probleme ne o~ekujemo ni u
narednom periodu. Ovo je
istakao Miladin Basari},
direktor Sektora za plani-
rawe i upravqawe u Direk-
ciji za trgovinu i distribu-
ciju elektri~ne energije, na
sastanku direktora elektra-
na i rudnika (predsedavao
Vladan Jovi~i}) koji je odr-
`an 17. februara u Beogra-
du. On je dodao da se mo`emo
nadati daqem poboq{awu

elektroenergetske situaci-
je, jer u akumulacijama ima-
mo ~ak 180 miliona kilo-
vat-sati ili 40 odsto iznad
bilansiranih koli~ina. Na
deponijama je za desetak od-
sto mawe ugqa od bilansa,

ali su one ravnomerno pra-
`wene, tako da i tu postoji
odgovaraju}a rezerva.

Basari} je daqe naveo da,
ukoliko u martu temperatu-
re vazduha budu na nivou
proseka za to doba godine i
ako dotoci budu uobi~aje-
ni, najverovatnije }e se u
potpunosti odustati od
planiranog uvoza 115
miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne
energije. Iznete su i
procene da bi EPS
kraj marta mogao da
do~eka sa hidroaku-
mulacijama na plani-
ranom nivou i pored
odustajawa od uvoza .
Na deponijama se
o~ekuje oko 200 hiqa-
da tona ugqa mawe u
odnosu na bilans,
ali postoji mogu}nost da
rudari ve}im anga`o-
vawem i taj mawak da po-
kriju.

Neboj{a [ijakovi}, di-
rektor Sektora za proiz-
vodwu ugqa u Direkciji za
proizvodwu energije, po-
red ostalog je napomenuo
da je otkrivka ugqa u pro-
{loj godini ve}a za dva mi-

liona tona u odnosu na
2004. godinu. U “Kolubari”
je, minule godine, kako je
naveo, do{lo do ozbiqnog
zastoja u eksproprijaciji
zemqi{ta, zbog ~ega se na
neke radove ~ekalo i po 30
do 40 dana i to je drasti~no
uticalo na smawewe ukupne
proizvodwe otkrivke u

ovom preduze}u i wen pad u
odnosu na 2004. godinu.
Znatan napredak u proiz-
vodwi otkrivke na~iwen je
u “Kostolcu”. Ukupna pro-
izvodwa ugqa ve}a je od
pro{logodi{we i to u
“Kolubari” za oko 500.000
tona i u “Kostolcu” za oko
400 hiqada tona. I u janua-
ru su, kako je naveo [ijako-
vi}, zabele`eni dobri
proizvodni rezultati.

Prilikom analize rada
proizvodnih kapaciteta
EPS-a u 2005. godini, Vera
Stanojevi}, direktor Sek-
tora za proizvodwu elek-
tri~ne i toplotne energije
u Direkciji za proizvodwu
energije, posebno je ista-
kla da smo pro{le godine
imali najve}u ukupno
ostvarenu proizvodwu
elektri~ne energije od
1990. godine. Proizvedeno
je 38,5 milijardi kilovat-
~asova elektri~ne energije
ili 8,1 odsto vi{e nego
{to je bilansirano (2,88

milijardi kilovat-~asova)
odnosno za 9,7 odsto ili 3,4
milijarde kilovat-~asova
vi{e u odnosu na prethodnu
godinu. I bruto konzum je
najvi{i od 1990. godine:
iznosio je 36,5 milijardi
kilovat-~asova, {to je za
3,4 odsto vi{e od plana, a
4,1 odsto vi{e u odnosu na

prethodnu godinu.
Termoelektrane na
ugaq ostvarile su
najve}u proizvodwu
od 1990. godine, od-
nosno ukupno su
pro{le godine pro-
izvele 26,18 mili-
jardi kilovat-~aso-
va ili sedam odsto
vi{e nego {to je
bilansirano, odno-
sno 10,4 odsto ili
oko 2,47 milijardi

kilovet-~asova vi{e nego
2004. godine. Sa proizvod-
wom od 11,92 milijardi ki-
lovat-~asova hidroelektra-
ne su prema{ile planira-
nu proizvodwu za 15,1 od-
sto, a pro{logodi{wu za
8,2 odsto.  

Vera Stanojevi} je ovom
prilikom u zakqu~ku po-
sebno istakla da su zapo-
sleni u EPS-u ispunili
sve proizvodno-tehni~ke
zadatke i da se ne mo`e za-
obi}i ~iwenica da nije is-
puwen zna~ajan ciq - samo-
stalnost u finansijskom
poslovawu. Taj ciq nije
ostvaren od 1991. godine.
Ona je naglasila da, iako
se posti`e nestandardno
visoka proizvodwa uz pove-
}anu tehni~ku efikasnost,
sa neekonomskom cenom
proizvoda, EPS ne mo`e
da se uvrsti u moderne, pro-
fitabilne i razvojne kom-
panije!

D. Obradovi}

SASTANAK DIREKTORA ELEKTRANA I RUDNIKA EPS-A

Rekordna proizvodwa -
prema{ena 1990. godina

U pro{loj godini proizvodwa struje bila je za 3,4 milijarde kilovat-~asova ili 9,7
odsto ve}a nego 2004. godine, ali je i  bruto konzum najvi{i od 1990. godine

“Slika” EPS-a u 2005. godini -
najve}a proizvodwa TE od 1990.

godine, izuzetan rad HE i 
~iwenice koje dokazuju da su 
petogodi{wa ulagawa u TE 
bila i te kako opravdana 

*

*

Hidroelektrane 
prema{ile plan 
za 15 odsto: 
HE “\erdap”
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C
ene elektri~ne
energije u doma}in-
stvima, u zemqama ju-
goisto~ne Evrope

veoma su niske i one moraju
da pre|u te`ak put da bi do-
{le do cene, koja odra`ava
realne tro{kove. Na{a sa-
gledavawa pokazuju da, ako je
cena elektri~ne energije na
pragu elektrane izme|u tri i
~etiri evro centa po kilo-
vat-~asu, tro{kovi distribu-
tivne mre`e (koji imaju naj-
vi{e u~e{}e u ovoj ceni) bar
{est centi i, ako na to doda-
mo marketing i neku malu do-
bit, dolazimo do saznawa da
bi realna cena elektri~ne
energije za doma}instva u
najmawu ruku morala da bude
na nivou od 10 do 15 evro
centi po kilovat-~asu!

Ove, za nas pomalo iznena-
|uju}e podatke, izneo je
Peter [ildge, predstav-
nik nema~ke elektropri-
vredne kompanije RWE i
glavni obra|iva~ teme na
veoma pose}enom  skupu u
okviru ciklusa “Deregu-
lacija energetskog sek-
tora”, odr`anom 1. marta u
Privrednoj komori Srbi-
je.Ovaj skup je organizovan u
okviru Projekta izgradwe
kapaciteta Ministarstva
rudarstva i energetike
(“Twinning” projekta), koji
finansira Evropska agen-
cija za rekonstrukciju, kao
pomo} u sprovo|ewu procesa
reformi energetskog sekto-
ra u Srbiji. Osnovni ciq
projekta je podr{ka tr`i-
{no orijentisanoj reformi
energetskog sektora u Srbi-
ji, kao i integracija ovog
sektora sa tr`i{tima sused-
nih zemaqa, u~estvovawem u

Regionalnom energetskom
tr`i{tu. 

Aleksandar Vlaj~i}, po-
mo}nik ministra za rudar-
stvo i energetiku, otvaraju-
}i skup, napomenuo je da }e
ova tema , koja se odnosi na
deregulaciju i stvarawe na-
cionalnog tr`i{te elek-
tri~ne energije, doprineti
otklawawu  dilema, koje ve}
du`e vreme postoje u javnom
mwewu, kao i samom energet-
skom sektoru.

Na osnovu iskustava ne-
ma~ke elektroprivredne
kompanije RWE, Peter
[ildge je izveo strukturu
tro{kova proizvodnih kapa-

citeta. Uzeo je i primer
gradwe 800-megavatne elek-
trane na ugaq sa planiranim
radnim vekom od 25 godina i
kori{}ewe izme|u {est i
osam hiqada sati godi{we,
sa 100 zaposlenih. On je na-
veo da bi s mawim oscilaci-
jama, zavisno od zemqe do
zemqe, cena takve elektrane
iznosila oko 800 miliona
evra, ukqu~uju}i kredite i
kamate. Tro{kovi  po proiz-
vedenom kilovat-satu bili
bi 1,97 evro centi, a varija-
bilni tro{kovi jo{ 1,69
centi po kilovat-~asu. Da-
kle, pod uslovom da elektra-

na radi 8.000 sati godi{we,
kako je navedeno, cena kilo-
vat-~asa iznosila bi 3,5 cen-
ti. Ovaj nema~ki stru~wak je
rekao da je prezentirani mo-
del univerzalan i da bi u na-
{im uslovima, parametri
koji se ugra|uju bili ne{to
druga~iji (cena ugqa, radna
snaga kamate i  drugo). Ali,
na osnovu iskustva u velikom
broju zemaqa {irom sveta,
kako je [ildge decidirano
izneo, cena izme|u tri i ~e-
tiri evro centa po kilovat-
~asu, je ne{to s ~im mora da
se ra~una. On je naveo i pri-
mer formirawa cene elek-
tri~ne energije za doma}in-

stvo u Nema~koj. Na pragu
prenosa elektrane, pla}a
se oko 3,8 centi, zavisno
od vrste goriva. Sledi na-
knada za mre`u a u tu cenu
ulaze i usluge merewa,
kao i tro{kovi druge
opreme. Ti tro{kovi iz-

nose dodatnih 6,8 centi. Za
prodaju, marketing i odnose
s kupcima dodaje se jo{ 0,8
centi po kilovat-~asu, a sve
ostalo su naknade koje pro-
pisuje vlada  i to se, kako je
naveo izlaga~, veoma razli-
kuje - od zemqe do zemqe. 

- Da bi se do{lo do jednog
uravnote`enog ekonomskog
sistema cene elektri~ne
energije moraju da prate tro-
{kove. To sa svoje strane
izaziva ozbiqne dru{tvene
probleme u tranzicionim
zemqama, ali one moraju da
pre|u  te`ak put da do|u do
cene, koja odra`ava realne

tro{kove. Tr`i{na cena
kilovat-~asa elektri~ne
energije za doma}instva u ju-
goisto~noj Evropi mora da
bude najmawe izme|u 10 i 15
centi! Dr`ava zato odre|e-
nim subvencijama mora da za-
{titi najsiroma{nija doma-
}instva. Prema zakonima EU
nije dozvoqeno da kompanije
budu subvencionisane, ali
odre|ene kategorije stanov-
ni{tva, mogu da budu za{ti-
}ene. Vlade zemaqa u tranzi-
ciji imaju dve mogu}nosti.
Jedna je da tro{kovima tran-
zicije opterete odre|enu
privrednu granu. To mo`e da
bude elektroprivreda, turi-
zam, proizvodwa ~elika i
sli~no ili da napravi gene-
ralni plan da ~itavo dru-
{tvo snosi te tro{kove. U
Nema~koj su te tro{kove
promena prebacili na elek-
troprivredu i ja nemam odgo-
vor na pitawe koji je put
boqi. Ali jednim od ta dva
puta mora da se krene da bi se
stiglo do ciqa. Pravilo je
da ni u jednoj zemqi taj pre-
laz nije mogao da pro|e bez
potresa u privredi i `ivotu
gra|ana. Li~no mislim da je
Srbija pre{la veliki deo
puta u procesu transforma-
cije, kako biste organizaci-
ju postavili na drugim prin-
cipima. Ali, kao i druge
zemqe ni vi ne mo`ete da iz-
begnete taj prelazni period,
koji zaista mnogo ko{ta re-
kao je - Peter [ildge. 

D. Obradovi}

U PRIVREDNOJ KOMORI SRBIJE - O DEREGULACIJI U ENERGETSKOM SEKTORU

U ceni struje realni
tro{kovi

Realna cena elektri~ne energije za
doma}instva u jugoisto~noj Evropi
morala bi da bude na nivou od 10 do
15 evro centi po kilovat-~asu - rekao
je predstavnik RWE Peter [ildge

Skup o deregulaciji
pobudio veliko 

interesovawe

Dr`ava odre|enim 
subvencijama mora da 

za{titi najsiroma{nije 

*

*
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AKTUELNE TEME

Pokrajina Kosovo i
Metohija ponovo
je krajem februara
ostala bez struje.

Vi{e od 24 sata nije radio
nijedan od sedam termo-
blokova, koji bi ina~e,
prema instalisanoj snazi,
mogli da snabdevaju barem
dvostruko vi{e potro{a~a
nego {to ih u na{oj
ju`noj pokrajini
ima. Elektroener-
getski kolaps na-
stao je u no}i izme|u
22. i 23. februara,
kada je nabujala re-
ka Sitnica probila
nasip na svojoj de-
snoj obali i popla-
vila deponiju ugqa
na TE “Kosovo B”,
pored koje se nalaze  dro-
bilana i elektroenerget-
ska postrojewa za tran-
sportni sistem. U toj te-
{koj situaciji, UNMIK
je zatra`io havarijske ko-
li~ine energije iz okru-
`ewa i posle gotovo ~ita-
vog dana provedenog u mra-
ku uspeo da obezbedi oko
390 megavata. Tada je u Beo-
grad stiglo pismo speci-
jalnog izaslanika za eko-
nomsku rekonstrukciju Ko-
sova i Metohije Joakima
Rikera, koji je zatra`io
od Ministarstva energe-
tike Vlade Srbije da EPS
isporu~uje ranije ponu|e-
ne koli~ine energije, ali
bez ikakvih uslovqavawa. 

Ministarstvo rudarstva
i energetike Srbije i
EPS stavili su odmah na
raspolagawe 70 megavata
za potrebe snabdevawa po-
tro{a~a u ju`noj pokraji-
ni, no, kako saznajemo, ma-
da uslovqavawa nije bilo,

ta energija nije preuzima-
na. Pri{tina je nije htela
ni desetak dana kasnije,
iako je re`im redukcija
poo{trila gotovo do ap-
surda. Najve}i broj potro-
{a~a na Kosmetu su vi{e
sati dnevno bez struje nego
{to je imaju. Naravno, na
udaru ovih mera su ponajvi-

{e srpska naseqa, jer su
svrstana u tre}u (posled-
wu) kategoriju za snabde-
vawe.

Bilo je jasno da su UN-
MIK i KEK od preuzi-
mawa srpske struje odusta-
li jer su uspeli da u pogon

vrate jedan od blokova TE
“Kosovo B”, koji dodu{e
radi, kako je saop{teno,
tek snagom od oko 220 me-
gavata, iako mu je instali-
sani kapacitet 339 megava-
ta. Dan ranije osposobqe-
na su i dva bloka na TE
“Kosovo A”, koji su zajedno
postizali snagu oko 150

megavata. To,
svakako, nije bi-
lo dovoqno da se
obezbedi konti-
nuirano snabde-
vawe potro{a~a,
ali o~ito jeste
da se odustane od
pomo}i iz Beo-
grada.

Da podsetimo,
na Kosovu i Me-

tohiji struje nema do-
voqno jo{ od dolaska me-
|unarodne misije u ovu po-
krajinu. Tada se dogodio
progon vi{e od 8.000 rad-
nika iz kosmetskih predu-
ze}a EPS-a, Srba i osta-
lih nealbanaca, a Alban-

ci ni uz pomo} renomira-
nih stru~waka iz Evrope,
pa i irske kompanije koja
sada upravqa elektranama,
nisu uspeli da ostvare
proizvodwu ugqa i struje
ni toliko da podmire po-
trebe Kosmeta. Pri tome,
me|unarodna zajednica je u
elektroenergetski sektor
Pokrajine ulo`ila vi{e
od 700 miliona evra, od
kojih je pola milijarde
oti{lo na sanirawe kopo-
va i elektrana. 

I dok je na jednoj strani
proizvodwa elektri~ne
energije klecala, na dru-
goj je rasla wena potro-
{wa. Na nedavnom okru-
glom stolu o energetici
Kosova i Metohije, koji su
u Kosovskoj Mitrovici
organizovali Koordina-
cioni centar za KiM i
Direkcija EPS-a za ko-
smetska preduze}a, re~eno
je da je od 2000. godine po-
tro{wa elektri~ne ener-
gije na Kosmetu rasla za
oko 200 miliona kilovat-
sati godi{we, tako da je,
uprkos stalnim redukcija-
ma, pro{le godine dosti-
gla oko 4,5 milijardi kWh,
mada industrija gotovo
uop{te ne radi. Obili}ke
elektrane su pro{le godi-
ne ostvarile tek oko 60 od-
sto nekada{we svoje pro-
izvodwe, odnosno oko 3,6
milijarde kWh, {to im je
od dolaska misije najve}i
domet. Izra~unato je da
Pokrajini neprestano ne-
dostaje na mre`i najmawe
oko 200 megavata, pa je to
osnovni razlog stalnih
redukcija.

Izlivawe Sitnice pro-
{log meseca dodatno je uve-

ELEKTROENERGETSKI KOLAPS NA KOSMETU

Kosmet u mraku
ne}e pomo} EPS-a

Nabujala Sitnica prelila nasip i poplavila deponiju ugqa
na TE “Kosovo B” Kada su im stali svi termoblokovi, UNMIK
traæio struju od EPS-a, a potom odustao od ponu|ene pomo}i

Vi{e od hiqadu radnika EPS-ovih preduze}a sa Kosmeta
protestovalo je 8. februara u Zve~anu, ispred zgrade Skup{ti-
ne op{tine, u kojoj je {ef UNMIK-a Soren Jesen Petersen raz-
govarao sa predsednicima srpskih op{tina na severu Kosova i
Metohije. Posle zavr{enih razgovora, Petersen je prihvatio
da saslu{a delegaciju okupqenih radnika EPS-a, kojoj je name-
ravao, kako je rekao, da posveti pet minuta. Kako se ispostavi-
lo da radnici ne tra`e struju nego povratak na posao, {ef UN-
MIK-a je primio wihove pisane zahteve i posavetovao ih da
razgovaraju sa resornim administratorima, obe}av{i da }e ih
i on potom primiti u Pri{tini. 

Na navode delegacije da je iz kosmetskih preduze}a EPS-a
proterano vi{e od 8.000 radnika, da je 52 radnika ubijeno i 27
kidnapovano, {ef UNMIK-a je odgovorio da on s time nije upo-
znat. U pisanoj formi radnici su zahtevali povratak na svoja
radna mesta, nadoknadu izgubqenih zarada od dolaska me|una-
rodne misije u Pokrajinu, priznavawe fakti~kog stawa u po-
gledu statusa preduze}a EPS-a koja se u srpskim sredinama
bave proizvodwom, prenosom i distribucijom elektri~ne ener-
gije, kao i obezbe|ewe uslova za ravnomeran elektroenerget-
ski razvoj u srpskim sredinama. 

Petersen: Nisam obave{ten da ste proterani

Obili}ke elektrane su pro{le 
godine proizvele 3,6 milijardi
kWh, {to je tek oko 60 odsto 

nekada{we proizvodwe, i to im je
od dolaska misije najve}i domet

*

*
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}alo agoniju, ali i ogolilo
kvalitet upravqawa elek-
troenergetskim kapacite-
tima na Kosmetu. Stru~wa-
ci iz  kosmetskih preduze}a
EPS-a ka`u da su, pored
Srba i ostalih nealbanaca,
iz elektroprivrede na Ko-
sovu i Metohiji proterane
i sve institucije i organi-
zacije koje su pratile vodo-
tokove, odr`avale nasipe,
preduzimale mere za za{ti-
tu zemqi{ta, naro~ito
kontrolisale posledice
rada energetskih
objekata na pri-
rodnu sredinu.
Sve su to delatno-
sti koje se ne rade
na kratak, privre-
meni rok, ve} si-
stematski i koor-
dinirano u ukup-
nom sistemu, za
{ta je potrebno
znawe, teoretsko
i iskustveno.

No, da se vratimo struji
iz Beograda koju Pri{ti-
na ne}e. Posle niza prote-

sta Srba na Kosmetu, koji-
ma su UNMIK i KEK
uslovqavali snabdevawe
potpisivawem ugovora sa
KEK-om, Republi~ko mi-
nistarstvo rudarstva i
energetike je po~etkom
februara ponudilo 50 mi-
liona kilovat-sati mese~-
no, odnosno 70 megavata
dnevno, za potrebe potro-
{a~a u srpskim sredinama.
Bio je to poku{aj da se
spre~i humanitarna kata-
strofa koja je pretila Sr-
bima u Pokrajini, jer im je
bez struje bilo ugro`eno i
snabdevawe vodom, pripre-
mawe hrane, pa i le~ewe,
budu}i da su u mraku bili i
domovi zdravqa. Umesto da
prihvati pomo} u struji,
~iju bi potro{wu o~ita-
vao “Elektrokosmet” stva-
raju}i tako uslove za uvo-
|ewe reda u naplati, UN-
MIK-ova administracija
je samo ubla`ila redukci-
ju, ali je ostala pri zahte-
vu da Srbi moraju da pot-
pi{u ugovore i da pla}aju
ra~une ako `ele ne{to

boqe snabdevawe. Srbi na
to nisu pristali, jer u
ugro`enoj ukupnoj bezbed-
nosti ne `ele da odr`a-

vawe elektrodistributiv-
nog sistema u svojim na-
seqima prepuste Albanci-

ma u KEK-u. Dobar
udeo u tom opre-
deqivawu ima i na-
da da }e se vratiti
u svoja preduze}a iz
kojih su proterani.

U ovom kontek-
stu treba razumeti
molbu Joakima Ri-
kera, u vreme pot-
punog elektroe-
nergetskog kolap-

sa, da Beograd ne uslovqa-
va isporuku 50 miliona
kilovat-sati za mesec da-
na. Beograd to nije u~i-

nio i prihvatio je da me-
sec dana  struja ide za sve
potro{a~e u Pokrajini.
Ni to, me|utim, nije po-
moglo. Sada se postavqa
pitawe da li Pri{tina
mo`e dodatno da sankcio-
ni{e Srbe u Pokrajini,
da ih ostavqa bez elemen-
tarnih uslova za `ivot, da
bi demonstrirala svoju
privremenu nezavisnost
od Srbije. Stawe stvari je
o~igledno takvo da mo`e,
i to mimo svake ekonom-
ske logike i osnovnih
principa humanosti. 

Privremena uprava na
Kosovu i Metohiji nije u
stawu da obezbedi proiz-
vodwu struje dovoqnu da
podmiri potro{wu u Po-
krajini, zbog ~ega vi{e od
{est godina primewuje
rigorozne redukcije za sve
potro{a~e. To je jedan ni-
vo problema. Drugi je da u
aktuelnoj te{koj situaci-
ji dodatno sankcioni{e
Srbe, dr`e}i ih danima u
mraku, kao u lipqanskoj
op{tini, i ne dozvoqava-
ju}i da im se pomogne iz
Beograda. Naravno, ovo je
samo vrh ledenog energet-
skog brega na Kosovu i Me-
tohiji. 

Anka Cvijanovi}

Srbija ima mnogo razloga da u pregovorima o budu}em statu-
su Kosova i Metohije otvori ~itav niz pitawa o za{titi svojih
ekonomskih interesa u Pokrajini i u tom kontekstu pitawa
energetike. Bez obzira na to {to su privremene institucije
vlasti na Kosmetu u ovih nekoliko godina donele desetine do-
kumenata tretiraju}i energetski sektor kao potpuno samosta-
lan, {ta vi{e imaju i strategiju razvoja energetike, koja im je
napravqena u resornoj evropskoj instituciji, nije te{ko doka-
zati koliko je Srbija ulo`ila sredstava za izgradwu elektro-
energetskog sistema u Pokrajini. Otuda je pravo Srbije da tra-
`i, izme|u ostalog, da se arbitra`om utvrdi vlasni{tvo Re-
publike u javnim preduze}ima EPS-a na Kosmetu, da se za{ti-
ti wena svojina i da joj se nadoknade izgubqeni poreski priho-
di, kao i zarade proteranih radnika. 

Na gotovo sve ove aspekte aktuelnih i budu}ih odnosa u Po-
krajini ukazivano je iz Elektroprivrede Srbije tokom prote-
klih godina privremene uprave na Kosmetu, a na ve} pomenutom
okruglom stolu u Kosovskoj Mitrovici izneta je ideja da se
osnuje srpsko preduze}e za proizvodwu, prenos i distribuciju
elektri~ne energije, pre svega za potrebe snabdevawa elek-
tri~nom energijom srpskih sredina na Kosmetu. Mada je vero-
vatno jo{ rano govoriti o odjecima ove ideje, me|u analiti~a-
rima se sve ~e{}e ~uje da bez ekonomske osnove ne mo`e da se
gradi nijedan status Srba na Kosmetu, koji podrazumeva ele-
mentarnu ravnopravnost.  A kada je re~ o tome, onda je bitno da
srpske op{tine u Pokrajini dobiju {iroku ekonomsku nadle-
`nost, da mogu da planiraju svoj razvoj i dovedu strane inve-
stitore, koji }e otvarati radna mesta i svojim kapitalom do-
prinositi da se sada{wa beda u srpskim sredinama {to pre
prevazi|e. U tom slu~aju, srpsko elektroprivredno preduze}e
imalo bi sasvim izvesnu perspektivu, jer resursi ve} postoje. 

Svojina i planovi

Na Kosmetu su godinama redukcije
struje, jer im stalno nedostaje 

oko 200 megavata, iako tamo{we
TE mogu da zadovoqe duplo ve}u 

potro{wu od ove redukovane 

*

*

Grafi~ki pri-
kaz kretawa

proizvodwe u
TE “Kosovo”

Poplava je razotkrila 
kako se upravqa energetskim 

resursima na Kosmetu: 
TE “Kosovo B”
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Nema sumwe da je
rast potro{we
elektri~ne ener-
gije u Srbiji iz-

nenadio elektroprivred-
ne poslenike i znatno
uve}ao wihove strepwe da
}e nas dugotrajna apsti-
nencija od gradwe novih
kapaciteta, izazvana po-
gubnom cenovnom politi-
kom svih srpskih vlada od
1990. godine, skupo staja-
ti i ponovo opomenuti
mrakom. Bruto konzum u
Srbiji dostigao je najvi-
{i nivo od 1990. godine i
u 2005. godini iznosio je
36,5 milijardi kilovat-
~asova, {to je za 4,1 odsto
vi{e u odnosu na prethod-
nu 2004. godinu, odnosno
~ak za 3,4 odsto vi{e nego
{to je u EPS-u bilo pla-
nirano! Najava skorih
ozbiqnijih strujnih ne-
sta{ica u na{em regionu,
sada je jasno ukazala na
potrebu najhitnijeg zapo-
~iwawa ili mo`da bowe
re}i okon~awa gradwe no-
vog elektroenergetskog
kapaciteta, jer je izvesno
da }e struja te{ko mo}i da
se uveze onda kada je naj-
potrebnija.

U posledwe vreme iz vi-
{e izvora u javnost
dopiru procene da je
strujni deficit u ju-
goisto~noj Evropi
izra`eniji u odnosu
na ranija sagleda-
vawa i da se ozbiq-
nije nesta{ice elek-
tri~ne energije u
ovom regionu mogu
o~ekivati ve} nared-
ne godine. Najnovija
sagledavawa kazuju da po-
tro{wa elektri~ne ener-
gije u ovom delu Evrope,
raste br`e nego {to se
o~ekivalo, a proizvodwa
po~iwe da zaostaje, jer se
ovde vrlo malo gradilo.

Konkretno, kod nas u po-
sledwu deceniju i po - ba{
ni{ta. 

^uju se, dodu{e i mi-
{qewa da u svemu ovome
ima preterivawa, ali sude-
}i po nekim novim ~iwe-
nicama, izgleda da nije ta-
ko. Jedno su ranija dugo-
ro~na planirawa, a drugo
najnovija zbivawa “na te-
renu”. Evo, konkretno u na-
{em slu~aju, nije te{ko
pretpostaviti kako bismo
izgurali sa pomenutim ne-
planiranim rastom potro-
{we u 2005. godini da nas,

uz odli~an rad termoelek-
trana, da i Bog malo nije
pomogao i omogu}io da hi-
droelektrane proizvedu
~ak 15,1 odsto elektri~ne
energije vi{e od onoga
{to je planirano za minu-

lu godinu. Ni s uvozom
2005. godine nije bila ru-
`i~asta situacija, a pro-
cewuje se da }e i ubudu}e, u
ovom regionu, biti jo{ go-
ra.

Zna~ajno je ukazati i na
~iwenicu da je konzum u
Srbiji od 1990. do 2005. go-
dine pove}an za 5,86 mili-
jardi kilovat-~asova, a u
tom razdobqu nije izgra|e-
na nijedna elektrana. Po-
sebno alarmantnim mogu
da se okvalifikuju najno-
vija sagledavawa u Direk-
ciji za proizvodwu ener-

gije EPS-a. Ona
ukazuju da, ukoliko
se sada{wi tren-
dovi rasta potro-
{we nastave, u pr-
vom i ~etvrtom
kvartalu 2007. go-
dine, konzum bi
mogao da bude vi-
{i za 2,2 milijar-
de kilovat-sati, a
to je ekvivalentno

kontinuiranom radu bloka
od 500 megavata! Takav
blok nismo napravili. Na-
vedena sagledavawa, tako-
|e, ukazuju da ovogodi{wi
maksimum u proizvodwi
elektri~ne energije u

EPS-u, sigurno ne}e biti
prevazi|en u skorijoj bu-
du}nosti, odnosno bi}e ne-
dosti`an sa postoje}im
proizvodnim kapaciteti-
ma. I bez hitnog zapo-
~iwawa gradwe novih, Sr-
biji, sasvim izvesno, pred-
stoje te{ko}e u snabde-
vawu elektri~nom energi-
jom!

I Zoran Manasijevi},
zamenik generalnog direk-
tora EPS-a za tehni~ka
pitawa, u vi{e navrata je
javno zastupao gledi{te da
Srbija mora znatno vi{e
da se oslawa na sopstvene
kapacitete, a ne na uvoz
struje. On je nedavno naveo
primer da se na posledwih
nekoliko tendera za nabav-
ku elektri~ne energije,
koje je EPS raspisao, a po-
sebno one koji se odnose na
nabavku u decembru pro-
{le, kao i januaru u febru-
aru ove godine, pokazalo
da na slobodnom tr`i{tu
nema elektri~ne energije
u koli~inama, koje su nam
potrebne. Iako je bilo 15
do 20 potencijalnih ponu-
|a~a, na na{e tendere se
javqalo svega dvoje-troje i
od wih samo je jedan imao

POTRO[WA ELEKTRI^NE ENERGIJE U JUGOISTO^NOJ EVROPI IZMI^E KONTROLI 

Mawak struje preti Srbiji
U odnosu na 2004. godinu potro{wa elektri~ne energije u Srbiji ve}a je ~ak za 3,4

odsto od planirane Struje kada je najpotrebnija nema dovoqno “na pijaci” Nove
elektrane jedino re{ewe

Strujni deficit u jugoisto~noj
Evropi izra`eniji je u odnosu 

na ranija sagledavawa i ozbiqnije 
nesta{ice elektri~ne energije 
mogu se o~ekivati ve} dogodine

TE “Kolubara
B”, kao 

prioritetni
objekat za
gradwu u 

regionu 
jugoisto~ne

Evrope, 
ulazi u 
centar 

zbivawa
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kompletnu koli~inu elek-
tri~ne energije koju tra-
`imo. Srbija, napomenuo
je Manasijevi}, ne mo`e da
se oslawa na uvoz elek-
tri~ne energije, ne samo
zato {to to iziskuje odliv
zna~ajnih deviznih sred-
stava ve} prevashodno zato
{to struja ne mo`e da se
na|e onda, kada je nama naj-
potrebnija. Zato je neop-
hodno da se oslonimo na
sopstvene kapacitete. Na
ovom poqu, nema {ta vi{e
da se ~eka, tim pre {to je
ve} sada jasno da jugoisto~-
noj Evropi predstoji sve
izra`eniji deficit elek-
tri~ne energije. Zato i
Manasijevi} isti~e da, po-
sle decenije i po miro-
vawa, hitno mora da se kre-
ne u gradwu i kada bismo
obezbedili novih oko 800
megavata, naredni period
mogao bi da se prebrodi
bez uvoza elektri~ne ener-
gije.

Jedan od kwu~nih ciqe-
va stvarawe energetske za-
jednice jugoisto~ne Evro-
pe, svakako je i ubla`a-
vawe ovog deficita kroz
otvoreno tr`i{te elek-
tri~ne energije, ali i po-
stupno re{avawe ovog
problema kroz zna~ajna
ulagawa u gradwu novih
kapaciteta, odnosno okon-
~awe podizawa zapo~etih
objekata. Nedavno zavr{e-
na Studija Svetske banke,
pokazala je da je u ovom re-
gionu do 2020. godine po-
trebno da se izgradi
15.500 megavata, a ako se
zajedni~ki pristupi ovom
poslu bi}e dovoqno i
11.000 megavata. U prio-
ritetne objekte u ovoj stu-
diji ubraja se i TE “Kolu-
bara B”, kao jedan od naja-
traktivnijih kandidata za
finansirawe. Na jednom,
nedavno odr`anom skupu u
Beogradu, Dejvid Kenedi,
visoki predstavnik Svet-
ske banke, rekao je da ova
banka, ne mo`e zna~ajnije
da u~estvuje u finansi-
rawu ovog, ina~e, vrlo
skupog projekta, ali `eli
da pomogne kada je re~ o
podsticawu komercijal-
nog finansirawa. On je
tom prilikom istakao da
Svetska banka ima i se-

stre grupe kao {to su
IFC i finansijska mre-
`a “Amiga”, koje mogu da
obezbede garancije za ko-
mercijalne kredite, a u
finansirawe delom bi
mogla da se ukqu~i i sama
Svetska banka.

- Svetska banka ima raz-
li~ite mogu}nosti i in-
strumente i, ukoliko nam
se Vlada Srbije obrati,
mo`emo da obezbedimo fi-
nansijsku podr{ku razvoju
projekta TE “Kolubara B”.
U ovom trenutku to zavisi
od Vlade Srbije. U jugoi-

sto~noj Evropi u elektroe-
nergetske kapacitete neo-
phodno je ulo`iti oko 16
milijardi dolara. Na{a je
strategija da pomognemo
finansirawe tih poslova,
jer, bez ovih investicija
bilo bi dovedeno u pitawe
normalno snabdevawe
elektri~nom energijom, a
to bi kasnije postalo i te-
{ko re{iv ekonomski pro-
blem. Dakle, ono {to Svet-
ska banka poku{ava je da
dobro usmeri investicije,
kako bismo to re{ili, ali
i da iniciramo komerci-

jalna ulagawa u ovaj sektor
i za to obezbedimo odgova-
raju}e garancije -rekao je
Dejvid Kenedi.

Da se, kona~no, sasvim
ozbiqno pristupilo rea-
lizaciji ovog posla svedo-
~i i ~iwenica da je  EPS
raspisao i tender za izbor
konsultanta za unapre|ewe
investicionih aktivno-
sti, odnosno Izbor i pri-
vla~ewe strate{kog part-
nera za nastavak gradwe
TE “Kolubara B”. Izvesno
je, dakle, da }e se uskoro
izabrati model stranog
u~e{}a i da }e se, posle du-
gogodi{weg odlagawa,
ozbiqno krenuti u {to
skorije okon~awe gradwe
ovog objekta. Studija Svet-
ske banke ukazala je i na
znaja~ne u{tede ukoliko
bi se pristupilo zajedni~-
koj gradwi objekata u regi-
onu, pa i s te strane treba
ra~unati na dodatnu zain-
teresovanost stranih part-
nera. Pogotovo, {to je TE
“Kolubara B” u ovoj studiji
istaknuta kao prioritet-
ni kapacitet u jugoisto~-
noj Evropi.  

Dragan Obradovi}

Ukoliko bi se razvoj proizvodnih kapaciteta zajedni~ki
planirao, do 2020. godine regionu jugoisto~ne Evrope bi}e
potrebno  novih 11.000 umesto 15.500 megavata, koliko ne-
dostaje, ukoliko zemqe ovog regiona taj problem re{avaju
same za sebe. Zna~i, zajedni~kim planirawem razvoja pro-
izvodnih kapaciteta i zajedni~kim planirawem wihovog
rada, u periodu od 2005. do 2020. godine u{tedelo bi se se-
dam milijardi evra ili 10 odsto potrebnih sredstava.

Ova konstatacija izneta je, u nedavno zavr{enoj studiji
Svetske banke, a u objekte, koji se, sa regionalnog aspekta
izdvajaju visokim stepenom isplativosti, uvr{tena je i
srpska TE “Kolubara B”, sa dva bloka od po 320 megavata.
Ona je uvr{tena u prioritetne objekte u regionu jugoisto~-
ne Evrope, ali finansirawe wene gradwe ometao je i ne-
dostatak odgovaraju}e dokumentacije. Ipak, ti poslovi sa-
da idu u dobrom pravcu. 

U prioritetne proizvodne elektroenergetske objekte u
ovom regionu, koji bi trebalo da se izgrade do 2010. godi-
ne Studija je uvrstila i nuklearnu elektranu “^erne Vode
2” u Rumuniji (664 megavata) i jednu 500-megavatnu jedinicu
na kosovski lignit. U periodu od 2011. do 2015. godine na
Kosmetu je predvi|ena gradwa jedne 300 megavatne i jedne
500 megavatne jedinice na ugaq, potom tu je i potreba za
dva kogenerativna postrojewa od po 100 megavata (nije na-
vedeno gde) i dve 300 megavatne i jedna 500 megavatna ga-
sna jedinica sa kombinovanim ciklusom (tako|e nije nave-
deno gde). Vi{e ovakvih proizvodnih jedinica gradi}e se u
ovom regionu i u periodu od 2016. do 2020. godine, ukqu~u-
ju}i i jo{ jednu nuklearnu elektranu “Belene” u Bugarskoj,
snage 930 megavata.

Zajedni~kim planovima do u{teda

Izbor konsultanta za “Restrukturirawe energetskog sekto-
ra”, po tenderu, koji je uz saglasnost Vlade Srbije, 24. novem-
bra 2005. godine raspisala Evropska agencija za rekonstruk-
ciju, bi}e okon~an do 15. marta.

Tako|e, bli`i se kraj i procedura za izbor EPS-ovih kon-
sultanata. Kako je rekao Dragomir Markovi}, direktor Direk-
cije za strategiju i razvoj EPS-a, prva faza restriktivnog po-
stupka za dodelu ugovora za pru`awe konsultantskih usluga
za “Unapre|ewe organizacionih, finansijskih i investicio-
nih performansi Elektroprivrede Srbije”, okon~ana je bez
ulagawa `albi. U okviru tog tendera postoje dve partije i to:

Partija 1. - Organizaciono i finansijsko restrukturisawe
EPS-a i

Partija 2. - Unapre|ewe investicionih aktivnosti (Izbor i
privla~ewa strate{kog partnera za nastavak gradwe TE “Ko-
lubara B” i Izbor i privla~ewa strate{kog partnera za pro-
jekte rekonstrukcije Panonskih TE-TO.

Svim kvalifikovanim firmama poslati su zahtevi da do
sredine aprila ove godine po{awu svoje kona~ne ponude.

Izbor konsultanata - pri kraju



MART 2006 kWh BROJ 386

16

Uskladu sa Zakonom
o energetici, pra-
vila o radu di-
stributivnog si-

stema treba da uredi wegov
operator. Wih, dakle, dono-
si operator ali uz sagla-
snost Agencije za energeti-
ku. Ovim pravilima ure|uju
se tehni~ki uslovi za pri-
kqu~ewe korisnika na si-
stem kao i za povezivawe sa
prenosnim sistemom, zatim,
tehni~ki i drugi uslovi za
bezbedan pogon distribu-
tivnog sistema i obezbe|i-
vawe pouzdane i kontunuira-
ne isporuke elektri~ne
energije kupcima, daqe, po-
stupci u kriznim situacija-
ma, pravila o pristupu tre}e
strane ovom sistemu, kao i
funkcionalni zahtevi i
klasa ta~nosti mernih ure-
|aja, na~in merewa elek-
tri~ne energije i drugo. 

- Krenuli smo putem da na
vreme pripremimo ova doku-
menta kako bi Agencija mo-
gla da ih usvoji. Generalni
direktor Elektroprivrede
Srbije doneo je re{ewe o
formirawu Koordinacio-
nog tima ~iji je zadatak da
izradi nacrt Pravilnika o
radu distributivnog siste-
ma, ka`e Radovan Stani},
direktor Direkcije za trgo-
vinu i distribuciju elek-
tri~ne energije.

Na osnovu tog re{ewa od-
re|ena su, po re~ima na{eg
sagovornika, odgovorna li-
ca za rad na Pravilniku.
Posao je podeqen u ~etiri
grupe. Prvi tim }e pripre-
miti podatke za formirawe
distributivnog koda za pla-
nirawe, a wen koordinator
je Miodrag Sretovi}. Druga
grupa, koju vodi Nenad Mra-
kovi}, nadle`na je za form-

irawe distributivnog koda
za uslove prikqu~ewa. Tre-
}i podtim pripremi}e neop-
hodne podatke za formi-
rawe distributivnog opera-
tivnog koda i rad ove grupe
koordinira Dragoslav Ci-
covi}. ^etvrta grupa, na ~i-
jem je ~elu Slobodan Kujo-
vi}, nadle`na je za formi-
rawe predloga distributiv-
nog operativnog koda za re-
gistraciju distributivnih i
merewe i razmenu mernih
podataka.

- Formirane podgrupe
svoj deo posla treba da zavr-
{e najkasnije do 30. aprila
ove godine i sa~iwene
predloge dostave Koordi-
nacionom timu. Zadatak ti-
ma }e biti da ih objedini u
zajedni~ki materijal - Pra-
vila o radu distributivnog
sistema. Po{to ovaj mate-
rijal “pro|e” odgovaraju}u

proceduru usagla{avawa i
bude utvr|en kona~an tekst,
on }e biti upu}en Agenciji
za energetiku koja treba da
da saglasnost na primenu
novih pravila u distribu-
tivnoj mre`i, obja{wava
Stani}.

Plan je da zapo~etim po-
slom i usvajawem Pravilni-
ka o radu distributivnog si-
stema, budu donete smernice
koje }e biti usagla{ene i
va`i}e u svim slu~ajevima i
svim distribucijama. Tako
}e, primera radi, pod istim
uslovima na sistem mo}i da
se prikwu~e svi potro{a~i
u Srbiji. Odnosno, kako na-
vodi na{ sagovornik, di-
stributivni kod }e dovesti
do jedinstvenih “pravila
igre” na svim podru~jima ko-
ja pokriva EPS. 

P. M. P.

IZRADA PRAVILNIKA O RADU DISTRIBUTIVNOG SISTEMA

Jedinstvena pravila igre
Kona~an tekst pravila bi}e upu}en na saglasnost Agenciji za energetiku 

IZME\U TENT D.O.O. I DIREKCIJE JP EPS

Uspostavqena 
kompjuterska 
komunikacija

Kompjuterska komunikacija
izme|u TENT d.o.o. i Direkcije
EPS-a (u ulici Vojvode Stepe u
Beogradu) uspostavqena je 22.
februara. To je prva kompjuter-
ska komunikacija izme|u JP EPS
i nekog wegovog sastavnog dela
ostvarena na ve}oj udaqenosti.
Za realizaciju ovog poduhvata
iskori{}ena je ranije instali-
rana dalekovodna optika na re-
laciji od TENT-a preko razvod-
nog postrojewa do Direkcije
EPS-a, kao i odgovaraju}a aktiv-
na mre`na oprema.

- Komunikacija izme|u TENT-a
i Direkcije EPS-a je i do sada
funkcionisala, ali modemom
preko Interneta. Po{to se radi
o sporoj komunikaciji bilo je
mnogo problema u wenom kori-
{}ewu i pristupawu bazi poda-

taka tako da je nov vid komuni-
kacije bio neophodan - ka`e Mi-
roqub Kova~evi}, glavni in-
`ewer Sektora informatike i
telekomunikacije u TENT-u. Nov
na~in kompjuterske komunikaci-
je mnogo je kvalitetniji i pou-
zdaniji. Ima brzinu od 10 mega-
bita u sekundi i predstavqa
zna~ajno unapre|ewe u odnosu
na raniji period. Brzo dola-
`ewe do potrebnih informaci-
ja, po re~ima Kova~evi}a, omogu-
}ava menaxmentu EPS-a da dono-
si pravovremene i ispravne od-
luke.

Uspostavqawe kompjuterske
komunikacije izme|u TENT d.o.o.
i Direkcije JP EPS obavqeno je
brzo i bez problema. To je
u~iweno, nagla{ava Kova~evi},
zahvaquju}i ~iwenici da je u

protekle dve godine TENT iz-
gradio globalnu kompjutersku
mre`u kojom su povezani TENT
A, TENT B i razvodna postro-
jewa. Stru~waci “Termoelek-
trana Nikola Tesla” i Direkci-
je EPS-a su, dakle, kompjutersku
mre`u TENT-a povezali sa kom-
pjuterskom mre`om u Direkciji
EPS-a.

[ef Slu`be informatike i
telekomunikacija TENT-a Sava
Jelisav~i} i vode}i in`ewer
za telekomunikacije Miroslav
Babi} nagla{avaju da je uspo-

stavqawe kompjuterske komuni-
kacije izme|u TENT-a i Direkci-
je EPS-a va`na osnova za daqi
razvoj brze razmene informaci-
ja. Ono {to }e uslediti u nared-
nih godinu dana jeste formi-
rawe poslovnog informacionog
sistema za kwigovodstvo, ra~u-
novodstvo,upravqawe finansi-
jama itd. TENT je jedno od pet pi-
lot preduze}a u okviru EPS-a u
kojima }e se takav sistem im-
plementirati.

R. Radosavqevi} 

In`ewerski tim TENT-a: Miroslav Babi},
Miroqub Kova~evi} i Sava Jelisav~i}
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Pored dva sastanka
Centralnog stru~-
nog tima za sistema-
tizaciju radnih me-

sta u EPS-u, odr`an je i niz
sastanaka sa radnim grupa-
ma i direktorima privred-
nih dru{tava. Na tim skupo-
vima promovi{emo potpunu
otvorenost, kao na~in rada,
kako bismo otkrili {to vi-
{e problema i kako ne bi-
smo propustili da u novu si-
stematizaciju ugradimo vr-
lo va`ne detaqe. Zadatak
centralnog stru~nog tima i
jeste da iz svih tih zapa-
`awa predloga i primedbi,
izvu~e zajedni~ku nit i
ugradi je u osnovnu struktu-
ru svih privrednih dru{ta-
va, kao i zasebno za proizvo-
|a~e, odnosno za distribute-
re i nadaqe.

Zoran Manasijevi}, zame-
nik generalnog direktora i
predsednik Centralnog
stru~nog tima za sistemati-
zaciju radnih mesta EPS-a,
isti~u}i ove detaqe, dodao
je da sada sledi druga faza -
konvergencije - koja ide ka
kona~nom re{ewu. Na odr-
`anim sastancima videlo
se, kako on navodi, da su rad-
ni timovi i direktori pri-
vrednih dru{tava, krenuli
ka kompromisima zasnova-
nim na realnim ~iwenica-
ma i spoznaji da su svi u
EPS-u ~lanovi jedne velike
porodice.

- Posebna pa`wa posve}e-
na je mestu i ulozi ogranaka
u okviru novih privrednih
dru{tava, gde su ti ogranci
posmatrani kao celine, koje
u sebi objediwuju i neke dru-

ge funkcije (pravne, eko-
nomske, kao i qudske resur-
se). Prethodnih godina po-
sebno smo radili na stabi-
lizaciji snabdevawa tarif-
nih potro{a~a kvalitetnom
elektri~nom energijom, pr-
venstveno iz na{ih kapaci-
teta. Funkcija proizvodwe
je posle bombardovawa i du-
gogodi{weg raubovawa po-
novo uspostavqena: proiz-
vodni rezultati u pro{loj
godini to potvr|uju. Sada se
radi na poboq{awu ener-
getske efikasnosti, odno-
sno mawem utro{ku mazuta i
ugqa po kilovat-satu, kao i
drugih ulaznih parametara.
To podrazumeva zna~ajna ula-
gawa, koja u postoje}im uslo-
vima te{ko mogu da se obez-
bede. Zato sada pa`wu mnogo
vi{e usmeravamo ka kori-
{}ewu qudskih resursa - re-
kao je Manasijevi}.

Na{ sagovornik navodi
da sistematizacija radnih
mesta mora da se shvati kao
segment koji podr`ava elek-
troprivredu u svom razvoju.
Celokupan razvojni proces,
kako je utvr|eno, odvija}e se
u ~etiri faze i to opre-
deqewe poslovodstva objav-
qeno je na sastanku Cen-
tralnog stru~nog tima.

Prva faza, po re~ima sa-
govornika, predstavqa vra-
}awe proizvodne funkcije
odnosno optimizaciju pro-
izvodwe i to se ostvaruje.
Drugo opredeqewe je moder-
nizacija, koja je po~ela da se
ostvaruje kroz program
energetske efikasnosti.
Konkretno - naveden je i
primer pro{logodi{weg
zahvata u TENT B-1, koji je
omogu}io u{tedu 250.000 to-
na ugqa godi{we. To je izu-
zetan rezultat.

Paralelno s tim moderni-
zuje se i sama struktura
EPS-a, ukqu~uju}i i siste-
matizaciju i to je tre}a fa-
za. Ona stvara preduslove,
koji }e, zajedno sa jo{ ne-
kim faktorima, omogu}iti
da kompanija postane pro-
fitabilna. ^etvrti korak,
kako isti~e na{ sagovor-
nik, bila bi ekspanzija.
Ona iziskuje zna~ajne inve-
sticije u nove elektrane,
ali ekspanzija mo`e da se
odnosi i na nova tr`i{ta,
kao i na kupovinu nekih
elektroenergetskih kapaci-
teta u na{oj okolini, koji
mogu da budu integrisani u
celinu na{eg sistema. Eks-
panzija, tako|e mo`e da se
odnosi i na neke nove uslu-
ge, pored sada{we, koja je
zakonom odre|ena.

- Da bismo proveli kompa-
niju kroz jedan ovako `iv
proces, moramo da stvorimo
prilagodqivu strukturu, ko-
ja se mo`e mewati i zato se
u startu mnogo {ta mora
tretirati na pravi na~in.
Rade}i na novoj sistemati-
zaciji otvaramo puno pi-
tawa, ~ija zahtevna re{ewa
nije mogu}e izvu}i iz kon-
teksta i re{avati ih zaseb-
no. Mnogi problemi ranije
su se javqali zato {to nije
bilo sistemskog pristupa
wihovom re{avawu; ono
{to nije moglo da se re{i
guralo se pod tepih zbog ne-
zamerawa. Sada je prilika
da dodirnemo mnoge tabu te-
me i da ih zajedni~ki re{i-
mo - isti~e Manasijevi} 

D. Obradovi}

NOVA SISTEMATIZACIJA RADNIH MESTA U EPS-u NA POMOLU

Otvoreno 
do pravih 
re{ewa

Krenulo se ka kompromisima zasnova-
nim na realnim ~iwenicama i spoznaji
da su svi u EPS-u ~lanovi jedne velike
porodice

- Problem kadrova - isti~e Manasijevi} - polako izbija na pr-
vo mesto u odnosu na sve te{ko}e s kojima se suo~ava elektro-
privreda i to je jedan od razloga {to su svi u~esnici pomenutih
sastanaka uva`ili pitawe qudskih resursa, kao jedno od kruci-
jalnih. Zato }e se ovo pitawe u slede}oj sistematizaciji poseb-
no izdvojiti i razvijati: qudi }e se efikasnije raspore|ivati,
znatno pa`qivije }e se pratiti wihova karijera, stvarati uslo-
vi za wihovu motivisanost… Konstatovano je da sada za tako ne-
{to nemamo obu~ene qude. U budu}em ustrojstvu ovaj segment }e
visoko da se kotira u privrednim dru{tvima i u EPS-u. Sazrelo
je mi{qewe da sistematizaciju radnih mesta ne treba vi{e do-
`ivqavati, kao skup krutih pravila, koja se ne mewaju dve-tri
decenije, ve} kao proces, koji }e se daqe razvijati. To je i pri-
rodno, jer je i celokupan razvoj energetike i dru{tva  - proces.
Nedostaju nam kadrovi odre|enog profila, odnosno qudi, koji
su u stawu da se nose s novim tehnologijama.      

Posebna pa`wa kadrovima

Zoran 
Manasijevi} 
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Umesto tenderske
prodaje 70 odsto
kapitala javnih
preduze}a, dr`ava

bi trebalo da omogu}i dis-
perziju vlasni{tva, koja bi
u posed tih firmi, pored
velikih investitora, stra-
nih i doma}ih, uvela i gra-
|ane, ali i sada nepostoje}e
doma}e institucionalne
ulaga~e - investicione i
penzione fondove. 

Da je to dobro re{ewe
pokazuju impresivni po-
slovni rezultati i ja~awe
me|unarodne konkurentno-
sti ma|arskog Mola i hr-
vatske INE, ~ija privati-
zacija nije bila zasnovana
na prodaji velikoj stranoj
kompaniji, ve} na disper-
ziji vlasni{tva, kad su
znatni udeli pripali do-
ma}im investitorima.

Ovu ideju, koja u javnosti
sti~e sve vi{e poklonika,
nedavno je na nau~nom sku-
pu posve}enom stawu i iz-
gledima razvoja finansij-

skih tr`i{ta u Srbiji iz-
neo prof. dr Zoran Jere-
mi} sa Fakulteta za fi-
nansijski menaxment i
osigurawe. 

Iskustvo pokazuje da ve-
}inski vlasnik, koji je na
tenderu kupio 70 odsto ka-
pitala te`i da otkupi i
preostali deo akcija i ti-
me promeni pravnu formu
otvorenog u zatvoreno ak-
cionarsko dru{tvo, izbe-
gavaju}i na taj na~in te-
{ko}e i tro{kove ima-
nentne sredini u kojoj
korporativno upravwawe
nije razvijeno, a mogu}-
nost pribavwawa kapita-
la za razvoj na otvorenom
tr`i{tu veoma je mala.
Osim toga, kupac ra~una
na podizawe vrednosti
kompanije i rast profita,
pa `eli da budu}i prinos
zadr`i samo za sebe, na-
gla{ava dr Jeremi}.

Disperzija vlasni{tva,
me|utim, obezbe|uje da naj-
propulzivniji sektor ener-

getike, pre svega
naftna industrija
i i elektroprivre-
da, ostanu, dobrim
delom, u posedu do-
ma}ih investitora
i dr`ave koja je za-
du`ena za za{titu
javnog interesa.
Ukqu~ivawem in-
stitucionalnih
investitora (fon-
dova) i mnogobroj-
nih pojedinaca
istovremeno se osi-
guravaju uslovi za
profitabilan pla-
sman slobodnih sredstava.

Jer, kupovinom akcija
tih preduze}a penzioni i
investicioni fondovi bi
imali mogu}nost da ula`u
u dugoro~no najprofita-
bilnije firme, {to bi
osiguralo ne samo o~u-
vawe, ve} i uve}awe vred-
nosti ulo`enog kapitala,
dok bi promet tih papira
dao najja~i impuls za raz-
voj berze. A time bi, po
uverewu dr Jeremi}a, deo
doma}e akumulacije po naj-
povownim uslovima i uz
podelu rizika bio direkt-
no ulo`en u privredni
razvoj bez zadu`ivawa kod
banaka. 

Me|utim, to {to se nedo-
voqno koriste prednosti
tr`i{ta kapitala za pri-
kupwawe sve`eg novca, bez
skupog zadu`ivawa kod ba-
naka, posledica je ne-
znawa, nepotrebno iskom-
plikovanih procedura, in-
flacije koja odvra}a od
kupovine dugoro~nih obve-
znica bez dodatnih garan-

cija u vidu devizne klauzu-
le, odnosno garancija emi-
tenta da }e po roku dospe-
}a investitoru biti obez-
be|ena realno pozitivna
kapitalna dobit, smatra
prof. dr Stojan Dabi}, je-
dan od na{ih najve}ih eks-
perata za finansijsko i
tr`i{te kapitala. 

Emisijom i prodajom du-
goro~nih obveznica fi-
rme emitenti bi mogli do-
}i do sredstava na tr`i-
{tu kapitala, dok je zasad
nerealno o~ekivati emi-
siju akcija radi dokapita-
lizacije, jer vlasnici, po
pravilu, ne `ele da {ire
dru{tvo.

Po re~ima dr Dabi}a,
posledwih meseci ja~a
pritisak zaposlenih, ali
i zainteresovanih gra|ana
da dr`ava - i pre prodaje
javnih preduze}a na tende-
rima ili drugom metodom -
omogu}i budu}im vlasni-
cima 30 odsto kapitala da
dobiju akcije i da wima
slobodno raspola`u. 

PRIVATIZACIJA JAVNIH PREDUZE]A 

Ponuditi akcije
gra|anima 
i fondovima

Umesto strate{kog partnera koji teæi monopolisawu
poseda, vi{e raznih vlasnika Dræava {titi javni in-
teres “zlatnom akcijom” 

Tr`i{te elektri~ne energije u regionu jugoisto~ne Evrope u
kojem Srbija ima centralno mesto, trebalo bi formirati po uzo-
ru na EU, {to podrazumeva i kreirawe instutucija, odgovaraju-
}e regulative i normi, smatra dr Jeremi}. Analogija bi se mogla
primeniti i pri stvarawu regionalne berze na kojoj bi se trgo-
valo elektri~nom energijom i pravima emisije gasova CO2.
Prethodni preduslovi za to su otklawawe dispariteta i libe-
rilizacija cena, sigurna mre`a za prenos bez “uskih grla”, zajed-
ni~ka pravila za ovla{}ene u~esnike u trgovawu, kao i podsti-
cawe konkurencije me|u wima. Takva specijalizovana berza bi
trebalo da zadovowi uslove koji podrazumevaju transparent-
nost rada, jednak pristup sistemu za trgovawe, brzinu i sigur-
nost saldirawa transakcija i za{titu u~esnika u trgovawu. Me-
ra uspe{nosti te berze bila bi postignuta likvidnost, cena
struje ostvarena u me|unarodnoj konkurenciji i u{tede. 

Regionalna berza struje 
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Da bi se akcije EPS-a,
NIS-a, JAT-a, na{le na
tr`i{tu te firme bi tre-
balo da postanu javna ak-
cionarska preduze}a s ve-
}inskim dr`avnim ude-
lom. Dr`ava bi svoj paket
mogla da proda u celini
na tenderu ili inicijal-
nom javnom ponudom uz za-
dr`avawe “zlatne akcije”
ili na drugi na~in. Kada
se na to odlu~i, mogla bi
da ga proda na jo{ neke na-
~ine, dok bi vlasnici po
15 odsto kapitala (zapo-
sleni i ostali gra|ani)
mogli da ih i pre toga po-
nude na tr`i{tu. 

Uz to, promenom organi-
zacione strukture, dr`ava
bi, kao ve}inski vlasnik,
mogla da, uz saglasnost
mawinskih akcionara,
emituje odre|enu koli~i-
nu dugoro~nih obveznica
radi prikupqawa neop-
hodnih sredstava za re-
strukturisawe firmi. 

R. E.

Duboko se zagazilo u restrukturisawe
EPS-a, izdvojeno je 18 ”sporednih”
firmi, potom je formirana Elektromre-
`a Srbije, stvorena privredna dru-
{tva... Za sve {to je u~iweno nedavno je
dobijeno zna~ajno priznawe visokih
funkcionera EU, ali se na doma}oj sce-
ni bura ne smiruje. I daqe se lansiraju
”ideje” o razdvajawu distribucija od
proizvodwe, prodaji i privatizaciji po-
jedinih delova elektroprivrede. Jedni
~ak tvrde da su to zahtevi evropskih di-
rektiva koji se moraju po{tovati, iako
iz Evrope sti`u uveravawa da svaka
zemqa radi u sopstvenom interesu tem-
pom koji joj najvi{e odgovara.

Ima, me|utim, i veoma opasnih teza,
koje ne samo da zbuwuju nego i vre|aju
zdrav razum. Jedna od takvih polazi od
nesporne ~iwenice da se dr`ava ne po-
na{a doma}inski sa elektroprivredom,
pa bi po tim ”ekspertima”, re{ewe bilo
u prodaji kompanije ili nekih delova
strancima. Oni bi, navodno, boqe orga-
nizovali i ustrojili
elektroprivredu, uveli
tr`i{ne odnose, pove-
}ali produktivnost i
podigli vrednost. Po-
sle nekoliko godina, ta-
ko sre|enu kompaniju mo-
gli bi otkupiti od stra-
naca i nastaviti ”uspe-
{no poslovawe”. Za to
se ~ak navode primeri
nekih zemaqa u tranzi-
ciji kao {to su Slova~-
ka, ̂ e{ka, Rumunija i Bu-
garska.

Svakom laiku je, vaq-
da, jasna i prozirna su-
{tina ove teze - strancu
bi, naravno, morala da
se ”prizna” ekonomska
cena elektri~ne energi-
je, delovawe tr`i{ta i
rizik poslovawa. A to,
istovremeno, zna~i da
bi jednu cenu platio kad
kupuje ”gubita{a”, a vi-
{estruko ve}u kad pro-
daje uspe{nu i sre|enu
firmu.

Prosto i jednostavno
pitawe mo`emo li sami,
bez posredstva strana-
ca, obaviti tu operaciju,
niko ne postavqa. Mo-
`da je posredi nedosta-
tak znawa ili hrabrosti
onih koji odlu~uju, a mo-

`da se i ne{to tre}e ”iza brda vaqa”.
Ali, bilo {ta da je u pitawu stavqa sve
nas, od zaposlenih u elektroprivredi,
preko nadle`nih iz vlasti, pa sve do
struke i nauke i obi~nih gra|ana u poni-
`avaju}i inferioran polo`aj. Zar, zai-
sta, nismo sposobni, ne umemo, ne znamo
da napravimo uspe{nu kompaniju? Zar
moramo debelo da platimo da nas stran-
ci nau~e kako treba raditi? Verujem da
su se mnogi me|u nama naje`ili na vesti
da nam stranci za debele pare savetuju
kako da organizujemo i privatizujemo
energetska preduze}a, dovodimo konsul-
tante da utvrde {ta zadr`ati u javnom
vlasni{tvu, a {ta prodati, kako i kad to
u~initi. Mo`e se razumeti da koristi-
mo iskustva boqih i uspe{nijih (o ~emu
ina~e postoji brojna literatura) da an-
ga`ujemo strance da obu~e na{e qude i
poka`u im postupke i procedure u tim
procesima, ali totalno iskqu~ivawe
doma}e pameti i znawa te{ko je objasni-
ti. Tim pre, {to ti strani konsultanti

doma}u pamet i ne is-
kqu~uju. Uzimaju je, ali
kao podizvo|a~e, kao
doma}e konsultante, jer
sistem koji im je pred-
met pa`we i ne poznaju. 

Uostalom, na{im
stru~wacima ta Evropa
odaje priznawe i sa
uva`avawem razgovara
sa wima. Oni su u sva-
kodnevnom kontaktu sa
strancima i ve} imaju
zavidno iskustvo u ob-
novi sistema i proce-
durama za dobijawe a
potom i kori{}ewe do-
nacija i kredita. Rade-
}i zajedno sa Evropqa-
nima na velikim remon-
tima i modernizacija-
ma, postali su svesni
da u svom tehni~kom
znawu i ne zaostaju za
wima. Naprotiv. Elek-
troprivreda je za-
hvaquju}i i wima prak-
ti~no u Evropskoj uniji,
ukqu~ena vezama koje
ima i poslovima koje
obavqa u velikom evro-
pskom elektroenerget-
skom sistemu. Ko jo{ u
ovoj zemqi mo`e time
da se pohvali?

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Opasne teze 
- kupujmo strano
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Potpisivawem spo-
razuma sa resornim
ministarstvima,
Sindikat EPS-a

uspeo je da ostvari deo zahte-
va radi kojih je zapo~eo
{trajk 10. januara ove godi-
ne. Zaposlenima }e biti na-
dokna|eni neispla}eni de-
lovi zarada iz 2004. i 2005.
godine, i to Sindikat mo`e
da garantuje. Ovo je za na{
list rekao predsednik Glav-
nog odbora Sindikata EPS-
a Miroslav Veli~kovi}, na-
glasiv{i da forma isplate
nije va`na, jer je najbitnije
da se popravi materijalni
polo`aj zaposlenih i stimu-
li{e postizawe ve}ih rad-
nih rezultata.  

Odluka o zamrznutim
{trajka~kim aktivnostima
do kraja februara ostala je,
stoga, i daqe na snazi, ali su
27. februara pregovori na-
stavqeni. Razgovaralo se o
na~inu regulisawa pozajmi-
ce, {to }e biti predmet po-
sebnog sporazuma, ali pre
svega o rastu vrednosti rad-
nog ~asa u ovoj godini. 

- U dosada{wem toku pre-
govora Sindikat EPS-a
uspeo je da se izbori da za-
posleni dobiju ono {to im
je bilo uskra}eno po osnovu
sporazuma o rastu plata u
prethodne dve godine. Sma-

tram da time mo`emo da bu-
demo zadovoqni i da smo
stekli poziciju da uti~emo
na kretawe na{ih zarada.
Prema tome, ne treba sum-
wati da }emo biti uporni i
u pregovarawu o rastu vred-
nosti radnog ~asa u ovoj go-
dini, tim vi{e {to je pro-
cenat koji je ponudila Vla-
da za nas neprihvatqiv - ka-
zao je Veli~kovi} i obja-
snio da planirani rast od
6,5 odsto, ~ak i ako se in-
flacija zadr`i na predvi-
|enih 9,5 odsto, ne obezbe-
|uje zaustavqawe pada zara-
da bez odre|enih nadoknada
za prethodne dve godine. U
ovoj godini bi, prema wego-
vim re~ima, trebalo da se
zaustavi pad zarada u EPS-
u, koji je evidentan posled-
wih godina, i da se stvore
pretpostavke za po~etak re-
alnog rasta plata. 

Kako je rekao, nije prihva-
tqiva ni ponu|ena dinami-
ka rasta zarada, tako da }e

Sindikat za narednu rundu
pregovora pripremiti svoj
predlog kretawa rasta vred-
nosti radnog ~asa sa zahte-
vom da pove}awe po~ne sa
februarskom platom i da se
zavr{i do kraja godine. Za
Sindikat je neprihvatqivo

da su plate zamrznute gotovo
pet meseci tokom godine za-
to {to se usagla{avawa odu-
govla~e, kako je to bilo i ra-
nije, pa i od oktobra pro{le
godine do sada. 

Predstavnici Sindikata

tra`ili su da se defini{e
kada }e se isplatiti preo-
stali dug po osnovu zakinu-
tih zarada za prethodne dve
godine, insistiraju}i na
drugom kvartalu ove godine,
ali o tome dogovor nije po-
stignut. Ostalo je otvoreno
i pitawe da li }e Vlada iza-
}i u susret zahtevu da se za
period dok su bili u sastavu
na{e kompanije isplate za-
kinuti delovi zarada zapo-
slenima u preduze}ima koja
su iza{la iz EPS-a. Za raz-
liku od ovih zahteva koji }e
zaokupqati pa`wu pregova-
ra~kog tima i u predstoje-
}em periodu, u vezi sa rastom
vrednosti radnog ~asa u
Preduze}u za podzemnu eks-
plotaciju ugqa postignuta je
saglasnost da pregovori
po~nu 2. marta.  

A. C.

NASTAVQENI PREGOVORI O [TRAJKA^KIM ZAHTEVIMA

Sindikat ne posustaje
Pove}awe vrednosti radnog ~asa moralo bi da po~ne od februara Zaposleni }e

dobiti zakinute delove zarada iz 2004. i 2005. godine 

Sindikat je tra`io da se ukqu~i u izradu sistematizacije
radnih mesta na svim nivoima, kako bi mogao da doprinese da
se utvrde odgovaraju}i odnosi u obavqawu poslova i platama.
Miroslav Veli~kovi} ka`e da je posebno va`no da se sa~ini
tipizacija radnih mesta i utvrdi jednaka osnovna zarada za
odre|eno radno mesto u EPS-u, odnosno da se otkloni sada-
{we nasle|eno {arenilo za koje nema argumenata. On podse}a
da poslovodstvo ve} radi na novoj sistematizaciji i dodaje da
je jasno za{to Sindikat ho}e da u tome u~estvuje.

Sistematizovawe radnih mesta

U januaru ove godine potpisan je Aneks Posebnog kolektivnog
ugovora EPS-a, kojim je regulisana mogu}nost da zaposleni u
EPS-u mogu da dobiju beskamatnu pozajmicu, neodre|enog izno-
sa, sa rokom vra}awa od 12 meseci. U Sindikatu smatraju da je
ovim obezbe|ena pravna osnova da se zaposlenima pomogne da
lak{e prevazilaze materijalne probleme s kojima se suo~avaju.

Pozajmica u aneksu

Miroslav  Veli~kovi}

Za Sindikat je
neprihvatqivo
da su plate 
zamrznute 
gotovo pet 
meseci, zato
{to se 
usagla{avawa
odugovla~e
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Ukoliko Predsedni{tvo
Skup{tine i {efovi po-
slani~kih grupa budu ispo-
{tovali dogovor koji smo
postigli krajem pro{le go-
dine, predlo`eni zakoni za
osnivawe akcionarskih
dru{tava EPS, NIS, Tele-
kom i PTT Srbija mogli bi
da budu na dnevnom redu Na-
rodne skup{tine ve} 9. mar-
ta ove godine - rekao je za
na{ list Miroslav Veli~-
kovi}, predsednik Glavnog
odbora Sindikata EPS-a.

Prema wegovim re~ima, u
akciji koju su zajedno vodi-
li sindikati javnog sekto-
ra, ~ija Konfederacija oku-
pqa 24 sindikata, postignu-
ti su zna~ajni rezultati, a
najva`niji je taj da se vi{e
od pola miliona qudi izja-
snilo da podr`ava besplat-
nu podelu akcija pre priva-
tizacije najve}ih srpskih
kompanija, pri ~emu je to u
stvari bio glas ~etiri mi-

liona zainteresovanih gra-
|ana koji bi na ovaj na~in
mogli da ostvare pravo na
u~e{}e u vlasni{tvu nekog
od ovih preduze}a. 

- Danas imamo situaciju
da niko vi{e ne pomi{qa
na privatizaciju EPS-a,
NIS-a, Telekoma i PTT bez
u~e{}a akcionara, odnosno
bez prethodne podele bes-
platnih akcija, mada smo ko-
liko pro{log leta bili
svedoci glasnog zagovarawa
rasprodaje pojedinih javnih
preduze}a mimo bilo kakve
mogu}nosti zaposlenih u
wima da uti~u na privatiza-
ciju. To jeste zasluga Kon-
federacije slobodnih sin-
dikata i naro~ito na{a ~e-
tiri sindikata, koji su pre-
dali Narodnoj skup{tini
predloge zakona o osnivawu
akcionarskih dru{tava i ja-
sno je da smo radi toga pri-
mewivali raznovrsne obli-
ke sindikalne borbe, ukqu-

~uju}i i proteste i najavu
{trajka. Ulo`ili smo mno-
go napora da ubedimo Na-
rodnu skup{tinu da ~etiri
miliona gra|ana ne ostane
zaboravqeno u svojinskom
restrukturisawu javnog sek-
tora, a uskoro kre}emo sa
novim oblikom kampawe  -
rekao je Veli~kovi}, obja-
sniv{i da u ove gra|ane
ubraja sve one koji su zapo-
sleni u navedenim preduze-
}ima, wihove penzionere,
kao i zaposlene i penzione-
re u dr`avnim slu`bama i
ostalim delatnostima jav-
nog i dru{tvenog sektora
koji nisu mogli da ostvare
pravo na besplatne akcije,
pa i nezaposlene.

- Ono {to ova dr`ava ima
kao kapital nalazi se u ova
~etiri preduze}a. Na`a-
lost, sve drugo je prodato
budza{to i od te privatiza-
cije neke velike vajde nema.
Utoliko je sada va`nije da

se sa ovim kapitalom {to
pametnije postupi. Pri to-
me je bitno da se zna da je
Sindikat EPS-a i daqe
protiv privatizacije EPS-
a. U tome se razlikujemo od
poslovodstva na{e kompa-
nije koje je saglasno sa pri-
vatizacijom, ali celoga
EPS-a, ne u delovima. Stav
Sindikata je “akcije pre
privatizacije”. Dakle, `e-
limo da akcionarstvom one-
mogu}imo rasprodaju svoje
kompanije i da uti~emo na
wenu sudbinu. Jasno je da se
vlast tome protivi, jer bi u
akcionarskom dru{tvu bio
ograni~en uticaj politike
na poslovawe preduze}a i na
ukupne tokove kapitala.
Ipak, nadamo se da }e na{i
predlozi zakona dobiti
skup{tinsku ve}inu, jer je
re~ o interesu velikog bro-
ja gra|ana Srbije - rekao je
Veli~kovi}.

A. C.

Sindikat EPS-a priprema
predlog da se Posebnim kolek-
tivnim ugovorom reguli{e visi-
na izdvajawa za topli obrok i
regres, kako bi zakonska obave-
za poslodavca, koja je stupila na
snagu 1. januara ove godine mogla
da se primeni. Od ove inicijati-
ve nije se odustalo ni kada je
pro{log meseca ministar rada,
zapo{qavawa i socijalne poli-
tike Slobodan Lalovi} najavio
da }e novim izmenama Zakona o
radu naknade za topli obrok i
regres biti ostavqene kao mo-
gu}nost, a ne kao obaveza za po-
slodavce, kako je to odre|eno
va`e}om zakonskom odredbom.

Vera Tomovi}, diplomirani
pravnik u Centrali Sindikata
EPS-a ka`e da se “vagaju” mogu}-
nosti za nadoknadu za topli
obrok u radno vreme, {to je kod
nas i daqe doru~ak, ili u drugoj
i tre}oj smeni samo me|uobrok.

Na isti na~in razmi{qa se i o
regresu za godi{wi odmor. To-
movi}eva najavquje da }e Sindi-
kat vrlo brzo iza}i sa svojim
predlogom, a na pitawe kako }e
ubediti poslodavca da ova pla-
}awa nisu u{la u koeficijent
za obra~un zarada, {to bi ospo-
rilo pravo na novo primawe, ona
isti~e:

- Na{e zarade su toliko obez-
vre|ene i na{ materijalni polo-
`aj do te mere je ugro`en ograni-
~avawem rasta vrednosti rad-
nog ~asa posledwih godina, da
Sindikat o tom aspektu ospora-
vawa ne `eli ni da razgovara.
Mi }emo pripremiti predlog da
se, shodno zakonskom re{ewu,
nadoknade za topli obrok i re-
gres ispla}uju onako kako je za-
konodavac odredio, dakle kao
posebne stavke u obra~unu, i na-
{a je preokupacija sada da to na
pravi pravi na~in ugradimo u

Kolektivni ugovor. Naravno, i o
tome }e se pregovarati sa poslo-
davcem i Vladom, u okviru ve}
zapo~etih pregovora o rastu
vrednosti radnog ~asa za ovu go-
dinu, a Glavni odbor Sindikata
smatra da dijalog mo`e da se vo-
di samo o iznosu, a ne i o pravu
na ove nadoknade.

Tomovi}eva je rekla da Sin-
dikat priprema predlog re{ewa
uprkos najavi da }e uslediti iz-
mene Zakona o radu, jer sve dok
te izmene ne budu stupile na

snagu ostaje obaveza poslodavca
da ispla}uje ove naknade. Tako-
|e, veruje se da }e poslodavcu
biti u interesu da daje topli
obrok i regres i ako ga zakon na
to ne bude obavezivao. Tomovi-
}eva nije `elela da navede na
koje iznose ra~una Sindikat, od-
nosno {ta }e predlo`iti kao re-
{ewe, ali je iznela uverewe da
se ne treba nadati realnom iz-
nosu tro{kova za topli obrok i
regres.

A. C.

PREDLOG ZAKONA O OSNIVAWU AKCIONARSKIH DRU[TAVA PRED SKUP[TINOM?

Akcije pre privatizacije
Sindikat EPS-a o~ekuje da }e se akta o osnivawu akcionarskih dru{tava EPS-a, NIS-a,

Telekoma i PTT Srbije pred poslanicima na}i na redovnom martovskom zasedawu

U PRIPREMI PREDLOG RE[EWA ZA TOPLI OBROK I REGRES

Doru~ak na vagawu

Nadoknada za 
topli obrok i 

regres najva`nija 
za radnike u
proizvodwi
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Zaposleni u EPS-u
dobili su sredi-
nom februara za-
jam, koji je poslo-

davac odobrio na osnovu
Sporazuma o re{avawu
{trajka~kih zahteva, pot-
pisanog 27. januara ove go-
dine. Skroman iznos ove
pozajmice odavno je zavr-
{io u potro{a~koj korpi,
a ube|ivawa oko sadr`aja
izjave, koju je svaki zapo-
sleni morao da potpi{e,
jo{ traju. Sindikat se us-
protivio {to je, kako navo-
de, izjavom prejudiciran
na~in regulisawa pozajmi-
ce, a iz poslovodstva
odgovaraju da name-
tawa re{ewa nije bi-
lo i da je poslodavac
zakonom obavezan da
osigura vra}awe zajma
koji daje. Izjave su
pribavqene kao ga-
rancija, a potpisiva-
ne su, {to se Sindikata ti-
~e, sa zadr{kom, dok se ko-
na~na odluka o sudbini po-
zajmice ne donese.

Pitawe teksta izjave koju
su potpisivali zaposleni u
EPS-u na{lo se i pred pre-
govara~kim timom u Vladi
Srbije, u kome se i daqe
razmatraju zahtevi radi ko-
jih je Sindikat EPS-a za-
po~eo generalni {trajk 10.
januara. Januarska pozajmi-
ca bila je delimi~no is-
puwewe {trajka~kih zahte-
va, s tim {to je ~lanom 4
potpisanog Sporazuma de-
finisano da }e posebnim
sporazumom biti dogovoren
na~in wenog regulisawa.
Taj novi sporazum nije usa-

gla{en i jo{ nije potpi-
san, a da bi se odobrio za-
jam, poslovodstvo EPS-a je
moralo da mu da odgovaraju-
}u zakonsku formu, kroz po-
menutu izjavu.

U Direkciji EPS-a za
pravne poslove i qudske
resurse ka`u da je, na osno-
vu zakona, op{tih akata,
Kolektivnog ugovora i
Sporazuma o re{avawu
{trajka~kih zahteva, gene-
ralni direktor EPS-a do-
neo Odluku kojom se odo-
brava zajam i kojom je regu-
lisano wegovo vra}awe.
Prema wihovom tuma~ewu,

iz pravne prirode zajma
proisti~e obaveza vra}awa
u nominalnom iznosu, pa i
zara~unavawe kamate. U
EPS-u pozajmica je data
bez obra~una kamate, kako
je i regulisano Kolektiv-
nim ugovorom, a rok vra-
}awa bi}e odre|en poseb-
nom odlukom.

Pravnici navode i do-
datne razloge zbog kojih je
izjava formulisana tako
kako jeste. Pre svega, ako
ne bi bilo vra}awa, zajam
bi imao tretman zarade,
{to zna~i da bi EPS mo-
rao na ovaj iznos da obra~u-
na i plati poreze i dopri-
nose kao na zaradu. Tako|e,
budu}i da su sredstva za

plate u EPS-u limitirana
Godi{wim programom, ko-
ji se donosi uz saglasnost
Vlade Srbije, zajam bi, bez
obaveze vra}awa, direktno
u{ao u fond ispla}enih
zarada, a onda bi za toliko
zarade morale da budu
umawene.

U Direkciji ocewuju da
su pribavqawem izjava JP
EPS i wegova privredna
dru{tva samo stekli pravo

da svoje potra`i-
vawe namire iz zara-
de zaposlenog, ali
tek kada se uslovi
vra}awa defini{u
posebnom odlukom
generalnog direkto-
ra, a u skladu sa Spo-
razumom o re{avawu

{trajka~kih zahteva. Sin-
dikat, me|utim, ne odustaje
od svog predlo`enog tek-
sta izjave u kome nema re~i
“vra}awe”. Prema predlogu
Sindikata, radnik treba
samo da izjavi da prihvata
da preuzeta pozajmica bude
regulisana u skladu sa Spo-
razumom od 27. januara. 

Komentari{u}i predlo-
`eni tekst Sindikata
EPS-a, pravnici ka`u da
se ovom formulacijom ne
osporava davawe izjava kao
sredstva obezbe|ewa da }e
se zajam vratiti, niti druk-
~ija forma uti~e na sadr-
`inu i trenutak nastanka
obaveze vra}awa zajma.  

Posebno je zna~ajno ob-

ja{wewe, koje smo tako|e
dobili u Direkciji za
pravne poslove, da osnov za
vra}awe zajma nisu izjave
zaposlenih, ve} Sporazum
o re{avawu {trajka~kih
zahteva. Tvrdi se da su izja-
ve samo sredstvo obezbe-
|ewa isplatioca zajma, od-
nosno JP EPS-a i wegovih
privrednih dru{tava, da u
trenutku dospelosti ot-
plate zajma mogu da namire
potra`ivawe, pri ~emu su
svi zaposleni u istom
pravnom polo`aju u pogle-
du uslova otplate zajma, od-
nosno eventualnog prava
na oprost duga.

Zanimqivo je da se ube|i-
vawe oko sadr`aja teksta
izjave odvija post festum,
odnosno po{to su gotovo
svi zaposleni ve} potpisa-
li da prihvataju da se ot-
plata zajma, kada se za to
steknu uslovi, izvr{i obu-
stavom od wihove zarade.
Pri tome, Sindikat ne
osporava ocenu poslovod-
stva da su svi zaposleni na
vreme, u potpunosti i jasno
informisani o svojim pra-
vima i obavezama po osnovu
ovog zajma. Dakle, svako je
znao {ta potpisuje i znao
je da uzima zajam koji mora
da vrati, ako se ne odlu~i
druk~ije. Uostalom, prego-
vori o {trajka~kim zahte-
vima jo{ traju. 

A. Cvijanovi} 

RAZLI^ITO TUMA^EWE IZJAVA O REGULISAWU ZAJMA 

Potpis sa 
zadr{kom

Poslovodstvo EPS-a traæilo da svaki
zaposleni potpi{e izjavu o vra}awu zaj-
ma, shodno zakonskim odredbama, Sin-
dikat se usprotivio definisawu re-
{ewa pre potpisivawa sporazuma o re-
gulisawu pozajmice

Ube|ivawe oko sadr`aja 
teksta izjave 

odvija se post festum

*

*

ILUSTRACIJA: JUGOSLAV VLAHOVI]



23

Projekat telekomunikacionog
sistema EPS-a u{ao je ve} u dru-
gu godinu realizacije postav-
qawa opti~ke infrastrukture i
odvija se po planu, ka`e Miro-
slav Beleslin, rukovodilac
OPGW projekta u Direkciji za
strategiju i investicije. U dru-
goj polovini 2005. godine objav-
qeni su tenderi za nabavku op-
ti~kog kabla, za radove na insta-
lirawu opti~kog kabla i nabav-
ku sistema za napajawe. Posle
pregledawa prispelih ponuda i
zavr{ene procedure, izabrani su
isporu~ioci - nema~ka firma
“Drako”, za isporuku opti~kog
kabla i doma}a “GT komunikaci-
je”, za isporuku sistema za napa-
jawe. Radove }e obavwati “Ener-
gomonta`a - Beograd” i “Energo-

management Group” (EMG).
Prema re~ima Danila Lalo-

vi}a, rukovodioca SDH projekta u
Direkciji za strategiju i inves-
ticije, pristigle su ponude i za
tender za nabavku terminalne op-
reme, ta~nije SDH ure|aja, flek-
sibilnih multipleksera, sistema
za nadzor i upravqawe mre`om i
pripadaju}e opreme, kao i za pru-
`awe usluga wenog instalirawa
i servisirawa. U me|uvremenu je
raspisan i tender za nabavku
klima-ure|aja za koji ponude
treba da stignu do kraja marta.  

Sredstva za nabavku ove opreme
obezbe|ena su iz kredita Evrop-
ske investicione banke i Evrop-
ske banke za obnovu i razvoj u iz-
nosu od oko 30 miliona evra.

R. E.

RASPISANI TENDERI ZA OPTI^KU INFRASTRUKTURU 

Prve ponude do kraja marta

^itaju}i glasilo “kWh”
broj 385 nai{li smo na vr-
lo zanimwive tekstove od
kojih predwa~i jedan pod
nazivom “Pre~a posla”, ka-
`e se u dopisu dostavqe-
nom Sektoru za odnose s
javno{}u i redakciji lista
koji je potpisan sa Resor za
informisawe Sindikata
radnika EPS-a. Podse}a-
mo da se pomenuti tekst
odnosio na nemogu}nost re-
dakcije da do|e do kvali-
tetnih informacija o
pregovorima Sindikata
EPS-a i Vlade Srbije, po-
vodom generalnog {trajka.

U dopisu daqe pi{e:
O~igledna je namera au-

tora, koji nije imao hra-
brosti ni da se potpi{e,
da pred zaposlenima blati
Sindikat EPS i dezin-
formi{e zaposlene. “Va-
`na obja{wewa” u vezi
pregovora mogla su se do-
biti i od poslovodstva ko-
je je svo vreme prisutno u
pregovorima. La` je da se u
sindikatu “naro~ito sla-
vilo” povodom potpisi-
vawa Sporazuma, jer ni
~elnici sindikata nisu
preterano zadovoqni po-
stignutim sporazumom ali
u postoje}oj “klimi” pro-

ceweno je da se trenutno ne
mo`e dobiti vi{e. Za{to
i kome toliko smeta medij-
ska pa`wa koju je sindikat
imao tokom pomenute dve
nedeqe? Smeta li to neko-
me da istina iza|e u jav-
nost? Zaposleni u EPS-u
nisu ni u jednom momentu
ostali bez informacija i
niko im ih nikada nije us-
kratio. Mo`da bi “kWh”
mogao da da neke informa-
cije koje stvarno zanimaju
zaposlene, kao na primer:

finansijski izve{taj o
poslovawu EPS-a, da zapo-
sleni vide gde se tro{e wi-
hove mukom zara|ene pare,
zatim, kolika je smrtnost
zaposlenih u EPS-u, koli-
ki je procenat obolelih od
karcinoma, koliko je inva-
lida rada, gde se i na koji
na~in odlivaju pare iz
EPS-a, koliko se tro{i na
reprezentaciju, koliko se
tro{i na dnevnice i pute-
{estvija bez nekih rezulta-
ta, koliko ko{taju tzv. ak-
cije kao npr. “EPS i deca”,
koje se organizuju preko ne-
kih fantomskih agencija,
prikazuju na televiziji ko-
ja ne pokriva ni 10 odsto
Srbije, ko stoji iza svega
toga i ko skupqa “kajmak”....

Ovo je deo tema sa podu-
`eg spiska koje pomenuti
Resor nudi urednicima li-
sta “kWh”. Citirawe spi-
ska bi zauzelo mnogo pro-
stora, pa }emo citirati
ostali deo reagovawa.

Ima jo{ mnogo pitawa
gospodine R. E. na koji bi
zaposleni u EPS voleli da
~uju odgovore umesto {to
od “kWh” pravite zabavnik
(koji ko{ta {est puta sku-
pqe od prethodne verzije)
i ure|ujete ~asopis kao da
je u EPS-u sve sjajno. Mo-
`da za vas jeste, ali za vi-
{e od 90 odsto zaposlenih
nije.

[to se informisawa iz
Sindikata radnika EPS-a
ti~e, mi pripremamo naj-
boqe na~ine da svoje ~lan-
stvo i zaposlene informi-
{emo kako blagovremeno
tako i istinito, a sigurno
da }e i jedan od na~ina bi-
ti i ~asopis “kWh”, ~iju
ponudu za informisawe
ne}emo odbiti ukoliko
prenosi prave informaci-
je iz Sindikata.

- Za{to reaguje Resor za
informisawe na tekst u
kome nije ni pomenut, ne-
}emo pitati. Ne}emo ko-
mentarisati ni (dis)kva-

lifikacije, li~nu notu
koju je u tekst uneo pisac
reagovawa, pau{alne oce-
ne, slobodna razmi{qawa,
`equ za ure|ivawem ovih
novina... Kad ve} ne ure|uju
neke svoje novine, koje bi
vaqda trebalo da izdaju,
kako bi se zaposleni oba-
ve{tavali {ta rade, nije
red da ure|uju ne{to za
{ta nisu nadle`ni. Ve} u
ovom broju, ~im su se sreli
novinar lista “kWh” i
predsednik Sindikata
EPS-a, list je pokazao
svoju otvorenost za Sin-
dikat EPS-a. Tako }e bi-
ti i ubudu}e, bez obzira da
li se pojedincima iz ruko-
vodstva Sindikata dopa-
da kako pi{e “zabavnik”.
Mi{qewe ~italaca o
ovome listu dopire do
nas, pa pore|ewe sa “zabav-
nikom”, ne uzbu|uje. Sve
{to je sporno, ako ima
spora, re{ava}emo razgo-
vorom sa vrhom Sindika-
ta EPS-a, nikako pole-
mikama koje }e mnoge obra-
dovati.

Mom~ilo Cebalovi} 
Miodrag Filipovi}

REAGOVAWE IZ SINDIKATA EPS-a

Od “kWh” pravite zabavnik

Radovi na 
instalirawu 

opti~kih kablova 
po planu
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Pro{lo je ne{to vi-
{e od tri meseca od
havarije “glodara
devet” na Povr{in-

skom kopu “Poqe D”. Taj pe-
riod je bio iskori{}en za
neophodna ispitivawa uzro-
ka i posledica za pad najve-
}e rudarske ma{ine u “Ko-
lubari”. Pored EPS-ovih i
“Kolubarinih” komisija,
ocenu stawa dali su i pred-
stvanici proizvo|a~a - ne-
ma~ke firme KRUP, ali i
komisije Osiguravaju}e

kompanije “Dunav”. Po pr-
vim procenama, na bageru
postoje o{te}ewa na oko
150 tona konstrukcija i
opreme. Ra~una se da }e pri-
likom demonta`e biti ot-
krivena dodatna o{te}ewa,
pa se procewuje da }e ukupan
teret za zamenu biti oko 200
tona.

- Mo`da i to ne}e biti
kona~no - smatra Milosav
Dra`i}, pomo}nik direkto-
ra za eksploataciju tehi~kih
sistema Rudarskog basena

“Kolubara”. U toku demonta-
`e, kada konstrukcije po~nu
da se razdvajaju, mogu}e je da
do|e do odre|enih rastere-
}ewa i deformacija.

Davawem ovla{}ewa Ko-
misiji za procenu i sanaciju
havarisanog bagera i prak-
ti~no su otpo~ele aktivno-
sti u pravcu osmi{qavawa
na~ina za revitalizaciju
ove mo}ne ma{ine. Kako is-
ti~e Dra`i}, ove poslove
podsti~e i potreba da se kop
{to pre oslobodi takvog ba-

lasta, koji smeta napredo-
vawu rudarskih radova. Tako
zama{an posao, kao i sana-
ciju ranije havarisanih ba-
gera, obavi}e “Kolubara-
Metal”, sa kojim je defini-
san kompletan posao oko
obezbe|ewa bagera, demonta-
`e, transporta i samog skla-
pawa “devetke”.

Elektroprivredi Crne
Gore potro{a~i za utro{e-
ne kilovat-sate duguju oko 92
miliona evra. Od toga na ne-
pla}ene ra~une doma}insta-
va “otpada” 40 miliona evra,
dok je ostatak dug crnogor-
ske privrede. Dugovawa su,
upozoravaju nadle`ni u ovoj
kompaniji, dostigla nivo
koji ugro`ava funkcioni-
sawe elektroenergetskog si-
stema u Republici.

Gubici na mre`i su pose-
ban problem. Ra~una se, nai-
me, da je od ukupno 2,3 mili-
jarde, lane “izgubqeno” ~ak
599 miliona, ili 25,9 odsto
kilovat-~asova. Sa ovakvom
situacijom se, kako su prene-
li mediji u Crnoj Gori,
EPCG sre}e ve} deceniju i
po. Veliki problem je, na-
ravno, kra|a struje. Ra~una
se, naime, da je 343 miliona,
odnosno, 14,8 odsto kilovat-
sati ukradeno. Da nevoqa
bude ve}a, sudski sporovi
pokrenuti zbog nelegalnog
kori{}ewa elektri~ne

energije traju dugo, a kazne
za prekr{ioce su blage. Da-
kle, nema pravog “recepta”
da se kra|a spre~i.

Krajem februara, drugi
put u posledwa dva meseca,
iz istog razloga - zbog nedo-
statka ugqa na deponiji,
pqevaqska termoelektrana
je obustavila rad. Stajala je,
naime, i izme|u 29. decembra
i 9. januara. Iskqu~ewe ovog
elektroenergetskog postro-
jewa je bilo neminovno, jer
je deponija gotovo prazna,
ali su situaciju poboq{ale
izuzetno povoqne hidrolo-
{ke prilike, rekao je medi-
jima direktor Slavko Vuka-
{inovi}. Po wegovim re~i-
ma, zastoj u radu termeoelek-

trane trebalo bi da traje se-
dam do deset dana, u me|uvre-
menu }e deponija biti do-
puwena, pa }e “Pqevqa” ne-
smetano nastaviti da radi
do aprila, kada je planiran
redovni godi{wi remont
ove termoelektrane. 

Prema planovima, TE
“Pqevqa” bi do kraja godi-
ne trebalo sistemu da ispo-
ru~i vi{e od milijardu ki-
lovat-sati struje, a za toliku
proizvodwu do we treba da
bude dopremqeno oko 1,35
miliona tona ugqa.

Mediji su pro{log meseca
zabele`ili i da }e trajawe
tendera za prodaju pqevaqs-
ke termoelektrane i Rudni-
ka ugqa, zbog velike zainte-

resovanosti strate{kih
partnera, biti produ`eno za
60 dana. Predsednik Odbora
direktora Rudnika ugqa
\or|e Xuverovi} precizi-
rao je da je dogovor o produ-
`ewu trajawa konkursa po-
stignut u Agenciji Crne Go-
re za prestrukturirawe pri-
vrede i strana ulagawa. 

Tendersku dokumentaciju
su, ina~e, otkupili austrij-
ski “Verbund”, ^e{ka elek-
troenergetska zajednica,
holding Slovena~ke elek-
trane, ruska EN plus grupa,
sibirski “Belon”, gr~ki
“Pablik pauer korporej{n”,
ameri~ki “Kontur” i beo-
gradski ABS holding. Inte-
resovawe za u~e{}e na tende-
ru pokazala je i ~e{ka kom-
panija “Penta investments”,
a u rudniku o~ekuju da }e ten-
dersku dokumentaciju otku-
piti jo{ neke poznate kom-
panije, kao i da }e i Rudnik
i Termoelektrana biti pri-
vatizovni ove godine. 

P. M. P.

IZ ELEKTROPRIVREDE CRNE GORE

Dugovawa ugro`avaju sistem

IZVESNA SUDBINA HAVARISANOG BAGERA U “KOLUBARI”

“Glodar devet” ne 
ide u staro gvo`|e

Rok za revitalizaciju 15 meseci Pored zamene o{te}enih
konstrukcija i - osavremewavawe Poslovi povereni “Metalu”

Realizacija robnog kredita francuske vlade, vrednog
8.479.000 evra trebalo bi, prema planovima, da po~ne u ovoj go-
dini, a zahvaquju}i wemu re{i}e se najve}i problema, a pre
svega “izlaz” za zastarelu opremu, nedostatak rezervnih delo-
va i za otklawawe brojnih kvarova na postrojewima.

Iz ovog kredita bila bi obezbe|ena i sredstva za rekon-
strukciju postrojewa u Podgorici i mnogim trafo-stanicama u
Republici.

Kredit re{ava probleme
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P rojekat Integri-
sanog kompjuteri-
zovanog ra~uno-
vodstvenog siste-

ma ICAS u Elektroprivredi
Srbije realizuje se prema
planu. Posle zavr{enog
tendera za nabavku i imple-
mentaciju aplikativnog
softvera i prate}e har-
dverske opreme, iza-
bran je SAP softver, a
kao isporu~ilac opre-
me kompanija Hewlett
Packard, izjavila je
Irena Nini}, direk-
tor Sektora za in-
formatiku. Po ugovo-
ru sa HP-om, podizvo-
|a~i su lokalni part-
neri AICON - zadu`en
za podr{ku pri imple-
mentaciji softvera i obuku
korisnika i DIGIT - za har-
dver i hardversku podr{ku. 

Tim povodom 28. februa-
ra odr`an je prvi sastanak
na kome su prisustvovali
Hans Radovan, HP projekt
menaxer, Aleksandar Pa-
vlovi}, lokalni projekt me-
naxer i Aleksandar Radi},
direktor HP-a za Srbiju i
Crnu Goru, kao i timovi
AICON-a i DIGIT-a. EPS

su predstavqali Vladimir
Obradovi}, projekt me-
naxer, menaxeri pilot pro-
jekta i predstavnici predu-
ze}a u kojima }e se on pri-
mewivati (Elektrovojvodi-
na d.o.o., TENT d.o.o., RB
“Kolubara” d.o.o. i Elek-
tromre`a Srbije). 

Prema re~ima Irene Ni-

ni}, menaxera pilot pro-
jekta Direkcije EPS-a,
predvi|eni period za rea-
lizaciju projekta ~ija je
vrednost 2,7 miliona evra
je godinu dana, a u prvoj -
pilot fazi bi}e implemen-
tirano 450 licenci i obu-
~eno isto toliko korisni-
ka. Wihova obuka trebalo
bi da po~ne 20. marta.

Uvo|ewe Integrisanog
kompjuterizovanog ra~uno-

vodstvenog sistema ICAS i
wegova primena unapredi-
}e poslovawe EPS-a u smi-
slu kvaliteta poslovnih
procesa. Ciq projekta je
uvo|ewe jedinstvenih stan-
darda i procedura, na~ina
kwi`ewa, pra}ewa i uprav-
qawa, kako ra~unovodstve-
nim podacima i informa-

cijama, tako i finan-
sijskim tokovima, ~ime
}e se poboq{ati kvali-
tet rada. Na taj na~in
poslovodstvo }e biti u
mogu}nosti da blago-
vremeno ima jasnu sliku
stawa preduze}a. Ovaj
sistem unapre|uje i samu
kompaniju u smislu po-
ve}awa wene tr`i{ne
vrednosti. Primena ta-

kvog softvera i informa-
cija koje iz wega proisti~u
ima veliku vrednost, a to se
ogleda pre svega u raciona-
lizaciji poslovawa. Tome u
prilog govori i podatak da
SAP softver koriste reno-
mirane kompanije, kao {to
su Xeneral motors, IBM,
Doj~e banka i mnogi drugi,
zakqu~uje Irena Nini}. 

R. E.

ME\UNARODNI RA^UNOVODSTVENI SISTEM ICAS

Obuka od 20. marta

- U toku je izrada projekt-
ne dokumentacije za demon-
ta`u, transport i ponovno
sklapawe bagera na monta-
`nom placu u Zeokama.
Stru~na komisija napravi-
la je prvu procenu o{te}ewa
konstrukcija i delova koji
}e se zameniti. U tom smi-
slu dat je nalog “Metalu” da
po~ne sa izradom pojedinih
elemenata i da se prakti~no
u fazi demonta`e i posle
transporta, na monta`nom
placu na|u pripremqeni no-
vi segmenti bagerskih kon-
strukcija.

Po re~ima na{eg sagovor-
nika, koji ujedno predvodi
tim stru~waka “Kolubare”
za sanaciju ovog bagera (Ko-
misiju je imenovao general-
ni direktor EPS-a), za de-
monta`u }e biti potrebno
oko ~etiri meseca. Za de-
fekta`u i sanaciju o{te-
}ewa, kao i za pripremu za
start monta`erskih poslova
treba}e jo{ toliko. Monta-
`a bagera, ispitavawa “na
prazno” i transport na rad-
nu lokaciju odvija}e se u
slede}ih {est do sedam me-
seci, {to zna~i da bi za oko
15 meseci ova ma{ina mogla
da se ponovo stavi u funkci-
ju. Procewuje se da je za ove
radove, u startu, potrebno
oko 1,7 miliona evra. Ve}i
deo novca bi}e dobijen od
Osigurawa, dok se znatna
sredstva moraju obezbediti
iz sopstvenih izvora, pre
svega u postupku osavre-
mewavawa bagera u tehni~-
ko-tehnolo{kom smislu. 

T. @ivkovi}

Popravka “glodara devet”
ubacivawem novih segmenata

bagerskih konstrukcija

Pilot projekti sa implementacijom SAP softvera i obukom za sada u tri privredna dru{tva EPS-a

Ciq projekta je uvo|ewe 
jedinstvenih standarda 

i procedura, na~ina kwi`ewa, 
pra}ewa i upravqawa, ~ime }e 
se poboq{ati kvalitet rada
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Posle objavqivawa
prospekta Pri-
vrednog dru{tva
“Kostolac-usluge”

d.o.o. za privatizaciju i za-
po~etog postupka za reali-
zaciju transformacije vla-
sni{tva, zaposleni u pred-
uze}u vi{e puta razmatrali
su mogu}nost kako da se
pristupi osnivawu konzor-
cijuma za kupovinu svoje
firme. Pro{la godina je
po pokazateqima poslo-
vawa  bila uspe{na, pa su
se stekli uslovi da se prak-
ti~no pristupi i kupovini
preduze}a.

- Krajem februara Agen-
cija za privatizaciju nas je
obavestila da je pokrenut
postupak ubrzane aukcijske
privatizacije. Zato smo da-
li prioritet poslovima ve-
zanim za formirawe kon-
zorcijuma zaposlenih radi
kupovine firme - ka`e Mi-
losav Tufegxi}, direktor
Privrednog dru{tva. - Jo{
pro{le godine smo razgo-
varali o toj mogu}nosti i
ve}ina radnika je za to da
se udru`imo i nastupimo
jedinstveno u postupku za
kupovinu preduze}a. O~eku-
je se da }e se u tome uspeti i
da }emo postati vlasnici
firme u kojoj radimo. Pri-
likom dono{ewa ovakve
odluke, rukovodili smo se
time da nije zna~ajan samo
osnovni kapital firme,
nego, pre svega, qudi. S ob-

zirom na to da je prethodna
godina, kada je re~ o obez-
be|ewu i za{titi, a to su
osnovni poslovi koje rea-
lizujemo kod na{ih osniva-
~a i izdvojenih preduze}a,
bila veoma uspe{na, nema
razloga da se ova ideja i ne
realizuje. Preduzete su po-
trebne mere za izradu po-
trebne dokumentacije, pre-
nos vlasni{tva i za priku-
pqawe ostalih podataka re-
levatnih u postupku priva-
tizacije. Zavr{ena je i
prethodna formalna pro-
cedura sa Agencijom za pri-
vatizaciju i sa drugim nad-
le`nim institucijama, ta-
ko da je prijava za kupovinu
verifikovana. Primera za
ovakvu kupovinu preduze}a
ima mnogo u na{oj zemqi i
uglavnom takva preduze}a
uspe{no posluju na tr`i-
{tu.

Preduze}e “Kostolac-

usluge” d.o.o. formirano
je u postupku reorganiza-
cije EPS-a i osniva~i
preduze}a bili su tada-
{wa javna preduze}a Povr-
{inski kopovi i Termoe-
lektrane “Kostolac”. Vi-
{e od sto zaposlenih koji
su radili na poslovima
obezbe|ewa objekata Kopo-
va i Termoelektrana pre-
{lo je u novo preduze}e.
Obim poslova se pro{i-
rio i na odr`avawe ~isto-
}e zgrada, tako da je u pro-
teklih godinu dana prim-
qeno oko 130 radnika na
odre|eno vreme za obav-
qawe privremenih poslo-
va. Teren koji slu`be
obezbe|ewa pokrivaju kre-
}e se izme|u 35 do 40 kva-
dratnih kilometara.

- Od osniva~a smo, pri-
likom izdvajawa, na ime
po~etnog kapitala dobili
20 miliona dinara. Sred-

stva smo utro{ili za adap-
taciju zgrade, nabavku no-
ve opreme za rad, vozila,
HTZ opreme i kao najva-
`nije - za obuku zaposle-
nih. Oko 150 radnika pro-
{lo je specijalnu obuku za
poslove obezbe|ivawa
objekata i qudi i dobili
su potrebne sertifikate
za taj rad. Dobijena sred-
stva namenski su iskori-
{}ena i o~ekuje se da }e se
na osnovu {irewa delat-
nosti preduze}a i vratiti,
nagla{ava Tufegxi}. U
toku su, isto tako, i pri-
preme za obavqawe novih
poslova ne samo za osniva-
~e i izdvojena preduze}a
ve} i za tre}a lica.

U Kostolcu je zavr{ena
monta`a antenskog stuba a
u preduze}u je zaokru`en
postupak tendera za nabav-
ku opreme za video nadzor,
kontrolu pristupa i dojav-
ni sistem. Kada ovi poslo-
vi budu zavr{eni, sa mo-
dernim pristupom u obez-
be|ivawu i najsavremeni-
jom opremom “Kostolac-
usluge” }e iza}i i na tr-
`i{te. Putem video nad-
zora obezbe|iva}e banke,
{kole, privatna preduze}a
i ostale zainteresovane.
Centar za video nadzor na-
lazi}e se u zgradi i prati-
}e kompletan sistem nad-
zora.

K. J.

PRIVREDNO DRU[TVO “KOSTOLAC-USLUGE” D.O.O.

Zaposleni glavni kupci
Zapo~et postupak da se formira konzorcijum i otkupi preduze}e Zavr{ena je i

prethodna formalna procedura sa Agencijom za privatizaciju i sa drugim nadle-
ænim institucijama, tako da je prijava za kupovinu verifikovana

Spre~ene brojne kra|e 
Tokom pro{le godine zaposleni u ovom

preduze}u spre~ili su i razotkrili ve}i
broj kra|a na Kopovima i u Termoelektra-
nama. Lopovi su naj~e{}e posezali za
naftom, benzinom, mazivima, kablovima i
ugqem. Spre~ena je kra|a, izme|u ostalog,
oko 2,5 tone nafte, 270 litara benzina i
oko tri kilometara visokonaponskih ka-
blova. Uspe{nom akcijom obu~enih radni-
ka obezbe|ewa u saradwi sa MUP-om u Kostolcu, deo ulo`enih
sredstava u obuku qudi i nabavku opreme ve} je vra}en.

MIROSLAV TUFEGXI]
DIREKTOR "PD KOSTOLAC-USLUGE D.O.O."   

U ~etiri preduze}a koja su se pro-
{le, odnosno pretpro{le godine
izdvojila iz EPS-a potpisani su
kolektivni ugovori kod poslodav-
ca, ili, kako je poznatije, pojedina-
~ni kolektivni ugovori. U Sindi-
katu EPS-a ka`u da je prvi ovakav

ugovor potpisan u “Primu” - Kosto-
lac, a potom su sledili “Betower-
ka” u Ni{u, novosadska “Elektro-
distribucija-Izgradwa” i “Ep-
sturs”.

Polazi{na re{ewa u svim ovim
ugovorima uzeta su iz Posebnog ko-

lektivnog ugovora Elektroprivre-
de Srbije, ukqu~uju}i i anekse ovog
ugovora, tako da }e zaposleni u
ovim preduze}ima imati osnovnu
socijalno-pravnu za{titu kao i za-
posleni u EPS-u. 

A. C.

POSLE IZDAVAJAWA IZ EPS-a

^etiri nova kolektivna ugovora
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P olovinom februa-
ra navr{ile su se
dve godine od kada
je osnovano pre-

duze}e “Kolubara-Usluge”
(odr`avawe higijene, obez-
be|ewe objekta, rekultiva-
cija, obrada rekultivisanog
zemqi{ta...). Ovih dana, u
ovom preduze}u, sada Pri-
vrednom dru{tvu u stopo-
stotnom vlasni{tvu dr`ave,
konstituisana je, u skladu sa
zakonom, i prva skup{tina
dru{tva. Bila je to i prili-
ka za sagledavawe onoga {to
je do sada ura|eno, ali i za
pogled u budu}nost.

- Tokom dve minule godine
ura|eno je puno, ka`e Ivko
Grbovi}, direktor ovog pri-
vrednog dru{tva. Krunom
ovog uspeha, me|utim, sma-
tramo izradu studije “Razvoj

poqoprivredne proizvodwe
u uslovima kolubarskog ba-
sena u funkciji za{tite
`ivotne sredine i obnav-
qawa prirodnih resursa”.
Tu studiju uradili su sutru~-
waci Poqoprivrednog fa-
kulteta iz Zemuna, i ona bi
(uz dokument Instituta za
{umarstvo iz Beograda o ak-
tivnostima u oblasti biolo-
{ke rekultivacije, po{um-
qavawa i ure|ewa predela i
za{tite `ivotne sredine),
trebalo da bude osnova budu-
}ih aktivnosti u ovoj obla-

sti, zakqu~uje Grbovi}. 
U ovom dru{tvu, po re~ima

direktora Grbovi}a, krajem
2005. godine radilo je oko
1.300 radnika, koji su pred-
vi|ene poslove obavqali,
uglavnom, kvalitetno. Zara-
de zaposlenih kretale su se, u
zavisnosti od radnog mesta i
stepena stru~ne spreme i na
nivou su ispla}ivanih u RB
“Kolubara”. Na po~etku nove
poslovne godine, ka`u, ima-
ju mnogo briga. Ono {to je
do wih, vele, odradi}e kako
treba. Ali, mnogo toga ne za-

visi od wih. Neke od obaveza
iz pro{le godine (dug od
oko 90 miliona dinara) “Ko-
lubara”, na primer, jo{ nije
izvr{ila... Nisu, tako|e,
potpisani neki od veoma
bitnih ugovora za ovu godinu
(rekultivacija, poqopri-
vredna proizvodwa, za{tita
`ivotne sredine...), a stigao
je i dopis o skoroj privati-
zaciji ovog dru{tva, ka`u,
putem tendera. Nisu nabav-
qena ni neka planirana
osnovna sredstva neophodna
za rad na rekultivisawu zem-
qi{ta i u poqoprivrednoj
proizvodwi (traktori, kom-
bajni...). O~igledno, u ovom
trenutku, mnogo je nepozna-
nica koje bi trebalo uskoro
re{iti.

M. Tadi}

Preduze}e informati~kog in-
`eweringa - “Energosoft”, prva
firma koja se izdvojila iz EPS-a
tokom procesa restrukturirawa,
nastavqa da ni`e uspehe. Od
2004. godine ovo preduze}e po-
sluje samostalno, a na informa-
ti~kom tr`i{tu izborilo je me-
sto projektovawem i realizaci-
jom softvera, projektovawem i
realizacijom telekomunikacio-
nih mre`a i kontrolno-uprav-
qa~kih sistema. “Energosoft” je
postepeno razvijao i unapre|ivao
svoje poslovawe, bave}i se i In-
ternet provajdingom i SAP kon-
saltingom, zaokru`iv{i ga tako
da danas svojim korisnicima omo-
gu}ava kompletan informati~ki
in`ewering.

U konkurenciji 73 ostvarewa i

{est inostranih partnera,
“Energosoft” je krajem pro{le go-
dine dobio jedno od najvrednijih
informati~kih priznawa “Dis-
kobolos” koji dodequje Jedin-
stveni informati~ki savez Sr-
bije i Crne Gore (JISA) kao spe-
cijalno priznawe za najkvalitet-
nija ICT ostvarewa realizovana
u teku}oj godini. Naime, ovo
preduze}e je osvojilo specijalno
priznawe za aplikaciju za pra-
}ewe energetske efikasnosti
EMOS, i to u kategoriji uprav-
wawe. Kao potvrda veoma kvali-
tetnog i jedinstvenog rada, ova
nagrada stigla je i s priznawima
dobijenim na 14. me|unarodnom
sajmu informatike u Novom Sa-
du, na kojem je osvojen Pehar za
kvalitet ocewenih proizvoda.

Dobijeni su i Zlatna medaqa za
projekat “Monitoring sistem tu-
nela Mi{eluk za alarmni sistem
za dojavu po`ara, detekciju gaso-
va i detekciju vidqivosti, zatim
za sistem video nadzora, tako|e,
u tunelu Mi{eluk u Novom Sadu,
za aplikaciju za pra}ewe ener-
getske efikasnosti u kompanija-
ma koje se bave proizvodwom i
prodajom elektri~ne, toplotne i
drugih tipova energije - EMOS,
kao i za ENAS - aplikaciju za au-
tomatizaciju procesa javnih na-
bavki u javnim preduze}ima i dr-
`avnim organima. 

Za potrebe preduze}a iz sasta-
va EPS-a, “Energosoft” je ve} ra-
nije razvio poslovni informaci-
oni sistem, kao i aplikaciju PE-
LEN, kao wen najzna~ajniji podsi-

stem, namewen potrebama proda-
je, obra~una i naplate elektri~-
ne energije. 

Veliki broj preduze}a koja po-
sluju u sastavu Elektroprivrede
Srbije i Elektromre`e Srbije
uspe{no koriste programska i te-
lekomunikaciona re{ewa “Ener-
gosofta” (“Panonske elektrane”,
Termoelektrane i kopovi “Kosto-
lac”, “Elektroistok”, “Drinske
HE”, HE “\erdap”, TE “Nikola Te-
sla”…). Poslovni uspeh ovog
preduze}a, svakako je preporuka
za privatizaciju, koja o~ekuje
“Energosoft” u ovoj godini, ali i
primer za sva preduze}a koja su
izdvojena iz EPS-a i koje o~ekuje
opstanak za otvorenom tr`i{tu. 

A. Brzak 

“KOLUBARA-USLUGE”: DVE GODINE POSTOJAWA

Ostvareni 
zavidni 
rezultati

Povereni poslovi obavwani kvalitet-
no i na vreme Neizvesnost teæa od slo-
æenih radnih obaveza

“ENERGOSOFT”, PREDUYE]E INFORMATI^KOG IN@EWERINGA NI@E USPEHE 

“Diskobolos” za energetsku efikasnost 

Skup{tinu Privrednog dru{tva “Kolubara-Usluge” ~ini pet
~lanova. Predsednik je Slavoqub Pavlovi}, diplomirani ru-
darski in`ewer, a ~lanovi su doktor Stevan Bajovi}, advokat
Dragan Avramovi}, radnik Andrija Blagojevi} (svi iz Lazarevca)
i Miroslav Milutinovi}, direktor GP “Prima stan” iz Beograda.

Skup{tina dru{tva

Konstituisawe Skup{tine
“Kolubara-Usluga”
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AKCIJE

Sazrevawe stavova i
pove}awe kriti~-
nosti mladih kada
je re~ o znawu koje

imaju o proizvodwi elek-
tri~ne energije i wenom ra-
cionalnom kori{}ewu -
osnovni su zakqu~ci evalua-
tivnog istra`ivawa “EPS
i deca” koje je, na uzorku od
2.030 u~enika osnovnih
{kola, tokom decembra
2005. sproveo stru~ni tim
istra`iva~a na ~elu sa Pr-
voslavom S. Plav{i}em.
Evaluativno istra`ivawe
sprovedeno je u saradwi sa
Sektorom EPS-a za odnose s
javno{}u i uz prethod-
no dobijenu saglasnost
Ministarstva prosvete
i sporta Republike Sr-
bije. 

Prethodno istra`i-
vawe, kada smo hteli da
saznamo da li uop{te
znaju {ta je elektri~na
energija i kako se ona
racionalno koristi,
obavqeno je u martu pro{le
godine.

Prema re~ima Prvoslava
Plav{i}a, Sektor za odno-
se s javno{}u EPS-a i
Stru~ni tim izveli su pro-
jekat, ne bez istra`iva~kog
rizika, do kraja po svim
standardima koji su uslov
da ovakva detaqna upore|i-
vawa uop{te budu mogu}a.
Ciq istra`ivawa je bio
utvr|ivawe nivoa inform-
isanosti i stavova mladih
o proizvodwi i {tedwi

elektri~ne energije nakon
gotovo jednogodi{we edu-
kativne kampawe EPS-a,
kao i predlozi u vezi sa
daqim aktivnostima na tom
poqu. Izve{taj stru~nog
tima pokazao je da su oba is-
pitivawa, kako inicijal-
no, tako i evaluativno, u
potpunosti uspela, na kon-
ceptualnom, metodolo{kom
i pragmati~kom planu, ~i-
me je dobijen pouzdan osnov
za ocenu uspeha akcije
“EPS i deca”. 

Tokom kampawe priprem-
qeni su i novi {tampani
materijali tj. bro{ure “De-

co moja, {ta se ~uje? Neiz-
be`na {tedwa struje!”, “Na
sve strane termoelektra-
ne!” i “Svima nam svetla
pale na{e jake hidrocen-
trale” za koje je tekst i sti-
hove napisao Ra{a Popov, a
ilustracije uradila Dijana
Topolac, kao i nalepnice,
rasporedi ~asova sa znakom
akcije. Sve to su kolege iz
distribucija mesecima
propagirala i poklawala
po {kolama.

Istra`ivawem je utvr|e-
no da je porastao procenat

dece koja su videla bro{ure
EPS-a - u inicijalnom is-
tra`ivawu bila je re~ o 14
odsto ispitanika, a u evalu-
ativnom ~ak 23 procenta,
{to govori da je intenzivi-
rawe akcije urodilo plo-
dom. Tako|e, porastao je i
procenat ispitanika koji
su upoznati sa igricama na
sajtu EPS-a - sa osam u ini-
cijalnom na 12 procenata u
evaluativnom istra`ivawu,
{to govori da su i one bile
zapa`ene. 

Ve}ina ispitanika se ni-
je slo`ila sa stavom da je
znawe koje dobijaju u {koli

dovoqno, odnosno
smatraju da su i druge
informacije va`ne.
Zna~ajan je podatak
da vi{e od 60 odsto
u~enika u oba ispiti-
vawa smatra da bi se
elektri~na energija
vi{e {tedela kada
bi se vi{e znalo o

woj, kao i da je wihova ulo-
ga u tome zna~ajna. Iz toga
se mo`e zakqu~iti da je
pro{logodi{wa akcija
EPS-a nai{la na veoma do-
bar prijem kod osnovaca, a
mo`e se s pravom re}i i da
se za budu}e edukativne i
informativne kampawe
EPS-a mo`e o~ekivati
sli~an ako ne i ve}i uspeh. 

Gotovo dve tre}ine u~e-
nika u oba istra`ivawa
nije se slo`ilo sa tvrdwom
da Srbija ima dovoqno
struje i da {tedwa, stoga,

nije potrebna. Istovreme-
no, odbacili su i stav da
wihovo aktivno u~e{}e u
tome treba da zavisi od po-
na{awa drugih porodica. 

- Pri kraju oba kompara-
tivna upitnika u~enici su
davali svoje predloge o to-
me kako bi trebalo da se
{tedi struja. Broj odgovora
i wihova raznovrsnost po-
tvr|uju razumevawe mladih
i ̀ equ da aktivno u~estvuju
u ovom problemu, {to veoma
ohrabruje. Mo`e se re}i da
svi izra`avaju pozitivan
odnos prema {tedwi struje,
zakqu~uje Plav{i}. - In-
formativne i edukativne
kampawe ne mogu se izvesti
bez medija i {kola, ali je
zapa`eno da se oni retko
bave problemima {tedwe
elektri~ne energije - goto-
vo 40 procenata dece se sla-
`e s tvrdwom da mediji ret-
ko govore o {tedwi struje,
a vi{e od 30 odsto |aka sla-
`e se sa tvrdwom da {kola,
na`alost, ne ~ini ni{ta
da se deca postaknu na
{tedwu struje. Nema sumwe
da ulogu mladih u {tedwi
elektri~ne energije treba
daqe razvijati jer su oni
prava ciqna grupa, kao i da
ovu i sli~ne akcije EPS-a
treba nastaviti uz nasto-
jawe da one svojim delo-
vawem dopru do jo{ ve}eg
broja dece u Srbiji - zakqu-
~uje Prvoslav Plav{i}. 

R. E. 

REZULTATI ISTRAÆIVAWA “EPS I DECA”

Mladi 
`eqni 
znawa

Istraæivawe utvr-
dilo ve}i nivo znawa
nego u martu Deca
spremna da u~e i o
struji i o {tedwi tog
energenta

Prvoslav Plav{i}: Gotovo dve 
tre}ine u~enika u oba istra`ivawa

nije se slo`ilo sa tvrdwom da 
Srbija ima dovoqno struje

Nema sumwe da ulogu mladih 
u {tedwi elektri~ne energije

treba daqe razvijati jer 
su oni prava ciqna grupa

*

*
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Pro{le godine za-
po~eta, akcija
“EPS i deca” na-
stavqa se i u 2006.

u znaku 150-godi{wice ro-
|ewa Nikole Tesle, geni-
jalnog izumiteqa.

Ova godina je u celom
svetu posve}ena ~oveku
veli~anstvenog uma, bez
koga bi savremena civi-
lizacija sasvim druga-
~ije izgledala. Nau~-
nik koga danas prisvaja
ceo svet, bio je srpskog
porekla {to potvr|uje i
wegova odluka da svoju
celokupnu dokumenta-
ciju zave{ta srpskom
narodu. 

Elektroprivreda Sr-
bije je, stoga, svoju akci-
ju “EPS i deca” za 2006.
godinu posvetila Nikoli
Tesli, i to sa {est proje-
kata: likovni i literarni
konkurs, organizovane po-
sete dece Muzeju Nikole
Tesle u Beogradu, pozori-

{na predstava za decu o
Nikoli Tesli, multimedi-
jalni CD o “~udesnom sve-
tu energije” i igra karta-
ma preko koje }e se dru`i-
ti deca ne samo iz Srbije.
Naime, planirano je da

projekat ima me|unarodni
karakter.

Likovni i literarni
konkursi, kojim }e biti
ukqu~en najve}i broj osno-
vaca, bi}e realizovani uz

podr{ku Ministarstva
prosvete i sporta i ~ine
deo dr`avnog obele`a-
vawa ovog jubileja. Tokom
aprila, kada }e se sprove-
sti likovni konkurs, sva-
ki u~iteq, tj. nastavnik

likovnog, posveti}e Ni-
koli Tesli po jedan ~as.
Deci }e biti pro~itano
pismo kojim se pozivaju
na likovni konkurs i u
kome su date inspira-
tivne teme za crtawe. Na
isti na~in bi}e organi-
zovan i literarni kon-
kurs, koji }e se realizo-
vati u oktobru. 

Tri autorska projekta
agencije “Blumen” - po-
sete Muzeju Nikola Te-
sla, pozori{na predsta-
va i multimedijalni CD,

~iji je generalni sponzor
EPS, realizova}e se to-
kom cele godine. Premije-
ra pozori{ne predstave se
o~ekuje uskoro. Plan je da
deca iz unutra{wosti, u
organizaciji na{ih pri-
vrednih dru{tava, dolaze u
Beograd, u Muzej Nikole
Tesle, da obi|u TE Nikola
Tesla...

Tokom maja i juna Bri-
tanski savet u Beogradu i
EPS  organizova}e inter-
nacionalni kviz znawa o
`ivotu i radu Nikole Te-
sle, koji je zami{qen kao
takmi~ewe u igrawu eduka-
tivnim kartama. Pitawa
se ve} pi{u, karte se dizaj-
niraju...

Sektor EPS-a za odnose s
javno{}u je sredinom fe-
bruara organizovao sasta-
nak na kome je predstavqen
detaqan plan ovogodi{we
akcije koja }e se realizova-
ti uz u~e{}e svih 11 pri-
vrednih dru{tava. Narav-
no, privredna dru{tva za
distribuciju elektri~ne
energije }e, po logici ve}
postoje}eg odnosa sa potro-
{a~ima, ali i pro{logo-
di{weg u~e{}a i iskustva

u akciji “EPS i deca”, biti
realizatori ovih projekata
na svom podru~ju. Proizvod-
na provredna dru{tva }e se,
tako|e, ukqu~iti u ove ak-
tivnosti, ne samo obezbe|i-
vawem nagrada deci, ve} i
osmi{qavawem poseta dece
svojim objektima. Pored to-
ga, akcija ima za ciq da se u
obele`avawu ovog jubileja
uspostavi i boqa saradwa
proizvodnih i distribu-
tivnih privrednih dru{ta-
va EPS-a. 

S. Roslavcev

U AKCIJU “EPS I DECA” UKQU^ENA SVA PRIVREDNA DRU[TVA

Teslina bajka o struji
Tokom 2006. godine EPS }e realizovati {est projekata na temu Nikole Tesle, posve-

}enih najmla|ima Sve~ana najava akcije 17. marta, likovni konkurs po~iwe 1. aprila

Akcija “EPS i deca” dobila je novo ruho i na EPS-ovom sajtu. 
Naime, od 3. marta stranica “EPS i deca” je “o`ivela”. Ani-

mirana, sa pokretima i zvukom, sigurno }e privu}i vi{e dece,
nego do sada, kada smo im se obara}ali samo “pisanim saop-
{tewima”. 

Na ovoj razigranoj i veseloj de~joj stranici predstavqene su
sve dosada{we aktivnosti iz akcije “EPS i deca 2005.” Pored
toga, stranica je oboga}ena i novim sadr`ajima - filmi}ima,
re~nikom, savetima za {tedwu, pri~om o Nikoli Tesli...

Sve {to se bude radilo ove godine, bi}e ubacivano na tu
de~ju stranicu.

Velika novina na www.eps.co.yu

Plakat akcije “EPS i deca - 
Tesla 150” sa najavom svih 

dru`ewa sa decom

Tri autorska projekta 
agencije “Blumen” - posete

Muzeju Nikola Tesla, 
pozori{na predstava i

multimedijalni CD, ~iji 
je generalni sponzor 
EPS, realizova}e se 

tokom cele godine

*

*
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EKOLOGIJA

Do 2015. godine
Elektroprivreda
Srbije mora, po
doma}im i me|u-

narodnim propisima, da
dostigne standarde u obla-
sti za{tite `ivotne sre-
dine u Evropskoj uniji.
Dostizawe evropskih stan-
darda neophodno je, ne sa-
mo zbog o~uvawa `ivotne
sredine i unapre|ewa za-
{tite, ve} i zbog dobijawa
ekolo{kih radnih dozvola
za rad postrojewa.

- Za{tita `ivotne sre-
dine je tre}i strate{ki
prioritet Evropske unije.
U Srbiji 30 odsto svih ak-
tivnosti, u smislu pridru-
`ivawa Evropskoj uniji,
odnosi se na harmonizaci-
ju za{tite `ivotne sredi-
ne, ka`e Mihajlo Gavri},
direktor Sektora za{tite
`ivotne sredine u EPS-u.
- S obzirom na to da je
Elektroprivreda Srbije
najve}i zaga|iva~ u ovoj
zemqi, sudbina za{tite
`ivotne sredine u Srbiji
najdirektnije je vezana za
wenu za{titu u
EPS-u, a shodno
tome i ostvarewe
tih 30 odsto oba-
veza prema EU.
Ukoliko ne bi
imali uspe{nu
implementaciju
primene standar-
da u EPS-u, uto-
liko bi bio ugro-
`en na{ proces
prisajediwewa Evropskoj
uniji. Neophodna je, stoga,
sinergija svih dru{tvenih
~inilaca u ovoj zemqi, kao
i pomo} {ire me|unarodne
zajednice da bi Srbija i
EPS uspeli da ostvare
ciqeve u ovoj oblasti.

O~igledno je da su za re-
alizaciju zadataka iz
oblasti za{tite `ivotne
sredine u EPS-u potrebna
izuzetno visoka finansij-
ska sredstva. Procena je,

na primer, da bi u termo
sektoru, u narednih dese-
tak godina, bilo potrebno
ulagawe od oko 1,2 mili-
jarde evra, {to na godi-
{wem niovu iznosi oko
100 miliona evra.

- Izvori potrebnih sred-
stava mogu biti razli~iti.
Mogu se koristiti sop-
stvena sredstva EPS-a od
prodaje elektri~ne ener-
gije, zatim krediti (tako-
zvani “meki” krediti), do-
natorska i sredstva iz eko-
lo{kog fonda Republike
Srbije - isti~e Gavri}. - S
obzirom na to da su dona-
cije sve mawe zastupqene,
realno je o~ekivati da u
obezbe|ivawu sredstava
mogu da se primene prva
dva mehanizma koja su di-
rektno vezana za cenu
energenata na tr`i{tu. U
oba slu~aja, bilo da je re~
o sopstvenim sredstvima
ili kreditima, pla}a se,
direktno ili odlo`eno.
Ukoliko ne do|e do ostva-
rivawa planova ekolo{ke
za{tite, EPS }e biti u vr-

lo nezavidnoj situaciji
jer ne}e imati radne do-
zvole za obavqawe delat-
nosti, a shodno tome ne}e
biti ni dovoqno energe-
nata na tr`i{tu. Posle-
dica toga mo`e biti zatva-
rawe pogona ili nekih po-
strojewa koja ne bi dobila
dozvolu, kao i direktan
uvoz elektri~ne energije i
to po cenama koje vladaju
na evropskom tr`i{tu.
Posledice se mogu iskaza-

ti i kroz ~isto finansij-
sko osiroma{ewe dr`av-
nih resursa i kroz gubitak
potpune energetske, a sa-
mim tim i ekonomske neza-
visnosti zemqe, nagla{a-
va Gavri}.

Prioritetni zadaci u
oblasti za{tite `ivotne
sredine u EPS-u u ovoj i
narednim godinama, su do-

vo|ewe postoje}ih po-
strojewa na nivo stan-
darda Evropske unije
i to spovo|ewem mera
koje se odnose na vi{e
oblasti. Kao prvo, re~
je o smawivawu emito-
vawa emisija ~vrstih
~estica na 50 mg po
metru kubnom, {to je
evropski standard.
Nadaqe, jedan od  za-

dataka je uvo|ewe desumpo-
rizacije i denitrifika-
cije dimnih gasova. Od
ostalih poslova ni{ta
mawe zna~ajni nisu ni
promena tehnologije otpe-
peqivawa na svim termoe-
lektranama, re{avawe de-
ponija pepela i zaga|i-
vawa koja proisti~u iz sa-
da{we situacije, sre|i-
vawe povr{inskih kopova
(za{tita zemqi{ta, vode i
vazduha), odnosno dovo-

|ewe zemqi{ta po zavr-
{etku eksploatacije u pr-
vobitno stawe. Neophodno
je i formirawe integral-
nog sistema za monitoring
za{tite `ivotne sredine
EPS-a i implementacija
stragetije Kjoto protoko-
la koja mora da se uradi za
kompletnu oblast energe-
tike.

U posledwih pet godina,
prilikom kapitalnih re-
monata najzna~ajnijih
termoenergetskih postro-
jewa, obavqene su rekon-
strukcije i modernizacije
postrojewa koja imaju di-
rektan uticaj na za{titu
`ivotne sredine. Veliki
deo sredstava bio je obez-
be|en iz sopstvenih izvo-
ra, kao i iz donacija. Sa
tim poslovima nastavqa se
i daqe, u zavisnosti od
priliva sredstava. Ve} je
zapo~eo proces promene
tehnologije otpepeqivawa
u TENT B (tender je u to-
ku) i u TE “Kostolac B”. U
toku su i poslovi iz dona-
torskih sredstava EAR-a
za tretirawe zauqenih vo-
da u TE “Kostolac B”.

- U zavisnosti od dina-
mike i na~ina obezbe|i-
vawa neophodnih sredsta-

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE U EPS-u

Dostizawe standarda EU
Planirani poslovi u oblasti za{tite æivotne sredine mogu biti ugroæeni zbog

nedostatka finansijskih sredstava

Za zaga|ivawe - 10 miliona evra godi{we 
Krajem decembra pro{le godine Vlada

Republike Srbije donela je Uredbu o vr-
stama zaga|ivawa, kriterijumima za obra-
~un naknade za zaga|ivawe `ivotne sre-
dine i obveznicima, visini i na~inu obra-
~unavawa i pla}awa naknade. U ovom tre-
nutku, na osnovu orijentacionih procena,
ova uredba treba da EPS ko{ta oko deset
miliona evra na godi{wem niovu. Do ovog
iznosa dolazi se primenom ra~unice, a po
osnovu koli~ina emisija sumpor-dioksida, azotnih oksida i
pra{kastih materija koje se emituju iz termoenergetskih po-
strojewa. Sigurno je da je ovo novo dodatno finansijsko opte-
re}ewe, zbog ve} nedostaju}ih sredstava, posebno za za{titu
`ivotne sredine. Bilo bi dobro ako bi se ta sredstva iskori-
stila za podsticaj re{avawa problema u ekologiji s tim da se
usmere prema onima koji mogu da ih iskoriste na adekvatan na-
~in, zna~i za poboq{awe stawa u za{titi `ivotne sredine.

MIHAJLO GAVRI]
DIREKTOR SEKTORA ZA[TITE @IVOTNE SREDINE U EPS-U   

Postoji mogu}nost da se dobiju
odre|ena donatorska sredstva

od Norve{ke za realizaciju 
sistema za tretirawe otpadnih

voda iz kopova “Kolubare”

*

*
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va bi}e preduzete i druge
aktivnosti u smislu sani-
rawa stawa u oblasti za-
{tite `ivotne sredine.
Na primer, pripreme za
rekonstrukciju elektro-
filtera na bloku A-4 u
TENT-u su ve} po~ete. Po-
stoji mogu}nost da se do-
biju odre|ena donatorska
sredstva od Norve{ke za
realizaciju sistema za
tretirawe otpadnih voda
iz kopova “Kolubare”. To
je po~etna faza pregovora,
ali realni su izgledi da
se realizuje takav na~in
finansirawa. U toku je
izrada fizibiliti studi-
je, za koju je sredstva obez-
bedila donacija japanske
vlade, za odsumporavawe u
TE “Kostolac B”. Ova stu-
dija bi uskoro trebalo da
se zavr{i. O~ekuje se, ta-
ko|e, odluka vlade [pani-
je da pristupi davawu do-
nacije za izradu dve fizi-
biliti studije za odsumpo-
ravawe i denitrifikaciju
gasova u TENT-u, koja bi
bila zavr{ena u ovoj godi-
ni. Ono {to je priorite-
tni zadatak, isti~e Gavri}
je izrada studije uprav-
qawa elektrofilterskim
pepelom na nivou Elek-
troprivrede Srbije. - Kao
veliki proizvo|a~i pepe-
la, u okolini termoelek-
trana zauzimamo velike
povr{ine zemqi{ta za od-
lagawe pepela i time di-
rektno uti~emo na zaga|i-
vawe `ivotne sredine.
Tra`i se na~in da se vi{e
koriste nus proizvodi,
pri tome, u ovom slu~aju
pepeo, {to bi bilo i kori-
sno za sve. Re~ je, konkret-
no, o primeni elektro-
filterskog pepela za iz-
gradwu podloga za puteve,
zatim o wegovoj primeni u
gra|evinskoj industriji.

Svi takvi poslovi su, me-
|utim, skupi. Ali, kako is-
ti~e Gavri}, ukoliko se
sredstva ne obezbede i ne
ispo{tuje dinamika u rea-
lizaciji projekata, cena
toga mo`e biti daleko vi-
{a, a reflektovala bi se
na ostale oblasti privre-
|ivawa i `ivota na ovim
prostorima. 

K. Jani}ijevi}

Uprivrednom raz-
voju Slovenije do-
sta je u~iweno na
podru~ju za{tite

i o~uvawa `ivotne sredi-
ne, uz sprovo|ewe visokih
standarda Evropske unije.
Takva znawa i iskustva u
ovoj oblasti mogu biti ko-
risna i za Srbiju, koja }e
na putu ka evropskom pove-
zivawu primewivati i
standarde iz oblasti eko-
lo{ke za{tite, rekao je
Miroslav Luci, ovla{}e-
ni veleposlanik Republi-
ke Slovenije u Srbiji i
Crnoj Gori na otvarawu
“Slovena~kog ekolo-
{kog dana” u Beogradu.
Susret privrednika
Slovenije i Srbije i
razmenu iskustava iz
oblasti ekonomije,
energetike i ekologi-
je, organizovali su
Slovena~ki poslovni
klub u Beogradu i Eso-
tech, firma za razvoj i
izradu ekolo{kih i
energetskih projekata iz
Velewa.

U okviru Slovena~kog
ekolo{kog dana predstav-
wene su slovena~ke kompa-
nije i institucije koje rade
na podru~ju ekologije i
energetike sa ciqem da se,
pre svega, prona|u putevi sa-
radwe slovena~kih i srp-
skih kompanija i institu-
cija za izgradwu energetski
efikasne, ~iste i zdrave
okoline. Tim povodom odr-
`ana su i tri okrugla stola
na teme “Ekologija i ekono-
mija”, “Ekologija u energe-
tici i industriji” i
“Upravwawe otpadom”.

Da u ekologiji nije tako

lo{e stawe kao {to izgle-
da, pokazali su u~esnici
okrugih stolova iz slove-
na~kih firmi koje su i me-
reno evropskim normama,
postigle zavidne rezulta-
te. Zadivquju}i su izgledi,
na primer, nekada{wih de-
ponija pepela, koje su pred-
stavqale najve}e zaga|iva-
~e `ivotne sredine. To su
sada ogormni tereni za re-

kreaciju sa {umama, jezeri-
ma, trim stazama i ostalim
terenima za sportske ak-
tivnosti. Naravno, da bi se
do ovog stupwa do{lo, po-
trebno je vreme, ali i no-
vac koji se ula`e u za{titu
`ivotne sredine. O visini
potrebnih finansijskih
sredstava, najre~itije go-
vori podatak da je u Slove-
niji potrebno ulo`iti 2,4
milijarde evra u periodu
od 27 godina, da bi se sa-
svim ispo{tovale direkti-
ve Evropske unije. Srbiji
su, me|utim, potrebne ~eti-
ri milijarde evra u perio-
du od 2004. do 2014. godine,
ili po stanovniku - 545

evra. S druge strane, {tete,
zbog nepo{tovawa princi-
pa za{tite `ivotne sredi-
ne i utvr|enih normi, kre-
}u se od 115 do 330 evra po
stanovniku.

Kada je re~ o energetici,
u Sloveniji se godi{we
proizvede 10,5 milijardi
kilovat-~asova elektri~ne
energije, a potrebno je 12,5
milijardi. Razlika od 20

odsto se uvozi. Kao iz-
vori elektri~ne ener-
gije, sa po tre}inom,
zastupqeni su hidro,
termo i nuklearni iz-
vori. Strategijom raz-
voja energetskog sekto-
ra u narednih 30 godi-
na predvi|eno je da se
izgradi desetak novih
hidroelektrana, kao i
da se TE “[o{taw” do-

vede na evropski nivo is-
kori{}enosti kapaciteta
i da se tada uradi komplet-
na ekolo{ka sanacija ove
termoelektrane. Rezultati
u gradwi elektroenerget-
skih objekata koji su u Slo-
veniji postignuti u sarad-
wi sa velikim korporaci-
jama iz EU, referenca su
budu}e saradwe sa srpskom
elektroprivredom. Dosada-
{wa saradwa Srbije i Slo-
venije u oblasti energeti-
ke, kako je oceweno, na za-
vidnom je nivou, mada ima i
dosta mogu}nosti za weno
unapre|ewe.

K. Jani}ijevi}

SLOVENA^KI EKOLO[KI DAN U BEOGRADU

Iz pepela do-trim
staze

U izgledu {irewe
saradwe sa Sloveni-
jom, u oblasti ener-
getike i za{tite æi-
votne sredine

Otvorena vrata 
za budu}u saradwu

Nekada{we deponije u
Sloveniji pretvorene 
u ogromne terene za

rekreaciju sa {umama, 
jezerima, trim stazama...

*

*
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NA LICU MESTA

Na{i carinici i
policajci su bili
predusretqivi,
wihovi bez uobi-

~ajene revnosti. Tek doc-
nije smo saznali da u Repu-
blici Hrvatskoj traje
{trajk zaposlenih u jav-
nim slu`bama.

Du` autoputa se mo`e
pla}ati evrima, ali niko
nema sitno: ni mi, ni oni.
Pedeset evra je, izgleda, i
kod wih “krupno”. Tako
smo promakli kraj Zagre-
ba: pratila nas je romiwa-
va ki{a koja se, kako smo
odmicali, premetala u
sneg.

Grad je bio mokar i go-
tovo pust.

Pokisli prolaznik se
zgranuo.

- [ta ka`ete, partijski
dom?

- Ne, eparhijski - ispra-
vio sam ga. - Dom Gorwo-
karlova~ke eparhije Srp-
ske pravoslavne crkve…

To ga je jo{ vi{e zbuni-
lo.

- A, wega smo vam
sru{ili, moj gospo-
dine; kad i crkvu,
ili neki dan posle.
Oni su vam prije
bili u centru, u Ra-
di}evoj… Ne, ne
bih znao, zaista.

U wegovoj predu-
sretqivosti nije
bilo prikrivene
zlobe: on se zbiqa
upiwao da pomogne
izgubqenim namer-
nicima koji su ve} du`e od
sata kru`ili Karlovcem u
automobilu sa beograd-

skim registarskim tabli-
cama. Srbijanskim, kako
to ovde vole da ka`u. Da
naglase, zapravo.

Beznade`no raspiti-
vawe za sedi{te episkopa
SPC u gradu u kojem je ne-
kada, zvani~no, `ivelo pe-
deset dva odsto Srba, delu-
je zlokobno tu`no. Ta te-
skoba nas nije napu{tala
tokom sva ta tri dana koja
smo proveli u Hrvatskoj, u
Lici i Gorskom kotaru, da
bismo napravili reporta-
`u o Smiqanu i nau~niku
koji je uspeo da pomiri ~o-
ve~anstvo i iskonske pri-
rodne sile, ali ne i nas.
Ne jo{. (Neka mi predani
~italac oprosti, ali takvo
ose}awe nas je pratilo sve
vreme i ~esto bilo gotovo
opipqivo.)

Odeven u mantiju, otac
Slavi{a je zabrinuto cup-
kao ispred iznajmqene po-
rodi~ne ku}e sme{tene u
lavirintu tesnih uli~ica
na dalekoj periferiji
grada. Mada promrzao, ob-

radovao se, a na licu mu se
moglo raspoznati olak-
{awe. I episkop je vero-

vatno brinuo, ali je to ve-
{to skrivao. Takav je. Uo-

stalom, on jedini
gradom ide u manti-
ji: ocu Slavi{i, ko-
ji je s ocem Miladi-
nom sve sve{tenstvo
u Karlova~koj paro-
hiji, u kojoj danas
`ivi oko osam hiqa-
da Srba, to nije pre-
terano uputno. Vla-
dika Gerasim veli
da je imao veoma ma-
lo problema… Ili
je, mo`da, imao veo-

ma mnogo sre}e. 
Samo na tren sam posum-

wao u wihovu gostoprim-

qivost, ali sam se odmah
pokajao. Naime, po`uriva-
li su nas da krenemo prema
manastiru u Gomirju {to
pre, a da nas, kako obi~aj
nala`e, ni~im nisu ponu-
dili! Sre}om, dosetio sam
se da je petak dan posta, dan
uzdr`avawa, {to va`i i za
goste, pa sam to po`uri-
vawe ispravno protuma~io
kao wihovu iskrenu brigu:
da li zbog mraka ili zbog
snega koji je sve `e{}e ve-
jao - ko }e ga znati?

- Ja to ne mogu da shvatim
- poveravao nam se Pera
Radanov, velemajstor vola-
na, dok smo jezdili atopu-

SMIQAN, MESTO RO\EWA VELIKOG NAU^NIKA

I Tesla je bio 
izbeglica 

Povodom obeleæavawa veka i po od ro-
|ewa velikog nau~nika, Elektroprivreda
Srbije je upravo izlila dva bronzana zvona
za hram svetih apostola Petra i Pavla u
Smiqanu, dar preostalim Srbima i pravo-
slavnoj crkvi u Lici

“Ah, gospodine, u Smiqanu 
bi odavno ble{talo od 
iluminacija, samo da je 
Tesla bio na{ - rekla je

nekada{wa dogradona~elnica
Gospi}a onomad”

*

*

Wegovo 
preosve{tenstvo

episkop 
gorwokarlova~ki
vladika Gerasim: 

iznajmqena ku}a za
episkopski dom
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tem ka Rijeci i Gorskom
kotaru. - Pa, mi sa kolega-
ma iz Hrvatske elektro-
privrede imamo izuzetno
dobre i srda~ne odnose. Tu
mora da ne{to nije u re-
du... Da ne preteruju ovi u
Karlovcu? Sigurno je
tako… Nego, videste li
kakve autoputeve imaju?!

Videsmo. Mene je, li~no,
zbog tih puteva zasko~ila
zavist, ali sam je izle~io
kad smo skrajnuli u neka-
kvu “zalogajnicu”, da bi-
smo unapred nadoknadili
posnu mona{ku ve~eru: mo-
`da su im putevi boqi, ali
s hranom ne mo`emo da se
merimo… Posle smo se do-
mogli zamra~enog Gomirja
i manastira, na{eg kona-
~i{ta.

Manastir je sagra|en
krajem {esnaestog veka
(1597): toliko o prisustvu
Srba pravoslavaca u ovim
krajevima. Va`no je i da je
do pre ~etiri decenije bio
“mu{ki”, a da su od 1967.
godine u wemu monahiwe.

Otac Mihailo, duhovnik

koji tu ima svoju keliju
(jer, samo mu{karac sme u
oltar) i Paraskeva, iguma-
nija manastira i mati se-
strinstva, bili su, tako|e,
zabrinuti za nas. Ja toliku
brigu za sebe nisam do`i-
veo nikad do tad, pa sad ni-
sam znao da li da se razne-
`im i obradujem ili da
brinem s wima?!

Manastir zaslu`uje po-
sebnu pri~u, a ja }u ovom
prilikom spomenuti da
smo zano}ili u gostinskoj
sobi, mo`da u istoj onoj u
kojoj je no}ivao i Nikola
Tesla, kada je, vra}aju}i se
iz Gospi}a sa sahrane svo-
je majke \uke, svratio ova-
mo na nekoliko dana! I
ba{ kada smo saznali ovaj
va`an podatak, nestalo je
struje. Sneg, led, gorosta-
sna crnogori~na {uma
{to doti~e dalekovode,
ili mo`da obi~na pakost?
Kao sablasti smo hodali
dugim hodnicima sa sve}a-
ma u rukama paze}i da ne
uznemirimo sestrinstvo,
~etiri monahiwe od kojih

je {ezdesetjednogodi{wa
mati Paraskeva bila dale-
ko najmla|a.

Kad nema struje, nema ni
vode, a to je muka za nesvi-
kle. Rano smo legli, pa smo
i uranili, taman da stare
kalu|erice odmenimo u na-
pornom poslu ~i{}ewa
snega oko predivne crkvi-
ce posve}ene svetom Jova-
nu, i du` staze kojom }e na-
i}i pobo`ni i ostali Sr-
bi, zbog Zadu{nica. Posle
su nam zahvaqivale. A i mi
wima, jer su obe}ale da }e
nas spomiwati u svojim
molitvama.

Automobil smo na{li

sasvim slu~ajno ispod jed-
ne neobi~ne gomile snega,
koja je, rekao bih, samo po
obrisima li~ila na na{u
“{kodu”.

- Ah, gospodine, pa tam
bi odavno ble{talo od
iluminacija, samo da je Te-
sla bio na{ - rekla je ne-
kada{wa dogradona~elni-
ca Gospi}a onomad. - A ne
ovako, od obqetnice do ob-
qetnice. Sada je Vlada,
odnosno Ministarstvo
kulture Republike Hrvat-
ske, sve to preuzela u svoje
ruke. Vidje}emo… 

Vide}emo, naravno. Jer,
od vladike Gerasima sam

Teslina rodna ku}a i 
crkva u kojoj je slu`bovao 

wegov otac Milutin, sa tablom 
koja upozorava na mine

Brava na vratima smiqanske
pravoslavne crkve: ko puca,
otvori}e mu se.

Igumanija manastira Gomirje
mati Paraskeva i duhovnik,
otac Mihailo, pred crkvom

svetog Jovana na Zadu{nice
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doznao da je ministarstvo
u “svoje ruke” uzelo dva mi-
liona evra iz buxeta Repu-
blike Hrvatske, jo{ dva
miliona dolara koliko su
izdvojile SAD, pola mi-
liona evra donacija Srbi-
je, kao i dva bronzana zvo-
na za crkvu svetih aposto-
la Petra i Pavla kraj Te-
sline rodne ku}e, poklon
Elektroprivrede Srbije
(mada je re~ o poklonu
Srpskoj pravoslavnoj cr-
kvi). Skromnije donacije
Srba iz Hrvatske, Srbije,
Bosne i Hercegovine, Cr-
ne Gore i dijaspore namer-
no ne spomiwem, da ne sa-
biram onolike cifre. Ni-
je to malo para…

Smiqan, rodno selo Ni-
kole Tesle, danas je ve} pe-
riferija Gospi}a. Mogli
smo do crkve i Tesline
rodne ku}e i sami, da nas
otac Mihailo nije opome-
nuo da bi, sa beogradskim
tablicama, to moglo imati
neprijatne posledice, ve}
da zovemo oca Dalibora
Tanasi}a iz Korenice, me-
snog paroha i za Gospi}, da
nam se na|e pri ruci.

- Mada, ako otac Dalibor
do|e u mantiji i s kamilav-
kom na glavi, bi}e veselo -
“ohrabrivao” nas je. 

I zaista, dok smo ~ekali
popa na “Ininoj” benzin-
skoj pumpi na ulazu u grad,
pred nama se zaustavio au-
tomobil: voza~ je, onako
teatralno, zabele`io re-
gistarske brojeve i krenuo

da zivka nekog mobilnim
telefonom. Imao je bradu,
pa sam namah pomislio da
bi to mogao biti otac Da-
libor, ali kada sam iza-
{ao iz automobila da to
proverim, ovaj je dao gas i
punom brzinom odjezdio ka
centru grada. Ba{ nas je
isprepadao, ali verujem da
je to pre bio nekakav psi-
holo{ki pritisak, mo`da
zlobna {ala, nego plan s

“krajwim namerama”.
- Pa, pobogu, mislio sam

da ste mudriji - prekrstio
se otac Dalibor kad je ko-
na~no stigao. - Za{to ni-
ste kao va{e kolege iz one
poznate beogradske nevla-
dine televizije, kada su
dolazili da snimaju re-
porta`u o skladnom su`i-
votu i toleranciji na na-
{im prostorima, uzeli
rentakar sa zagreba~kim

tablicama? Mogli ste i do
mene u Korenicu, pa bismo
mojim kolima…

Sve{tenik ima “golf”
i gospi}ke tablice, ali su
brojevi na wima - zeleni?

- A, to! - uskliknuo je pa-
roh kad sam ga pitao otkud
razlika. - Tako obiqe`ava-
ju strance na privremenom
radu u Hrvatskoj. A, ja sam
rodom od Tesli}a, Be i
Ha…

Zvonik ~eka zvo-
na: crkva svetih

apostola Petra i
Pavla u Smiqanu

Teslina ku}a 
- svetiwa

Otac Dalibor, paroh:
“Crkva je devastirana

iako ovde nije bilo
ratnih dejstava.”
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Pera je vitlao za popom
da nam ne odmakne, a ovaj,
kao iz inata, nije skidao
nogu s gasa. Vaqda ni we-
mu nije bilo sasvim sve-
jedno. U toj jurwavi kroz
Smiqan primetio sam da
je selo lepo ure|eno, da u
wemu ima prili~an broj
novih ku}a, da je sa~uvana
i poneka stara, ali nipo-
{to toliko da bi potica-
la iz Teslinog detiwstva.

I, {to je najva`nije, nije
bilo napu{tenih ku}a,
{to me je uverilo da u we-
mu jo{ ima Srba. Jo{ sam
zapazio da crkvica i Te-
slina rodna ku}a nisu u
samom selu, ve} izdvojeni
i usamqeni ispod brda
Bogdani}, u zaseoku Bu-
`im. Videli smo usput i
sijaset gra|evinskih ma-
{ina, za koje sam docnije
saznao da su dovu~ene tu za
slikawe raznoraznih de-
legacija, kad nai|u. A, do-
laze: okrugao je jubi-
lej, pa delo velikog
nau~nika vaqa isko-
ristiti ne samo zbog
promocije dr`ave
ve} i zbog standarda
koje name}u i `ivot,
i me|unarodna zajed-
nica ({ta god se iza
toga krilo).

Izlokanim putem
stigli smo podno cr-
kvice i parohijan-
skog doma, rodne ku-
}e Nikole Tesle. Desno, u
brdu, jedva da se naziralo
zapu{teno grobqe, levo je
bila nedavno a verno ob-
novqena zgrada brvnara,
vaqda ekonomski deo ne-
gda{weg crkvenog imawa
i do we ciglom i betonom
ozidan nu`nik, ni nalik
onom koji je tu morao biti
pre sto pedeset godina.

Ali, najupe~atqivije su
table s kojih nam se ceri
upozorewe da je prostor
oko crkve i ku}e prepun -
mina! Pravih. Nagaznih.

Ubistvenih! Svuda uokolo
su crveni barja~i}i koji-
ma in`ewerci obele`ava-
ju mesto na kom su otkrili
to podmuklo oru`je. Otku-
da mine, zapitao sam na-
glas, kada tu nije bilo rat-
nih dejstava? Nema odgovo-
ra… Ili ima?

- Nazivaju ih “zvon~i}i”,
mada im ja nikad ne bih ta-
ko tepao - ka`e otac Dali-
bor. - Jedan miner je pogi-
nuo tik uz zid crkve: donio
je minu odozgo, iz {ume, i

poku{ao je tu demontira-
ti. To je bilo stra{ano…

Centralna proslava sto
pedeset godina od ro|ewa
Nikole Tesle trebalo bi
da se uprili~i upravo tu,
usred minskog poqa! Da li
}e uspeti to da razminira-
ju do 10. jula?

- Bojim se da ne}e uspjeti
da srede ni ku}u, niti cr-
kvu, a to s minama, to je pi-
tawe za nekog drugog - od-
govara sve{tenik. - Pa, cr-
kva je potpuno devastirana
(opusto{ena) tokom ovog

rata i u woj nema ni~eg.
Siguran sam jedino da se
novi ikonostas ve} izra|u-
je u Beogradu i da }e nam
Elektroprivreda Srbije
darivati nova zvona…
Hvala vam do Boga. A za
ostalo - ne znam. 

U Teslinu ku}u nismo
mogli: kqu~ je kod kustosa
u Muzeju Like, u Gospi}u, a
on ne radi vikendom. Kroz
pra{wave prozore nazire-
mo ne{to malo na brzinu
sakupqenog poku}stva iz

onog vremena i dve
elektri~ne greja-
lice koje bi treba-
lo da prosu{e vla-
gu u zidovima. Gre-
jalice ne rade jer
su zidovi toliko
vla`ni da su elek-
tri~ari iskqu~ili
struju.

- Sve i da stignu
ovo da dovr{e do
10. jula, ne vidim
pravu svrhu - uzdah-

nuo je otac Dalibor. - Da
su to preduzeli dok je ovdje
bilo pravoslavnih, sve bi
bilo druga~ije. Danas u
Smiqanu `ivi jo{ samo
desetero Srba… A evo, u
me|uvremenu je petero wih
ve} promijenilo vjeru…
Ili }e, daj Bo`e, Srbi po-
~eti da se vra}aju u ove
krajeve jednog dana, mo`da
ba{ blagodare}i crkvi?

Daj Bo`e. 

Milo{ Lazi}
foto: @eqko Sinobad

Jevrem Popovi} je iz [avnika krenuo za Vi}encu da iz-
u~i livewe zvona. Sam samcijat. Bilo je to krajem XVIII ve-
ka. Docnije ga je dr`ava poslala u Di`on, da usavr{i i
livewe topova, zlu ne trebalo, ali to za ovu pri~u i nije
bitno. Tamo mu se rodio sin Avram.

Porodica se selila po Srbiji od mesta do mesta, od cr-
kve do crkve, dok se kona~no nije skrasila u Jagodini, gde
je i registrovana kao prva srpska livnica “Popovi}”. Bi-
lo je to 1832. Radi i danas, neprekidno, ne ra~unaju}i ra-
tove i pogrome, kad se i{lo u be`aniju. Sada je u Beogra-
du, nadomak crkve svetog Aleksandra Nevskog.

Arhiva im je stradala za vreme progona kara|or|evi}e-
vaca i tokom Prvog svetskog rata, ali se sluti da su iz-
lili bar dve hiqade zvona: od onog, te{kog pet tona, koje
je izlio Jevremov unuk Jevrem, do ova dva, za crkvu sve-
tih apostola Petra i Pavla u Smiqanu, koje }e izraditi
wegov ~ukun-~ukun unuk Stanislav, a koja }e te`iti 140,
odnosno 80 kilograma.

- Tek kad zazvoni, zna~i da je crkva `iva - obja{wavao
je Stanislav. - A da li }e zvoniti ili klepetati, zavisi
od majstora zvonolivaca. Tajnu livewa zvona sam nasle-
dio od oca Jevrema, a prenosi se u na{oj porodici s oca
na sina, evo, ve} {est generacija. U ovom na{em poslu
tradicija ima najva`niju ulogu. A, bi}e to dobra zvona,
znam… Garantujem.

Tradicija i ume}e

Centralna proslava 150 
godina od ro|ewa Nikole Tesle

trebalo bi da se uprili~i 
upravo usred minskog poqa. 

Da li }e uspeti da se 
razminira do 10. jula?

*

*

Identi~no zvono 
za crkvu u Smiqanu
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HIDROCENTRALA NA NIJAGARI: JEDNA OD NAJVE]IH SVETSKIH ATRAKCIJA

Ostvaren san Nikole Tesle
Kada su istra`iva~i iz Evrope,

Belgijanac Luis Enepen i Francuz
La Sal, 1678. godine, stigli u oblast
Velikih jezera u Severnoj Americi
pred o~ima im se ukazao prizor koji se
te{ko mo`e re~ima opisati. Ugleda-
li su veli~anstvene vodopade na reci
Nijagari, koji spadaju u najve}e na
svetu. Jedna od najkra}ih reka na sve-
tu, ali izuzetno impozantni vodopadi
i to na granici dve dr`ave - SAD i
Kanade. Naglo obru{avawe ogromne
koli~ine vode pravi veliku zavesu od
kapqica i sa grmqavinom stvara je-
dinstven prizor. 

A kada je tada mla|ani Nikola Te-
sla, znati`eqan nauke i saznawa, slu-
~ajno do{ao do kwige u kojoj je bio
opisan Nijagarin vodopad, zapisao je:
“U ma{ti sam zamislio veliki to~ak
koji pokre}u ovi slapovi. Rekao sam
ujaku da }u oti}i u Ameriku i tamo
ostvariti svoj projekat.” 

I zaista, 30 godina posle ro|ewa
ovog srpskog genija na Nijagari je sve-
~ano pu{tena u rad mo}na hidroelek-
trana, u ~ije je generatore utkano devet
patenata Nikole Tesle. Bilo je to su-
{tinsko zave{tawe ovog stvarala~kog
genija koji je svojim pronalascima kra-

jem pretpro{log veka sna`no zavrteo
to~ak civilizacije. Neki od pronala-
zaka ovog genija toliko su bili ispred
svog vremena, da se ni danas potpuno ne
mo`e sagledati wihov doma{aj. 

Sa svojim vodopadima Nijagara je i
jedna od najve}ih turisti~kih atrakci-
ja. Ali, to je i mesto sa velikim hidroe-
lektri~nim postrojewima. U blizini
vodopada izgra|ene su visoke osmatra~-
nice sa kojih se znati`eqnici iz celog
sveta dive lepoti i snazi jo{ jednog ~u-
da koje nam je podarila priroda.

Tekst i foto: Rade Preli} 
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TERMOELEKTRANE

Radovi na revita-
lizaciji bloka od
100 megavata u
Termoelektrani

“Kostolac A”, ~ija je prva
faza gotovo zavr{ena, se
nastavqaju. U toku su pri-
preme za po~etak demonta-
`e opreme drugog kotla,
kao i za turbo-generator-
sku opremu. Ako sve najav-
wene aktivnosti budu
i{le po planu, ovaj ob-
novqeni izvor za proiz-
vodwu elektri~ne, ali i
toplotne energije, ve} na-
redne zime bi}e spreman
za ulazak u pogon. Ukupna
ulagawa, bez opreme iz ra-
nijeg ruskog kredita, pro-
cewena su na ne{to vi{e
od 18 miliona evra. Po-
trebna sredstva za reali-
zaciju druge faze u visi-
ni od oko 14 miliona
evra, {to podrazumeva za-
menu opreme na drugom
kotlu i dela turbo-gene-
ratorske opreme, obezbe-
|uje Elektroprivreda Sr-
bije. Pored stabilnog iz-
vora za proizvodwu blizu
600 miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne energije
termoelektrane }e dobi-
ti i bazni izvor za proiz-
vodwu toplotne energije. 

Kako ka`e Ljubi{a Ste-

vi}, direktor Direkcije
za proizvodwu elektri~ne
energije u TE-KO “Kosto-
lac”, o~ekuje se da isporu-
~ilac ino-opreme moskov-
ski “Tehnopromeksport”
potvrdi utvr|enu dinami-
ku isporuke preostale
opreme i da po izvr{enom
hemijskom ~i{}ewu prvog
kotla, ve} po~etkom marta
otpo~ne i demonta`a dru-
gog kotla. Oprema za elek-
trofilter drugog kotla
ve} je krenula iz ^e{ke,
pa se o~ekuje da ona bude
montirana i pre nego {to
je dinamikom tih radova
predvi|eno. 

Ako demonta`a drugog
kotla po~ne odmah po za-
vr{etku hemijskog ~i-
{}ewa (planirano da se
zavr{i po~etkom marta),
sve do aprila, za kada se
najavquje probna potpala
kotla, termoelektrane bi
ostale bez rezervnog izvo-
ra tehni~ke pare. Odgo-
vorni veruju da to ne}e
biti problem za stabilan
rad preostalih blokova
imaju}i u vidu da se ni to-
kom proteklih meseci ni-
je koristio drugi kotao
ovog bloka za davawe sve-
`e pare blokovima koji
su u pogonu. 

U Termoelektranama
“Kostolac” ~ine potrebne
napore da se utvr|ena di-
namika aktivnosti na re-
alizaciji programa revi-
talizacije bloka od 100
megavata zavr{i u najav-
wenom roku. Zna~ajno je  i
to, ne samo za taj ogranak

TE-KO, koji }e za nared-
nih 15 godina dobiti pou-
zdan izvor za proizvodwu
elektri~ne, ali i toplot-
ne energije, nego i za
elektroprivredu kao ce-
linu. 

^. Radoj~i}

Modernizacija sistema otpe-
pewivawa i odlagawa pepela i
{qake u TE “Kostolac B” u `i`i
je predvi|enih poslova u PD
“TE-KO Kostolac” d.o.o. ve} du-
`e vreme. Kredit za realizaciju
ovog projekta, vrednog ne{to vi-
{e od 15 miliona evra, obezbe-
|uje, naime, Evropska banka za
obnovu i razvoj. Prema investi-
cionom programu, pored moder-
nizacije sistema otpepeqi-
vawa, predvi|en je i prelazak
na novu tehnologiju odlagawa

pepela, tzv. gustom me{avinom. 
- Prelaskom na novu tehnologi-

ju odlagawa pepela spre~i}e se
wegovo razvejavawe, koje “zahte-
va” i znatno mawi prostor za od-
lagawe pepela i {qake - ka`e
Qubi{a Stevi}, direktor Direk-
cije za proizvodwu energije u
Privrednom dru{tvu “TE-KO Ko-
stolac” d.o.o. Predvi|eno je da se
ova investicija, posebno zna~ajna
sa aspekta o~uvawa zdrave `i-
votne sredine, zavr{i do kraja
naredne godine. 

Prema prvobitnoj varijanti bi-
lo je predvi|eno da se pepeo i
{qaka iz kostola~kih Termoe-
lektrana i daqe odla`u na po-
stoje}em odlagali{tu, koje je za-
jedni~ko za sve blokove. Me|u-
tim, posle saznawa i inicijati-
ve, koja sti`e iz Evropske banke
za obnovu i razvoj, za trajno re-
{ewe za odlagawe pepela, po pre-
lasku na novu tehnologiju, kako
se najavquje, iskoristi}e se pro-
stor nekog od kopova. 

Zbog kratko}e vremena, po~eli

su razgovori sa predstavnicima
Rudarskog instituta - glavnog
projektanta, o mogu}oj lokaciji.
Re{ewa se, kako isti~u odgovor-
ni u Termoelektranama moraju br-
zo tra`iti, kako bi se {to pre
pripremile sve neophodne radwe
za realizaciju ovog projekta, po-
sebno zna~ajnog sa aspekta o~u-
vawa `ivotne sredine. Jer, vre-
mena za ~ekawe nema, imaju}i u
vidu obim radova koje bi trebalo
obaviti u naredne dve godine.

^. R.

TOKOVI REVITALIZACIJE BLOKA OD 100 MEGAVATA U TERMOELEKTRANI “KOSTOLAC A”

Pripreme za drugu fazu
Ve}ina ugovora ve} zakqu~ena Po~etak

radova na demontaæi drugog kotla u martu

MODERNIZACIJA SISTEMA OTPEPEQIVAWA I ODLAGAWA PEPELA U TE “KOSTOLAC B”

Nova lokacija kao trajno re{ewe

TE “Kostolac A” 
ponovo u pogonu 
ve} naredne zime
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POVR[INSKI KOPOVI

Uciqu obezbe|ewa
zamenskog kapa-
citeta za kop
“Tamnava-Istok”

jo{ pre ~etiri godine sa-
~iwen je idejni projekat sa
studijom opravdanosti
otvarawa novog le`i{ta
ugqa “Veliki Crqeni” u
Kolubarskom basenu. Novi
rudnik, naime, i}i }e is-
to~no od kopa, kojem je vek
trajawa pri kraju, a obod }e
izbiti tik uz Ibarsku ma-
gistralu. Da bi se krenulo
sa rudarskim radovima
preduzete su obimne pri-
preme, pre svega u izme-
{tawu reke Kolubare. No-
vi vodotok se gradi kroz od-
lagali{nu zonu kopa “Tam-
nava-Istok”, {to je, imaju-
}i u vidu da se u svetu ova
metoda retko primewuje i
jedinstven primer.

- Vi{e od 200.000 kubnih
metara kvartarne gline
ugra|eno je proteklih mese-
ci na proto~nom jezeru no-
vog korita Kolubare- ka`e
Gordana Brankovi}, glavni
rudarski in`ewer u
Sektoru za investicije
Povr{inskih kopova
RB “Kolubara”. Vodone-
propusan sloj je obezbe-
|en u dnu jezera i do od-
re|ene kote na kosina-
ma. Radovi su se odvija-
li prema planu za-
hvaquju}i i povoqnom
vremenu ujesen.

U po~etnoj fazi, dodu{e,
bilo je i problema najvi{e
zato {to je glinani mate-
rijal sa obezbe|ene lokaci-
oje na samom odlagali{tu
bio neodgovaraju}eg kvali-
teta i to pre svega zbog ve-
like vla`nosti. Kori{}e-
na su, stoga, “pozajmi{ta”
sa lokaliteta budu}eg povr-
{inskog kopa. Dovoqno je
samo bilo da se skine humu-
sni sloj od 30-tak santime-
tra, pa da se na|e kvalite-
tan vodonepropusni mate-
rijal. Dnevno se, tako, ko-

palo, transportovalo i u
proto~no jezero sme{talo i
do 8.000 kubnih metara gli-
nene mase, koju je posle toga
mehanizacija “Hidrotehni-
ke” vaqawem homogenizova-
la. Ovi radovi uspe{no su
izvedeni, a paralelno sa
wihovim izvo|ewem na ra-
dili{te je dopreman mate-
rijal za gorwi deo kosine.

- U gorwem nivou predvi-
|ena je ugradwa geomembra-
ne i oblagawe kamenom.

“Hidrotehnika” je ve} izvr-
{ila nabavku, a isporu~i-
lac je firma “Ne{vil” i to
za 80.000 kvadratnih meta-
ra. Takva povr{ina pokri-
}e se kamenom projektovane
granulacije, koji je ve}
uskladi{ten na obodu budu-
}eg jezera. U zavisnosti od
vremenskih prilika poslo-
vi na oblagawu, kako isti-
~e Branislav Paji} iz Sek-
tora investicija, po~e}e
prvih prole}nih dana. Na-
redna faza ovog posla bi}e
podizawe odbrambenog na-

sipa na obodu vodotoka.  
Problemi se ponekad jav-

qaju u radu E[ i to na ko-
pawu novog korita. Zbog ne-
stabilnosti terena, tako,
dva mawa E[ rade sa veli-
kim rizikom na eta`ama
kroz kop. Veliki bager, te-
`ak preko 700 tona, sme-
{ten je za sada u ju`nom de-
lu trase, gde je i masiv ko-
lubarske ravnice. 

Kako tim povodom napo-
miwu u Sektoru investici-

ja ukoliko vremenske
prilike dozvole naj-
pre }e biti zavr{en ju-
`ni pravac u du`ini
od 1.500 metara, a po-
tom }e se korito oblo-
`iti kvartarnom gli-
nom. U severnom delu
vodotoka predvi|eno je
da novo korito bude
preko severnog oboda

Cvetova~kog jezera, koje }e
se u tom delu zatrpati u du-
`ini od 200 metara. U na-
rednoj fazi radova ovo }e
se jezero isu{iti jer se tu
planira da bude usek novoo-
tvorenog kopa. Po{tuju}i
dogovorenu dinamiku rado-
va, od drugih va`nijih po-
slova izdvaja se izgradwa
tehni~kog mosta koja je
predvi|eno da }e se zavr{i-
ti do kraja 2006. godine.

-Sve se za sada odvija po
planu i stvaraju se predu-
slovi da Kolubara novim

koritom krene najesen - is-
ti~e Gordana Brankovi}.
Projektant je predvideo da
se to “odigra” u periodu tzv.
“niskih voda”. Posle prob-
nog kori{}ewa od oko
{est meseci, mo}i }e da
po~nu i rudarski radovi na
otvarawu novog kopa. U toj
fazi ispitivawa uradi}e
se i drugi prate}i poslovi.
Zna~i, sve bi trebalo da se
zavr{i u narednih godinu
dana, odnosno onako kako je
i predvi|eno.

Sa napredovawem radova
na izme{tawu Kolubare
planirano je i da se bager
“glodara” sa rudnika “Tam-
nava - Isto~no poqe” pre-
baci na budu}u lokaciju po-
vr{inskog kopa “Veliki
Crqeni”. U toku godine
bi}e novom trasom tran-
sportovan i “glodar” koji
}e otkopavati jalovinu i to
pre nego {to se u severnom
obodu prokopa novo korito
Kolubare. Taj }e bager biti
do po~etka rada remonto-
van i pripremqen za start.
Tek kasnije drugi bager
“pregazi}e” novi vodotok, a
{to }e biti izvedeno sa be-
tonskim cevima i visokim
tamponom od {qunka. Jer,
otvarawe novog rudnika
“Veliki Crqeni” u planu je
ve} u 2007. godini. 

T. @ivkovi}

INVESTICIONE AKTIVNOSTI U “KOLUBARI”

Pomeraju re~no korito
Dobro napreduju radovi na izme{tawu reke Kolubare Dnevno se kopalo, tran-

sportovalo i u proto~no jezero sme{talo i do 8.000 kubika glinene mase

Od radova u
toku najpre }e

se zavr{iti
ju`ni pravac
u du`ini od
1.500 metara

Sve se za sada odvija po planu 
i stvaraju se preduslovi 

da Kolubara novim koritom 
krene najesen
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Najodgovorniji qudi
Povr{inskih ko-
pova “Kolubara”
tvrdili su, po~et-

kom novembra minule godi-
ne, da su svi pripremni po-
slovi na devet jalovinskih
i pet ugqenih sistema ura-
|eni kako vaqa i da kolu-
barski kopovi spremno ula-
ze u zimski period. Sve to
upravo su i potvrdili pro-
izvodni rezultati ostvare-
ni u decembru. 

Uprkos nepovoqnim vre-
menskim uslovima na ~etiri
kopa u decembru, naime,
ostvarena je proizvodwa od
2,9 miliona tona lignita,
{to je za oko 16 odsto boqe
od plana. Dnevne koli~ine
lignita ponekad su, u zavi-
snosti od potreba elektra-
na, prema{ivale i 95.000 to-
na lignita, {to se grani~i
sa maksimumom proizvodnih
mogu}nosti kolubarskih ko-
pova u idealnim uslovima
otkopavawa. Skoro polovi-

na ove proizvodwe, ve} po
tradiciji, otkopana je na
Poqu “D” - najve}em kolu-
barskom kopu. 

Planski zadaci prema{e-
ni su i na tamnavskim kopo-
vima, dok je proizvodwa na
Poqu “B” - najstarijem kolu-
barskom kopu (zbog obimnih
rekonstrukcija ugqenog si-
stema) u neznatnom zaosta-
jawu, ali i ona je sve bli`a
projektovanim zadacima.

Sli~an proizvodwa ostva-
rena je i tokom prva dva me-
seca ove godine. U januaru je
otkopano oko 2,7 miliona
tona lignita dok }e, prema
procenama u februaru najve-
rovatnije biti otkopano
oko 2,4 miliona tona ugqa.

- Stawe na deponijama
svih elektrana je stabilno

i u okvirima planiranih
koli~ina, ka`e Qubivoj
Ga~i}, {ef Slu`be za ko-
ordinaciju i pra}ewe pro-
izvodwe u Rudarskom basenu
“Kolubara”. Procene sa po-
~etka zimskog perioda, sa-
svim je ve} izvesno, bile su
realne i proizvodni zada-
ci realizova}e se vaqano i
u planiranim terminima.
Stawe koli~ina lignita
na deponijama elektrana,
zakqu~uje Ga~i}, zavisi}e
iskqu~ivo od onih koji
planiraju rad elektrana u
zimskim uslovima. 

U ova tri zimska meseca
na kolubarskim otkopima
ostvareni su dobri rezulta-
ti i u otkopu i u odlagawu
jalovine. Tokom tog perioda
otkopano je i odlo`eno oko

15 miliona kubika jalovin-
ske mase, {to je za oko 2,5
miliona kubika boqe od
plana. Ako se ovome doda i
podatak da je najve}i glodar
(glodar “9”) do`iveo veliku
havariju i da umesto wega ja-
lovinu kopa “glodar dva”,
~ije su proizvodne mogu}no-
sti znatno skromnije, onda
su rezultati koje su kopovi,
i naro~ito Poqe “D”, u ovom
delu svojih obaveza ostvari-
li - jo{ impresivniji.

Uporedo sa nastavkom
kontinuirane i planirane
proizvodwe ovde su, nedav-
no, po~eli redovni remonti
sistema. Polovinom febru-
ara po~eo je remont Drugog
BTO sistema.

M. Tadi}

RUDARI “KOLUBARE” USPE[NO ODOLELI ZIMSKIM IZAZOVIMA

Dnevno i do 
95.000 tona 
lignita

Tokom tri zimska meseca iskopano i is-
poru~eno skoro osam miliona tona ligni-
ta Otkop jalovine, u istom periodu, za
~etvrtinu boqi od planiranog

Blaga zima, ako se izuzmu dva
hladna talasa koji su “na{e kra-
jeve zahvatili na kratko”, dobra
pogonska spremnost rudarske
mehanizacije, solidni tehni~-
ko-tehnolo{ki uslovi i profe-
sionalni odnos prema radnim
obavezama zaposlenih kopa
“Drmno” uticali su na dobre pro-
izvodne rezultate koji se ostva-
ruju na najve}em kostola~kom
ugqenokopu u prva dva meseca
ove godine. Sve to potkrepquje
i presek proizvodnih rezultata
ostvarenih za 23 dana u februa-

ru. Na osnovu bilansa za taj pe-
riod trebalo je otkopati preko
1,56 miliona kubika jalovine a
proizvedeno je vi{e od 1,1 mili-
jarde kubika, {to je za 19 odsto
iznad plana. Tome je svakako do-
prineo i ulazak u rad tre}eg ja-
lovinskog sistema, krajem pro-
teklog meseca. Na kopu “Drmno”
o~ekuju da je, stoga, i drugi me-
sec zaredom ostvarena planira-
na proizvodwa jalovine.

Ugqeni sistem od po~etka go-
dine, tako|e, radi bez ve}ih
problema, {to se odrazilo i na

dosada{we proizvodne u~inke.
Naime, sasvim je izvesno da }e i
zaposleni na iskopavawu ugqa
i drugi mesec zaredom ostvari-
ti predvi|enu proizvodwu. To-
kom ovog perioda iskopano je
517.070 tona ugqa, {to je 18,5
procenata vi{e u odnosu na
plan za ovaj vremenski period.
Od ukupno iskopanih koli~ina
ugqa izdvojeno je vi{e od 28 to-
na komadnog ugqa. Rudarski si-
stemi, anga`ovani na iskopa-
vawu ugqa, ostvaruju u proseku
proizvodwu ne{to ve}u od

20.000 tona ugqa, {to potpuno
podmiruje potro{wu termoener-
geskih postrojewa lociranih u
“Drmnu”. Od ukupno proizvede-
nih koli~ina ugqa za potrebe
rada termoelektrana u Kostol-
cu za 23 dana februara isporu-
~eno je vi{e od 98.000 tona
ugqa. Rezervi ugqa na deponija-
ma ima dovoqno. Krajem meseca
na depou termoelektrana u Ko-
stolcu bilo je oko 80, a u Drmnu
310 hiqada tona ugqa. 

S. Sre}kovi}

POVR[INSKI KOP “DRMNO” U ZIMSKOM PERIODU

Ugqa i jalovine preko plana

[to ne mo`e 
ma{ina, mo`e ~ovek
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HIDROELEKTRANE

Uo~ekivawu da se
na nivou vlada
SCG i Ruske Fe-
deracije otklone

posledwe pravno-norma-
tivne prepreke za po~etak
revitalizacije na{e naj-
ve}e hidroelektrane, na
HE “\erdap I” uspe{no se
privode kraju obimni pri-
premni radovi. U Slu`bi
za revitalizaciju, koju po-
red mladih in`ewera, sa-
~iwava i grupa in`ewera
i tehni~ara sa dugodi-
{wim radnim sta`om na
\erdapu, prezentiraju im-
presivan spisak obavqe-
nih poslova. Izdvajaju sa-
mo najobimnije. Pre svih,
pripremu i revitalizaciju
monta`nih ure|aja i
modernizaciju mo}nih
dizalica, nosivosti
400 tona, na kojima su
zamewena vitla i kom-
pletna elektrooprema
uz antikorozivnu za-
{titu. A, bez wih se
demonta`a stare i monta-
`a nove opreme ne mo`e
ni zamisliti.

Na samom objektu ure|e-
ne su radne prostorije za
ekipe stru~waka, koji }e
realizovati slo`ene po-
slove demonta`e starih i
ugradwe novih agregata.
Na prvom spratu monta-
`nog bloka, tik iznad im-
presivne ma{inske hale,
nalaze se prostorije “\er-
dapove” ekipe za revitali-
zaciju. Na wenom ~elu je
Milorad Damjanovi}, di-
plomirani in`ewer sa
podu`im radnim sta`om
na dunavskom prvencu. Po
godinama i iskustvu ne za-
ostaju Milisav Cucujki},
Ivan Radoi~i} i Qubo-

mir Ba|i}. Mla|i deo eki-
pe je ne{to brojniji, a ~i-
ne ga in`eweri, elektro i
ma{inske struke, Radomir
Mitrovi}, Dragan Belo-
ni}, Zoran Bojani}, \or|e
Utovi}, Miodrag Br~ere-
vi} i Vladimir Petrovi}.
O tome kako rade i pri-
premaju se posebnu brigu
vodi zamenik direktora
“HE \erdap”, Branislav
Igwatovi}, ina~e iskusni
stru~wak i to naro~ito za
turbinsku opremu. Propu-
sta i improvizacije u ovom
poslu jednostavno nema i
ne sme biti. Zato su ovde i
jedinstveni u oceni da se
ne mo`e ponoviti lo{e
iskustvo suseda iz Rumuni-

je, koji revitalizaciju svo-
je elektrane privode kraju
u saradwi sa {vajcarskom
kompanijom VATECH, ali
sa odre|enim tehni~kim
propustima evidentira-
nim tokom dosada{we eks-
ploatacije.  

U susedstvu, na istom
spratu su i ruski stru~wa-
ci i in`eweri “Termoe-
lektra” iz Beograda koji
}e neposredno voditi re-
vitalizacione radove.
Najiskusniji Anatolij
Igwatov, svoj radni vek, sa
pozama{nim brojem godi-
na, proveo je na brojnim
gradili{tima {irom sve-
ta, od Evrope, do Azije i
Afrike. Na Dunavu je ve}
bio, a srpski dobro razu-

me. Sa wim su jo{ in`ewe-
ri Vladimir [u{una~ev i
Andrej Gor~akov, dok Sa-
{a Pe{i} predvodi stru~-
wake “Termoelektra”. Me-
|usobna saradwa je izuzet-
na i primerna. 

Na samom objektu obezbe-
|eni su i razme{teni kon-
tejneri - kancelarijski,

garderobni, sanitar-
ni, koji }e neposredno
slu`iti oprobanim
realizatorima revi-
talizacije. U Kladovu
je, tako|e, pri kraju i
izgradwa stambene
zgrade, u kojoj }e sta-

novati stru~waci iz Rusi-
je i glavnog izvo|a~a rado-
va “Termoelektra”. Novo
zdawe na atraktivnoj loka-
ciji bi}e, prema realnim
procenama, spremno da
primi prve stanare na vre-
me, jer upravo neimari su
upravo zapo~eli zavr{ne
radove.

Posebno impresivno de-
luje remontna baza, pored
same obale Dunava, nizvod-
no od |erdapske brane jed-
no 600 metara. Tu su brojni
novi objekti, poslovna
zgrada, radionice, skladi-
{te, peskara, linija za an-
tikorozivnu za{titu...
Ceo taj prostor priprem-
wen je za nesmetan prijem,
cariwewe i skladi{te

opreme, koja }e, svi se na-
daju, krajem prole}a po~e-
ti da pristi`e Dunavom iz
Rusije, gde ve} du`e vreme
~eka spremna u magacini-
ma kompanije “Silovie ma-
{ini”.

Do tada radnici Slu`be
za revitalizaciju prora|u-
ju u saradwi sa “susedima”
tehni~ku dokumentaciju i
kontroli{u ura|eno, tru-
de}i se da sve bude po pla-
nu i projektima. Jer, ka-
{wewa i propusta u revi-
talizaciji ne sme biti.
Re~ je zama{noj i vrlo slo-
`enoj operaciji, vrednoj
vi{e od 100 miliona dola-
ra, a koja }e }e po planu po-
trajati {est godina. Za to
vreme uz primenu savreme-
nih tehni~kih re{ewa,
niz rekonstrukcija i neiz-
be`ne zamene vitalnih de-
lova turbina i generatora,
obavi}e se kompletna re-
vitalizacija i osposobqa-
vawe agregata uz pove}awe
snage za 15 odsto i me|ure-
montnog perioda sa tri na
{est godina. Tako }e prva
dunavska i na{a najve}a
hidroelektrana, znatno
“podmla|ena”, biti pri-
premqena za novi proiz-
vodni ciklus od 35 godina.
Samo da krene. 

^. Dragi{i}

U O^EKIVAWU STARTA REVITALIZACIJE HE “\ERDAP I”

[esti agregat spreman
za majstore

Sluæba za revitalizaciju spremno o~e-
kuje po~etak radova na {estom agregatu

Osnovni pripremni radovi uspe{no
zavr{eni

U susret revitalizaciji
hidroagregata sve je pod

kontrolom: HE “\erdap I”

Propusta i improvizacije 
u ovom poslu jednostavno 
nema i ne sme ih ni biti

*

*
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PRIVREDNO DRU[TVO “DRINSKO-LIMSKE HE” D.O.O.

Nova sopstvena potro{wa
u HE “Bajina Ba{ta”
Stru~waci HE

“Bajina Ba{ta” i
“Energoprojekta”
- Beograd su pune

dve godine razmatrali ra-
zne modalitete rekon-
strukcije sopstvene potro-
{we u HE “Bajina Ba{ta”
i predlo`ili su, ~ak, ~e-
tiri mogu}e varijan-
te.Ovako veliki broj
predlo`enih varijanti
nije nimalo slu~ajan,
jer se radi o veoma va-
`nom i kompleksnom
poslu, pa se ne treba ~u-
diti ni tome {to se o
ovom problemu rasprav-
qalo vi{e od dve godi-
ne. Naime, za vreme rekon-
strukcije sopstvene potro-
{we, nijedan potro{a~ u
hidroelektrani nije smeo
da ostane bez napona.

Imaju}i u vidu va`nost
i delikatnost tog proble-
ma, Vasilije Pavi}evi},

direktor PD “Drinsko-
Limske HE”, formirao je
Stru~ni savet, sa zadatkom
da odabere najpovoqniju
varijantu rekonstrukcije
sopstvene potro{we u HE
“Bajina Ba{ta”. Stru~ni
savet, u ~ijem radu je u~e-
stvovalo oko 20 stru~waka

iz Bajine Ba{te, Zvorni-
ka, ^a~ka, i Nove Varo{i,
sa stru~wacima iz “Ener-
goprojekta”, sastao se kra-
jem februara i odabrao
najboqu varijantu. Prema
re~ima, Radisava Mati}a,
{efa Slu`be proizvodwe

u HE “Bajina Ba{ta”, iza-
brana je kona~na verzija u
kojoj se sa uqnih prelazi
na suve transformatore,
mewa}e se, zatim, svi ka-
blovi u hidroelektrani,
niskonaponski i visoko-
naponski, kao i razvod 0,4
kV. Tako|e, postoje}i di-

zel agregat od 400 kVA
bi}e zamewen novim od
1000 kVA. Na kraju revi-
talizacije sopstvene po-
tro{we, postoje}i si-
stem za{tite bi}e za-
mewen novim. 

U naredna tri meseca,
stru~waci “Energopro-
jekta” treba da urade

“FINN-DESIGN” za izabra-
nu varijantu, posle ~ega }e
se ponovo sastati Stru~ni
savet, pro{iren sa jo{ ne-
kim stru~wacima, po{to se
radi o veoma slo`enom za-
hvatu. Postrojewe razvoda
220 kV komandnog jedno-

smernog napona }e, tako|e,
biti potpuno zameweno.

Kompletnu rekonstruk-
ciju sopstvene potro{we
neophodno je zavr{iti pre
revitalizacije HE “Bajina
Ba{ta”. Nakon ponovne
ocene Stru~nog saveta, ura-
di}e se projekat, sledi ten-
der, a radovi na rekon-
strukciji }e po~eti 2007.
godine. Rekonstrukcija }e
ko{tati oko dva miliona
evra. Upravqawe sopstve-
nom potro{wom bi}e sa-
stavni deo kompletnog
upravqawa hidroelektra-
nom posle revitalizacije.
Re~ je o najnovijoj tehnolo-
giji i predvi|en sistem
upravqawa sopstvenom po-
tro{wom bi}e kompatibi-
lan sa procesom komplet-
nog upravqawa elektranom
posle revitalizacije. 

M. \oki}

Veliki februarski mrazevi i niska cena struje
uslovili su enormnu potro{wu elektri~ne ener-
gije, pa se zlatna rezerva sistema u jezeru RHE
“Bajina Ba{ta” poprili~no “istawila”, sa 180 mi-
liona kilovat-sati spala je na osamdeset milio-
na. No, hidrologija se popravqa, Drina nadolazi,
no}u se intenzivno pumpa - pa }e se stawe akumu-
lacija vrlo brzo popraviti. Dotok Drine je preko
700 kubika u sekundi, pa i pored ~iwenice da svi
generatori rade punom snagom i da se voda iz jeze-
ra HE pumpa na Taru, 24. februara, uprkos podi-
zawu ustave, do{lo je do neminovnog preliva.

Pogonska spremnost u svih devet hidroelek-
trana PD “Drinsko-Limske HE” je maksimalna. Ne-
ma nikakvih kvarova i proizvodwa je visoka. Pro-
izvedene koli~ine elektri~ne energije, od po~et-
ka godine, kre}u se u granicama izme|u 20 i 30 od-
sto iznad plana. Uprkos intenzivnoj proizvodwi,
stawe akumulacija, izuzev RHE, je na solidnom
nivou.

U HE “Bajina Ba{ta” jezero je puno i preliva, po-
puwenost jezera HE “Uvac” iznosi 65 odsto, a na
Kokinom Brodu - preko 90 odsto. Skoro da su puna
i jezera HE “Bistrica” i proto~ne HE “Potpe}”. 

M. \oki}

RHE “BAJINA BA[TA”

Mraz “istawio” akumulaciju

Na kraju revitalizacije 
sopstvene potro{we, 

postoje}i sistem za{tite 
bi}e zamewen novim

*

*

Maksimalna pogonska
spremnost elektrana
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DISTRIBUCIJE

Na podru~ju “Elektrosrbije”
Kraqevo nerado je prihva}ena
obaveza da se preko zajedni~kog
ra~una napla}uju utro{ena elek-
tri~na energija i naknada za RTV.
Razlog za to, ka`u u ograncima
ovog dru{tva, nije zato {to im se
pove}ava obim posla, nego {to iz
ranijeg iskustva znaju da su mogu-
}i razni nesporazumi sa potro-
{a~ima. Naravno, distribucije
nisu ni htele ni mogle da se neo-
dgovorno ponesu prema novoj oba-
vezi, po{to je pla}awe RTV pret-
plate regulisano Zakonom o ra-
dio difuziji, i to se mora po{to-
vati. Blagovremeno su, stoga, oba-
vestile potro{a~e ({tampan je i
poseban informativni listi}) o
pravima i obavezama koje imaju u
vezi sa TV pretplatom, kao i o
uslovima po kojima se mogu oslo-
boditi pla}awa ove nadoknade,
uz napomenu da su za one koji ne
`ele da pla}aju TV pretplatu

predvi|ene odre|ene sankcije.
S obzirom na to da su od uvo-

|ewa TV pretplate pro{la tri
meseca, interesovali smo se ka-
kva su nova iskustva elektrodi-
stribucija i da li je bilo “nespo-
razuma” sa potro{a~ima, i evo
{ta samo saznali.

U Novom Pazaru i Para}inu, po-
sle objediwenog ra~una za utro-
{enu elektri~nu energiju za ok-
tobar i novembar i TV pretplatu
za novembar 2005, koji je potro{a-
~ima uru~en prvih dana decem-
bra, dva gra|anina donela su svo-
je TV prijemnike u prostorije di-
stribucija, izjaviv{i da nemaju
nameru da pla}aju TV pretplatu.
Uzaludno su ih slu`benici uve-
ravali da to nije na~in za re-
{ewe ovog problema, ali su oni
ostali pri svojoj odluci. Ovo su,
ipak, pojedina~ni slu~ajevi. Do
ve}eg “nesporazuma” do{lo j e u
ED Para}in kada su potro{a~ima

1. januara 2006. godine uru~eni
novi obra~uni na kojima je ra~un
za TV pretplatu bio dupliran
(umesto 300, zadu`eni su sa 600
dinara). Tada su se pred {alte-
rom za reklamacije pojavili du-
ga~ki redovi nezadovoqnih po-
tro{a~a, koji su tra`ili obja-
{wewe i ispravqawe ove gre-
{ke. Obe}ali su im da se ovakvi
propusti ne}e ponoviti i da ni-
kome zbog neizmirivawa ove oba-
veze ne}e biti iskqu~ena struja.

U ED Trstenik su nam rekli da
su do 1. ferbuara dobili 1.147
zahteva potro{a~a da se oslobo-
de TV pertplate i da ne znaju ko-
liko se wih neposredno obratilo
RTS-u sa ovim zahtevom. Me|u-
tim, od RTS-a do sada nisu dobi-
li povratnu informaciju ~iji su
zahtevi prihva}eni. I za to su
mnogi quti i ~ak prete {alter-
skim slu`benicima {to su im
“odbili TV pretplatu”. Sli~na

reagovawa bila su i u ED Kru{e-
vac, kojoj je do po~etka ovog mese-
ca upu}en 3.591 zahtev za osloba-
|awe od TV pretplate, a povratna
informacija nije stigla ni za one
koji su jo{ u novembru predali
potrebnu dokumentaciju za oslo-
ba|awe. U ovoj distribuciji pri-
me}uju, tako|e, da novac koji je sa
ra~una skinut za TV pretplatu
ne}e biti vra}en kupcima, nego }e
se usmeriti za utro{enu elek-
tri~nu energiju.

Utisak je da je u proteklim me-
secima na podru~ju “Elektrosrbi-
je” ote`ana naplata TV pretpla-
te. ̂ ini se da je tome mnogo “kumo-
vala” negativna kampawa vo|ena
neposredno pre uvo|ewa TV pret-
plate, kada su pojedini strana~-
ki lideri sugerisali gra|anima
da ignori{u “hara~”, jer navodno
ta obaveza nije na zakonu zasno-
vana. 

R. Gavrilovi}

Od ukupno 45.000 ku-
paca koji su sklo-
pili sporazum sa
biv{im JP “Elek-

trodistribucija Ni{“ o
pla}awu zaostalog duga na
rate, 1. marta 2003. godine,
wih 20.000 zanemarilo je
svoje obaveze proistekle iz
sporazuma. Wihov ukupni
dug sada iznosi 1,205 mili-
jardi dinara, {to je u prose-
ku 60.250 dinara po kupcu.
Dug od nedospelih rata je
jo{ 513 miliona dinara.

ED “Jugoistok” d.o.o. Ni{
je odlu~an u nameri da sa
svima koji nisu ispo{tova-
li stavke iz potpisanog ugo-
vora o reprogramu duga, ras-
kine sporazum i ujedno ih
iskqu~i sa mre`e. Svima }e
prvo biti uru~ene opomene
sa obja{wewem o tome {to
ih o~ekuje i tim du`nicima
da}e se rok od osam dana da
izmire zaostala dugovawa i
da nastave sa isplatom rata
po ugovoru. U protivnom,

struja }e im biti iskqu~ena,
ugovor raskinut, a dug vra-
}en na prvobitni od pre tri
godine kada su sklopili
sporazum, uz odbijawe izno-
sa koji su do sada na ime re-
programa duga uplatili.

To prakti~no zna~i, da }e
ukupni dug sa kamatom, koja
}e se obra~unavati na ceo
iznos, od dana sklapawa spo-
razuma do danas, biti skoro
dupliran, pa }e umesto sada-
{weg u iznosu od 1,205 mi-
lijardi dinara iznositi
2,235 milijardi dinara.

Onim kupcima koji se oda-
zovu pozivu ED “Jugoistok”
d.o.o. Ni{ da izmire svoja
dugovawa, struja ne}e biti
iskqu~ena i sporazum ne}e
biti raskinut, a sa wima je
mogu} i dogovor oko na~ina
isplate zaostalih dugovawa,
u zavisnosti od visine duga. 

- ED “Jugoistok” spreman
je da svima koji `ele da iz-
mire dugovawa po osnovu
sporazuma iza|e u susret i

omogu}i pla}awe na vi{e
rata, a za one koji se ne oda-
zovu pozivu vi{e nema tole-
rancije. Ovo je posledwa
{ansa potro{a~ima koji su
sklopili sporazume da i
daqe zadr`e povlastice koje
ovaj ugovor pru`a, bez obzi-
ra na to {to su se odavno ste-
kli uslovi da se sporazum
raskine, ka`e Miroqub Jo-
vanovi}, pomo}nik direkto-
ra za trgovinu elektri~nom
energijom ED “Jugoistok” i

podvla~i da za 200 du`nika
po sporazumu, ~iji pojedi-
na~ni dug prema{uje cifru
od 300.000 dinara, vi{e ne-
ma ~ekawa. Oni }e odmah bi-
ti iskqu~eni sa mre`e, a
ugovori raskinuti.

Me|utim, ciq nije raskid
sporazuma, poja{wava Jova-
novi}, ve} naplata potra`i-
vawa, koja u ovom momentu
iznose oko {est milijardi
dinara. 

S. Man~i}

VELIKI PROBLEMI SA RA^UNIMA NA PODRU^JU “ELEKTROSRBIJE” 

Ote`ana naplata TV pretplate

ED “JUGOISTOK” - OGRANAK ED NI[ RASKIDA SPORAZUME O REPROGRAMU DUGA 

Kupci ne po{tuju ugovor
Za 200 kupaca, ~iji pojedina~ni dug prema{uje

300.000 dinara, posle opomena, usledi}e iskqu~ewe

Miroqub 
Jovanovi}: Ovo je
posledwa {ansa

potro{a~ima koji
su sklopili 

sporazume da i
daqe zadr`e

povlastice koje
ovaj ugovor pru`a
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U centralnoj zoni Beograda od
polovine januara bilo je ote`ano
snabdevawe kupaca elektri~nom
energijom. To je posledica
ozbiqnog kvara na 110 kV kablu
od TS “Beograd 17” do TS “Slavi-
ja”, preko kojeg se ovo podru~je
napaja strujom. Do{lo je, naime,
do proboja na zaustavnoj spojnici
i to usled mehani~kog o{te}ewa
na kablu nastalog tokom poprav-
ke vodovodne cevi, postvqene od-
mah uz wega. Slu`ba za naponska
ispitivawa “Elektrodistribu-
cije Beograd” d.o.o. ubrzo je zavr-
{ila sve pripremne radwe i lo-
cirala je mesto kvara.

Za sanirawe takvog kvara tre-
balo je da se ugrade zaustavna i
dve obi~ne spojnice 110 kV, kao
i da se ubaci 10-15 metara novog
kabla istih karakteristika.
Monta`u postoje}eg kabla, zau-
stavne i obi~ne spojnica, pro-
izvo|a~a “Pireli” iz Italije,
uskladi{tenih prema preporu-
kama ove firme jo{ davne 1979.
godine, ispostavilo se da, zbog
starosti, nisu prihavatali po-
tencijalni izvo|a~i radova.
Stru~na grupa EDB konstatova-
la je, me|utim, da u SCG ne po-
stoji proizvo|a~ takvih kablov-

skih spojnica, ali ni izvo|a~
radova koji mo`e da obavi wi-
hovu monta`u i da ujedno obez-
bedi garanciju za izvedene ra-
dove i ugra|enu opremu. Posle
raspisane javne nabavke i pri-
kupqenih ponuda na tenderu za
isporuku i monta`u kablovskih
spojnica 110 kV, preko beograd-
skog zastupnika Tomas d.o.o,
izabrana je nema~ka firma CCC
Gmbh, koja je i obavila potreb-
ne radove.

- U vreme izvo|ewa tih slo`e-
nih radova potro{a~i na ovom
konzumu nisu imali ve}ih proble-
ma u snabdevawu elektri~nom
energijom - ka`e Miroslav Bosan-
~i}, tehni~ki direktor EDB. Za
wih je bilo obezbe|eno rezervno
napajawe iz pravca 110 kV kablov-
skog voda TS “Beograd 17”- TS
“Pionir”. U ciqu obezbe|ewa pu-
ne pouzdanosti tog pravca, Slu`ba
za termi~ka i laboratorijska is-
pitivawa EDB utvrdila je i veli-
ko zagrevawe kablovske glave na
prikqu~ku rezervnog napajawa u
TS “Beograd 17” i da ne bi do{lo
do kvara obavqeno je dotezawe tog
spoja i sanirano je toplo mesto. 

R. Sretenovi}

TE[KO]E U SNABDEVAWU CENTRA BEOGRADA

Otklowen kvar 
na 110 kV kablu 

Posle pro{logodi{weg napu-
{tawa “Elektrovojvodine”, uz
isplatu stimulativnih otprem-
nina, nastao je problem koji je
bio vezan za obavqawe odre|e-
nih, specifi~nih poslova. Me|u
onima kojima je prestao radni
odnos najvi{e je bilo zaposle-
nih sa III i IV stepenom stru~ne
spreme. Oti{li su zaposleni sa
iskustvom, qudi u ~iju su obuku
ulo`eni vreme i novac. Me|u-
tim, ovih dana do{lo je do nekih
novina koje obe}avaju. U “Elek-
trovojvodinu” dolaze mladi in-
`eweri a monteri su sve tra`e-
niji. U minulom periodu od ukup-
nog broja zaposlenih ~ak deveto-
ro je sa visokom stru~nom spre-
mom.

- Mo`e samo da raduje prijem

mladih stru~waka sa zavr{e-
nim fakultetom, pre svega u
osnovnoj delatnosti,. Dakle, po-
sebno, kada je re~ o ukupnom pri-
jemu qudi iz tehni~ke struke.
Pre svega, zbog celokupne de-
latnosti (u ovom slu~aju ED “No-
vi Sad”), ali i zbog ~iwenice da
je potrebno nekoliko godina za
upoznavawe sa ovim veoma razu-
|enim i kompleksnim elektroe-
nergetskim sistemom: po~ev od
poznavawa ulica, pa sve do pot-
punog poznavawa svog posla i za-
du`ewa, ka`e Mirko Bla`evi}
direktor Ogranka ED “Novi
Sad”.

Ovaj Ogranak PD “Elektrovoj-
vodina” d.o.o. je u 2004. godini
imao 504 zaposlena. U toku pro-
{le godine, na razli~ite na~i-

ne, a najvi{e davawem stimula-
tivnih otpremnina, 44 zaposle-
nih tehni~ke struke je napusti-
lo firmu, a na wihovo mesto -
prema dobijenim saglasnostima
- primqeno je 20 radnika, od ~e-
ga je ~etiri diplomirana in-
`ewera elektrotehnike.

- Naravno da ED “Novi Sad” i
te kako ose}a ovaj odlazak, {to
se odnosi i na druge delatno-
sti. Naime, s obzirom na celo-
kupnu delatnost (pre svega, re~
je o kvalitetu odr`avawa
elektroenergetskih objekata,
investicionu izgradwu i da-
vawe saglasnosti o tehni~kim
informacijama potro{a~ima) -
obim poslova je toliko veliki,
da je ED “Novi Sad” i sa posto-
je}om radnom snagom te{ko od-

govarala vremenskim rokovima
za izdavawe potrebne dokumen-
tacije, ka`e Bla`evi}. I kada
bi se obavila preraspodela
radne snage, {to se ti~e elek-
trotehni~ara - uz konstataciju
da je starosna struktura elek-
tromonterskog kadra veoma lo-
{a, smatramo da bi u 2006. go-
dini trebalo poja~ati prijem
mladih stru~waka, kako bi se
blagovremeno pripremili da
preuzmu ovaj odgovorni posao.
Bla`evi}, kao svakako poziti-
van trend, isti~e da je dosta
elektromontera, koji su do sa-
da godinama radili na odre|e-
no, u toku 2005. godine primqe-
no na neodre|eno vreme.  

M. ^.

KRENULO ZAPO[QAVAWE U “ELEKTROVOJVODINI”

Poverewe mladim stru~wacima

U prostorijama ED "Elektromorava" u Smederevu koje
se nalaze u samom centru grada, prvog marta 2006.
godine, do{lo je do eksplozije. Posle uvi|aja policije,
utvr|eno je da je nepoznato lice kroz prozor zgrade
ubacilo ru~nu bombu koja je eksplodirala u prostorija-
ma blagajne. U eksploziji nije bilo povre|enih, ali zbog
materijalne {tete (razbijen prozor, o{te}eni {alteri,
uni{ten kompjuterski sistem) ovo naplatno mesto neko
vreme ne}e raditi. Policija radi na otkrivawu
izvr{ilaca.

V. P.

Bomba na
smederevsku 
distribuciju
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OBNOVQIVI IZVORI

Uprkos sna`nog proboja vetro-
elektrana, tr`i{ni udeo obnov-
qive energije u primarnoj ener-
getskoj potro{wi u Evropi stag-
nira ve} ~etiri godine i kre}e
se oko 5,6 odsto. Taj procenat je
daleko od planiranog udela od
12 odsto u 2010. godini, upozora-
va se u studiji “Evropski baro-
metar obnovqive energije” koju
priprema specijalizovana agen-
cija EurObservER. Ta godi{wa
analiza razmatra situaciju u 25
zemaqa Evropske unije i u najno-
vijem broju zakqu~uje da je “stag-
nacija udela obnovqive energi-
je, uprkos spektakularnog na-
pretka vetroenergije, rezultat
odsustva adekvatnog sistema
upravqawa energetskom potro-
{wom”.

Evropska komisija snizila je
lane procenu u~e{}a obnovqive
energije u primarnoj energetskoj
potro{wi na devet odsto u 2010.

godini. Prvobitno postavqeni
ciq od 12 odsto do sada su u EU
dostigle ili prema{ile samo
Letonija, [vedska, Finska, Au-
strija i Portugal. U ~ak 13 ze-
maqa Unije sada{wi udeo ob-
novqivih izvora u energetskom
miksu ni`i je od pet odsto, a u
sedam ~lanica je mawi od dva
odsto.

Sektor vetroenergije u Evro-
pi suo~ava se sa preprekama ko-
je su prouzrokovane poreme}aji-
ma na tr`i{tu elektri~ne ener-
gije, a ne tehni~kim razlozima,
upozorila je Evropska asocija-
cija za vetroenergiju EWEA na
osnovu najnovije analize. Vetro-

energija nailazi na barijere ne
zbog svoje neujedna~enosti, ve}
zbog institucionalnih i regula-
tornih razlika i nedovoqne
sinhronizacije na evropskom tr-

`i{tu struje, koje nije ni slo-
bodno, ni fer, precizira se u
tom dokumentu. Danas je, po oce-
ni EWEA, udeo vetroenergije od
20 odsto u ukupnoj produkciji
struje sasvim mogu} a da ne stva-
ra bilo kakve tehni~ke ili
prakti~ne probleme.

Najnoviji izve{taj je analizi-
rao tehni~ka, regulatorna i eko-
nomska pitawa vezana za znatno
ve}i plasman struje iz eolske

UBRZAN RAZVOJ EOLSKE ENERGIJE U EU 

Za petinu ve}a
snaga vetrewa~a

Pet godina pre roka postignut ciq - 40.000 megava-
ta kapaciteta Godi{we postoje}e elektrane na vetar
u EU mogu da proizvedu 83 TWh

Instalirana snaga
elektrana na vetar
u Evropskoj uniji
lane je pove}ana za

18 odsto i dostigla je 40.500
megavata. Najve}e pove}awe
bele`e zemqe koje i ina~e
predwa~e u kori{}ewu ve-
tra za proizvodwu elektri~-
ne energije - Nema~ka i
[panija. U gradwu elektra-
na na vetar lane je investi-
rano {est milijardi evra,
pokazuju najnoviji podaci
Evropske asocijacije za
energiju vetra (EWEA).

“Sa rekordnim lawskim
pove}awem kapaciteta od
6.183 megavata proizvodwa
eolske elektri~ne energije
je pet godina ranije dosti-
gla ciq od 40.000 megavata

ukupnog kapaciteta koji je
bio postavqen za celu EU za
2010”, istakao je ovim povo-
dom Arturos Zervos, pred-
sednik ove asocijacije.
Udeo vetrewa~a u ukupnim
kapacitetima elektrana u
EU sada iznosi {est odsto,
po skoro petinu dr`e hidro
i nuklearna energija, a ne-
{to vi{e od 55 odsto termo-
elektrane. 

Prema mi{qewima stru~-
waka, eolska energija nikad
ne}e biti ni odlu~uju}i, a
jo{ mawe jedini izvor elek-
tri~ne struje. Mo`e, ipak,
dosta da doprinese smawi-
vawu emisija {tetnih gaso-
va i uop{te zavisnosti eko-
nomike od ugqa i urana.

Sa ukupnom snagom ve-

POTRO[WA OBNOVQIVE ENERGIJE

Daleko od ciqa

NEMA^KA 18.428
[PANIJA 10.027
ITALIJA 1.717
V. BRITANIJA 1.353
HOLANDIJA 1.219
PORTUGAL 1.022
AUSTRIJA 819
FRANCUSKA 757
GR^KA 573
[VEDSKA 500 
IRSKA 495
NORVE[KA 276

BELGIJA 167
FINSKA 82
POQSKA 73
ESTONIJA 30   
^E[KA 26
LETONIJA 26
MA\ARSKA 17
[VAJCARSKA 11,6
LITVANIJA 7
HRVATSKA 6
DANSKA 4

Tabela snage vetroelektrana u EU (u MW)

Udeo vetrewa~a u
ukupnim kapaciteti-

ma elektrana u EU 
trenutno iznosi 

{est odsto

Najve}i {panski “solarni park” sa 14.400 fotonaponskih pa-
nela prikop~an je na mre`u u podru~ju Novare na severu zem-
qe. U to postrojewe snage 2,4 megavata ulo`eno je 19 miliona
evra, a ima 280 vlasnika. Paneli }e proizvoditi 4,4 miliona
kilovat-sati “zelene” struje godi{we.    

[panci {ire “solarne parkove”

Barijere u 
zemqama EU za

vetroenergiju 
naj~e{}e se 
ispoqavaju 

u vidu 
institucionalnih

i regionalnih
razlika



trewa~a od 18.428 megavata
Nema~ka je ubedqivo jedina
velesila u ovoj grani. Na
drugom mestu je [panija sa
ne{to preko 10 hiqada me-
gavata kapaciteta. Me|u
zna~ajnije proizvo|a~e spa-
daju, tako|e, Italija, Veli-
ka Britanija, Holandija,
Portugal.... U novih 10 ~la-
nica najve}e kapacitete
imaju Poqska, Estonija i
^e{ka, koja ima velike po-
tencijale zbog sli~nih ve-
trovitih uslova kao u sused-
noj Nema~koj. 

U posledwih deset godi-
na kapaciteti vetrewa~a
su se godi{we pove}avali
po prose~noj stopi od 32
odsto. A od 1990. godine
ukupni kapaciteti pove}a-
ni su skoro 100 puta. Po-
stoje}e elektrane na vetar
u EU mogu, prema EWEA,
godi{we, pri prose~noj
vetrovitosti, da proizvedu
83 milijarde kilovat-~aso-
va elektri~ne energije,
{to ~ini oko tri odsto
ukupne evropske potro-
{we, odnosno ravno je
ukupnoj godi{woj proiz-
vodwi elektri~ne energije
u ^e{koj. 

M. Lazarevi}

energije na tr`i{tu Evrope. Me-
re za otklawawe sada{wih pro-
blema morale bi da ukqu~uju
nesmatan pristup prenosnoj
mre`i po fer tarifama, elimi-
nisawe diskriminatorne prak-
se i primenu principa u prenosu
koji odslikavaju tehnolo{ku
strukturu izvora struje, zakqu-
~ila je EWEA. 

M. Ba~li} 

O malim hidroelektranama
Me|unarodna konferencija i izlo`ba “Hi-

droenergia 2006” odr`a}e se 7-9. juna u {kot-
skom gradu Krifu. Organizatori skupa su
Evropska asocijacija za male hidroelektra-
ne (ESHA) i Britansko udru`ewe za hidroe-
nergiju (BHA). ESHA je neprofitna organiza-
cija sa sedi{tem u Briselu i jedan je od
osniva~a Evropskog saveta za obnovqivu
energiju (EREC). Ova konferencija odr`ava
se svake druge godine i okupqa eksperte iz
privatnog i dr`avnog sektora koji proble-
matiku razmatraju iz ekolo{kog, zakonodav-
nog, tehni~kog i ekonomskog aspekta. Ovogo-
di{wi skup ima tri udarne teme: Nove mo-
gu}nosti, Nova re{ewa, Novi imix.

O izazovima naredne decenije
Godi{wa konvencija Udru`ewa evropskih

elektroprivreda (EURELECTRIC) i konfe-
rencija pod nazivom “Uloga elektroprivre-
de i koristi za dru{tvo” odr`a}e se 12-13.
juna u Oslu. Skup se organizuje uz podr{ku
Me|unarodne agencije za energiju i Svetskog
saveta za energiju, a u pripremi u~estvuje
niz asocijacija poput CIGRE, CIRED, ETSO i
UCTE. U predstoje}oj deceniji dominira}e
potrebe za razvoj privrede koja }e biti vi-
soko energetski efikasna, stvarati malo
gasova, obezbe|ivati energetsku sigurnost
i istovremeno biti konkurentna. Centralna
tema ove konferencije upravo }e biti tra-
`ewe odgovora na pitawe kakva treba da bu-
de uloga elektroprivrede u takvom pri-
vrednom ambijentu.

U okviru ovog skupa odr`a}e se Forum iz-
vr{nih direktora visokog ranga koji }e raz-
govarati na temu “Razvoj tr`i{ta: Gde smo
sada”. U~esnici }e razmatrati to pitawe iz
ugla zakonodavaca, regulatora tr`i{ta,
operatora prenosnog sistema, potro{a~a i
same elektroprivrede. Sama konferencija
radi}e u tri sesije pod nazivom “Krajwi ko-
risnici i uloga elektroprivrede”, “Tehno-
logija i uloga elektroprivrede” i “Zakono-
davstvo i uloga elektroprivrede”. U radu }e
u~estvovati i evropski komesar za energe-
tiku Andris Piebalgs.

O kontroli gasova
Osma me|unarodna konferencija o tehno-

logijama za kontrolu gasova sa efektom sta-
klene ba{te (GHGT-8) odr`a}e se 19-22. juna
u norve{kom gradu Trondhajmu. Organizator
je lokalni Univerzitet. Na skupu }e biti
podneto vi{e od 220 referata o napretku u

podru~ju tehnologija za kontrolu gasova.
Ciq konferencije je promovisawe me|una-
rodne saradwe u istra`ivawu i razvoju tih
tehnologija i razmena ideja o budu}im prav-
cima rada u toj oblasti. 

O solarnoj energiji
Dvadeset prva Evropska konferencija i

izlo`ba o solarnoj energiji odr`a}e se 4-8.
septembra u nema~kom gradu Drezdenu uz po-
dr{ku Evropske unije. Konferencija }e oku-
piti stru~wake svih profila koji rade na
razvoju i primeni fotonaponske solarne
energije. Razgovara}e se i o daqim pravci-
ma fundamentalnih istra`ivawa u toj
oblasti. 

Skup se odr`ava u vreme kada Drezden,
glavni grad pokrajine Saksonije, slavi 800
godina postojawa. Kao centar regiona koji
do`ivwava bum visoke tehnologije, Drezden
je progla{en nema~kim “Gradom nauke 2006”.

O obnovqivoj energiji
Evropska konferencija o politici u pod-

ru~ju obnovqive energije odr`a}e se 12-14.
septembra u Briselu. Organizator je Evrop-
ski savet za obnovqivu energiju EREC. Ciq
skupa su predstavqawe i procena kwu~nih
politika za razvoj obnovqive energije i da-
vawe novih inicijativa. Namera je i da se
olak{a saradwa onih koji donose zakone i
predstavnika vode}ih kompanija i institu-
ta u ovom sektoru. O~ekuje se najmawe 400
u~esnika iz institucija Evropske unije,
predstavnika vlada i lokalnih admini-
stracija, agencija za energiju, regulatornih
tela, energetskih kompanija, nau~noistra-
`iva~kih institucija, nevladinih organiza-
cija, konsultantskih firmi i finansijskih
i osiguravaju}ih kompanija. 

O gasnim turbinama
Tre}a me|unarodna konferencija “Budu}-

nost tehnologije gasnih turbina” odr`a}e se
11-12. oktobra u Briselu. Organizator skupa
je Evropsko udru`ewe za gasne turbine ETN.
Na skupu }e biti predstavqene budu}e po-
trebe, politike istra`ivawa i programi
razvoja gasnih turbina {irom Evrope, Japa-
na i SAD. Razmatra}e se i tehnologije za
smawewe emisije ugqen dioksida, kao i do-
sada{wa iskustva u oblasti gasnih turbi-
na. U razgovorima }e u~estvovati visoki
predstavnici zakonodavnih organa, vladini
funkcioneri, stru~waci sa univerziteta i
iz istra`iva~kih centara, rukovodioci ve-
likih elektroprivrednih kompanija i ispo-
ru~ilaca opreme i predstavnici konsul-
tantskih firmi.  

M. B.

ME\UNARODNE KONFERENCIJE I SIMPOZIJUMI



Kineska brana-hi-
drocentrala “Tri
kawona”, najve}i
hidroenergetski

projekat dosad, bi}e zavr{e-
na do maja ove godine, tj. de-
vet meseci pre roka, saop-
{tili su ovih dana zva-
ni~ni kineski mediji.
“Tri kawona” ko{ta}e
ukupno 21,7 milijardi do-
lara. Ukupno }e imati 26
generatora, snage 18.200
megavata, koji }e godi-
{we davati 84,6 milijar-
di kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Za Kinu,
koja je zbog brzog razvoja
gladna za energijom, bi}e to
zna~ajan resurs jeftinog
energenta iz obnovqivog iz-
vora. Prvi generatori su uk-
qu~eni na mre`u jo{ 2003. i

dosad su proizveli oko 80
milijardi kilovat-~asova.

Kriti~ari ovog projekta
nastavqaju da ukazuju na to
da je kao `rtva potrebe za
energijom “palo” niz grado-
va i na hiqade sela, uni{te-
no je mno{tvo arheolo{kih

spomenika, priroda je pot-
puno izmenila lice na veli-
kom potezu... Gradwa, koja je
postala ponos kineskog re-
`ima, poboq{a}e, me|utim,

snabdevawe elektrikom u
Kini, a prenosnom mre`om
spoji}e se ekspandiraju}e ju-
`ne oblasti sa elektranama,

koje su ve}im delom na za-
padu zemqe. Zavr{avawem
radova na “Tri kawona”
Kina kona~no dobija i
nacionalnu razvodnu
mre`u.

Osnovni podaci o “Tri
kawona”: Hidroelektra-
na se nalazi na tre}oj po
du`ini reci u svetu Jang
Ce Kjang, nedaleko od
grada I~uang. Gradi se na

prostoru gde reka prodire
kroz tri velika kawona iz
provincije Se~uan do sred-
we Kine, po kojima je dobi-
la ime.

Brana je visoka 181 metar,
duga 1.500 metara. Posle
plavqewa nasta}e jezero dugo
600 kilometara, duboko oko
170 metara, sa ukupno 40 mi-
lijardi kubnih metara vode.

Za gradwu brane bilo je
potrebno 27,15 miliona kub-
nih metara cementa i
281.000 tona metala. Isko-
pano je 102,6 miliona kubi-
ka kamena i gline, a kori-
{}eno je prilikom rada 29,3
miliona kubika kamena i
potro{eno 354.000 tona be-
tonskog ~elika. Na gradwi
je u~estovalo 250.000 radni-
ka, a osim doma}ih, u~estvo-
vala su i preduze}a iz Japa-
na, Kanade, Nema~ke, Fran-
cuske, Rusije, [vajcarske,
Ukrajine i Norve{ke. 

Elektrana }e pokrivati
desetinu ukupne potro{we
energije u Kini, a snabdeva-

}e, izme|u ostalih, gradova i
regiona, Peking, [angaj i
Kanton.

Argumenti za gradwu: Ki-
na ve}i deo potro{we za
elektri~nom energijom po-
kriva iz termoelektrana,
koje su najve}i zaga|iva~ va-
zduha u zemqi. Nova velika
hidrocentrala done}e u tom
pogledu dosta veliko olak-
{awe - proizvodi}e energi-
ju i to ~istu, bez zaga|ivawa
vazduha, kao sada{wih 10
najve}ih termocentrala.
Brana je obezbedila posao za
hiqade qudi u jednoj dosta
siroma{noj oblasti i stavi-
}e ta~ku na katastrofalne
poplave, koje su neretko po-
ga|ale region i u 20. veku
izazvale smrt ukupno oko
100.000 qudi.

Argumenti protiv gradwe:
Brana je naru{ila ekosi-
stem u oblasti, a hidrolozi
se boje pucawa ove ogromne
brane usled zemqotresa i
klizi{ta. Totalno se mewa
lokalna klima, {to }e pogo-
diti i zemqoradnike u su-
sednim oblastima. Zbog
gradwe brane svoje domove
moralo je da napusti oko dva
miliona qudi, koji su pre-
me{teni u druga~ije i mawe
plodne krajeve. Pod vodom
se na{lo na hiqade arheolo-
{kih spomenika iz vremena
do 10.000 godina pre nove
ere. Pregrada }e zadr`avati
velike koli~ine otpada s
kojim }e biti velikih pro-
blema. 

M. Lazarevi}

NAJVE]I SVETSKI HIDROENERGETSKI PROJEKT U KINI DEVET MESECI PRE ROKA

U maju zavr{etak HE
“Tri kawona”

SVET

Zna~ajan resurs jeftine energije
iz obnovqivih izvora

“Tri kawona” ko{ta}e 
ukupno 21,7 milijardi 

dolara. Ukupno }e imati 
26 generatora, snage 

18.200 megavata

Elektrana }e pokrivati desetinu ukup-
ne potro{we energije u Kini, a snabde-
va}e, izme|u ostalih gradova i regiona
i Peking, [angaj i Kanton

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

Gradwa najve}e HE 
na svetu devet 

meseci pre roka
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@an Koval, generalni
sekretar Me|unarodnog sa-
veta za velike elektroe-
nergetske sisteme (CI-
GRE), izjavio je da su
evropski proizvodni kapa-
citeti, ukupno gledano, za-
dovoqavaju}i osim u Ita-
liji, ~ija sudbina nared-
nih godina ~eka i skandi-
navske zemqe. Poseban pro-
blem koji }e se, me|utim,
uskoro pokazati zna~ajnim,
recimo za Francusku, su ve-
troelektrane. To je vrlo
nesiguran izvor struje i ne
mo`e se garantovati da }e
raspolo`ivi kapaciteti
odgovarati realnoj potro-
{wi. Stoga je, po re~ima
Kovala, problem vetroe-
nergije usko vezan za potre-
bu osigurawa rezervi, od-
nosno razvoj interkonek-
cija sa drugim zemqama
kao izvorom dodatnog na-
pajawa. 

Problem je {to se do
sada interkonekcijska
mre`a razvijala prema
potrebama pojedinih ze-
maqa, dok danas tr`i{te
struje diktira da tokovi
razmene elektri~ne ener-
gije slede drugu logiku i
idu novim putevima. Zato je
vrlo te{ko i nezahvalno, u
ovom trenutku, proceniti
ima li dovoqno interko-
nekcijskih vodova i zado-
voqavaju li oni potrebe
otvorenog tr`i{ta. Sa si-
gurno{}u se jedino mo`e
tvrditi da se ubudu}e mora
pove}ati broj takvih veza
jer je wihov obim zna~ajan
za sve zemqe Starog konti-
nenta. Neke od wih, poput
[vajcarske, i danas su do-
bro povezane, a druge jo{
nisu. Austrija, recimo, ve}
ima znatnih pote{ko}a jer

je zakasnila u razvoju viso-
konaponske mre`e, a danas
je to sve te`e nadoknaditi
zbog ekolo{ki nagla{eno
osetqive javnosti i wenog
uticaja na izgradwu novih
elektroenergetskih obje-
kata. Sli~ni problemi mu-
~e i Francusku, koja je sla-
bo povezana sa Italijom i
[panijom, rekao je Koval u
razgovoru za ~asopis Hr-
vatske elektroprivrede
“HEP Vjesnik”.

Odgovaraju}i na pitawe
da li je otvarawe evropskog
elektroenergetskog tr`i-
{ta snizilo cenu struje,
Koval je ukazao da su veliki
potro{a~i u prvo vreme
osetili pad cena, ali da
one sada u velikoprodaji
naglo rastu. Logi~no obja-

{wewe za takav trend je iz-
uzetno brzi rast cena gori-
va. [to se ti~e doma}in-
stava, ona nisu osetila pad
cena. Uop{teno govore}i,
nezahvalno je predvi|ati
proces promena cena na
otvorenom tr`i{tu, iako
se ~uju mi{wewa da bi cene
jo{ vi{e porasle da tr`i-
{ta nema. U Francuskoj su
nakon otvarawa tr`i{ta
velike elektroenergetske
kompanije spustile cenu
elektri~ne energije za ve-
like potro{a~e da bi sa tr-
`i{ta izbacile slabije i
mawe dobavqa~e, u ~emu su
sledile primer Nema~ke.

Me|utim, kada su nedavno
cene za velike potro{a~e u
Evropi porasle (u Nema~-
koj su sko~ile za 50 odsto u
odnosu na najni`i nivo na
koji su pale u po~etku), tada
je i francuska nacionalna
kompanija “Electricite de
France” (EdF) podigla cenu
za 30 do 40 odsto. 

Sve ovo govori da je te-
{ko predvideti doga|aje
na evropskom elektroe-
nergetskom tr`i{tu. U
svakoj zemqi je razli~i-
ta starost elektroener-
getskih objekata, a ~iwe-
nica je da se posledwih
godina malo ulagalo u
nove kapacitete. A bez
novih investicija te{ko

se mo`e obarati cena elek-
tri~ne energije. ^iweni-
ca je, dodaje Koval, da se je-
dino gasne elektrane mogu
izgraditi malim kapita-
lom, ali kako se tu postav-
qa problem dugoro~nog
snabdevawa energentom,
investicije se moraju usme-
ravati u izgradwu hidroe-
lektrana koje tra`e veli-
ki kapital i nuklearnih
elektrana - koje su jo{ sku-
pqe, pa je te{ko na}i inve-
stitora. Danas u Evropi je-
dino Finska gradi novu
nuklearku i to tako {to su
veliki potro{a~i partne-
ri nacionalne elektro-

privrede u izgradwi te
elektrane i weni budu}i
deoni~ari. 

U Francuskoj, navodi
Koval, elektroenergetska
razvojna politika je svoje-
vrsni spoj koncepcije tr-
`i{ta i dr`avne politi-
ke koja mora garantovati
sigurnost snabdevawa, rav-
note`u ponude i tra`we
na tr`i{tu i ravnote`u
izme|u pojedinih vrsta
elektroenergetskih izvo-
ra. Ako francuska vlada
ustanovi trajni nesklad iz-
me|u pojedinih izvora, ob-
javquje javnu ponudu za do-
datnom isporukom. Posao
dobija najpovoqniji ponu-
|a~, koji elektri~nu ener-
giju prodaje EdF-u. Ova
kompanija po francuskim
zakonima, naime, obavezna
je da kupi kilovat-sate pre-
ma ugovorenoj ceni, a ona je
po pravilu vi{a od tr`i-
{ne. Svaki kupac elek-
tri~ne energije u Francu-
skoj, bez obzira od koga ku-
puje, u ceni, stoga, pla}a i
propisani doprinos iz ko-
jeg se pokriva razlika iz-
me|u proizvodne i prodajne
cene. Iz tih prihoda po-
kriva se i potro{wa struje
koja podle`e takozvanoj
socijalnoj tarifi.  

M. Ba~li}

EVROPU ZAHVATIO TALAS POSKUPQEWA STRUJE

Istisli mawe, 
pa “zacepili”

Velike elektroenergetske kompanije prvo pojev-
tinile struju da bi istisle mawe rivale, a potom
krenule u podizawe cena elektri~ne energije

Bez novih investicija u 
proizvodna postrojewa 
te{ko se mogu obarati 

cene struje u Evropi

Jedino 
se gasne

elektrane
mogu 

izgraditi
malim 

kapitalom
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Najve}a ju`noame-
ri~ka zemqa -
Brazil pravi je
energetski hi-

drogigant. U wemu je iz-
gra|eno ~ak 600 brana. Od
istoka ka zapadu preseca
je divqi i prelepi Ama-
zon (druga reka po du`ini
u svetu sa 6.180 kilometa-
ra) i od tog najve}eg pri-
rodnog rezervora vode na
planeti, Brazilci su ve-
{to i uporno gradili i
izgradili “vodenu fabri-
ku” za proizvodwu elek-
tri~ne energije. Re~ je o
sistemu hidroelektrana
na Amazonu (ve}e su “Tuku-
rui I” i “Tokantis”, “Bal-
bina” i “Samjuel”), ve}im
i mawim branama u doli-
ni reke San Francisko,
rezervoarima i branama
na severoistoku, kao i na
Parani i Paranapanemi
(“Itaipu”, “Iqa Soltei-
ra” (3.444 MW) i “Furnas”
(1.270MW), na jugu Brazi-
la. Takav potencijal veo-
ma dobro ilustruje i sle-
de}i primer: Madeira i
Purus, kao pritoke Ama-
zona, du`e su od Dunava.
Amazon, prema procenama
stru~waka ima hidropo-
tencijal od neverovatnih
200.000 megavata! Kada se
tome dodaju La Plata i
Parana, koje samo delom
proti~u kroz Brazil, ja-
sno je o kakvim se hidro-
resursima radi. Danas,
Brazil preko 94 odsto po-
treba za strujom zado-
voqava iz hidropotenci-
jala. Proizvodwa se kre}e
oko 350 milijardi kilo-
vat-sati, ali su potrebe
ove najmnogoqudnije zem-
qe Latinske Amerike
(oko 190 miliona stanov-
nika) jo{ ve}e. Od suseda
Argentine i Paragvaja
zbog toga se stalno uvozi

oko 35 milijardi kilo-
vat-sati, {to dr`avnu ka-
su ko{ta 230 miliona do-
lara godi{we. To je naro-
~ito intenzivirano od
2000. godine, kada je vode-
}i brazilski distriubu-
ter “Electrobras” sa argen-
tinskim partnerom “Cen-
tral Costanerom” potpisao
poseban ugovor o konti-
nuiranom uvozu milion
kilovat-~asova elektri~-
ne energije do 2020. godi-
ne. Sve je to i razlog vi-
{e da Brazil ula`e neko-
liko milijardi dolara
godi{we u odr`avawe hi-
droelektrana, ali i u iz-
gradwu novih.

Pri~a o elektroener-
getskom sistemu Brazila
bila bi nepotpuna bez ne-
zaobilazne HE “Itaipu”,
trenutno najve}e na svetu,
sa instalisanom snagom
od 12.600 megavata. Nala-
zi se na prirodnoj grani-
ci Brazila i Paragvaja,
reci Parani (dugoj oko
3.300 kilometara). To je
pravi biser in`ewerskog
ume}a i recept kako se ne-
mirna lepotica Parana
mo`e ukorotiti na pravi
na~in. U wu je ugra|eno
pet puta vi{e betona nego
za Eurotunel ispod La-

man{a, ili jo{ slikovi-
tije: ta koli~ina betona
dovoqna je da se izgradi
~ak 210 fudbalskih stadi-
ona, veli~ine ~uvene “Ma-
rakane” u Rio de @anei-
ru. Konstruktori su izra-
~unali da je u “Itaipu”
ugra|eno ~elika dovoqno
za gradwu ~ak 380 Ajfelo-
vih kula u Parizu. Kona~-

no, energija koju daje jed-
naka je snazi deset atom-
skih centrala sredwe ve-
li~ine. Kada bi se HE
“Itaipu” nalazila u naj-
bogatijoj ameri~koj save-
znoj dr`avi Kaliforni-
ji, bila bi dovoqna da
podmiri sve wene potrebe
za elektri~nom energi-
jom. Brazil iz ove hidro-
centrale, me|utim, zado-
voqava samo ~etvrtinu po-
treba.

Brana se prostire na
osam kilometara preko
Parana, koja u pozadini
izgleda kao nepregledni
okean. Osamnaest mo}nih
turbina “lomi” snagu sed-
me reke po veli~ini na
svetu, a kroz 14 “segmenti-
ranih” kapija prelivnog
sistema u ambis od skoro
200 metara pojuri 62.200
kubnih metara strahovite
vodene enegije. Akumula-
ciono jezero raspola`e sa

BRAZIL IZVANREDNO KORISTI VELIKU SNAGU AMAZONA, PARANE I DRUGIH REKA 

“Karioke” u carstvu vode
Preko 94 odsto potreba za elektri~nom energijom obezbe|uje se iz izuzetnog vo-

denog potencijala, ali zbog rastu}e potro{we struja se uvozi iz Paragvaja i Argen-
tine Na Amazonu mogu}a izgradwa hidrocentrala od ~ak 200.000 megavata Grad-
wa nuklearki zabrawena pod uticajem mo}nog ekolo{kog lobija

Brazil je tre}i najve}i proizvo|a~ elektri~ne energije iz
hidroizvora na svetu, iza Kanade i SAD, sa proizvodwom od
285.603 gigavat-~asova. Po instalisanoj snazi od 57.517 mega-
vata nalazi se na ~etvrtom mestu iza Kanade, SAD i Kine. Ras-
pola`e sa ~ak 23 hidroelektrane, sa prose~nom instalisanom
snagom od preko 1.000 megavata. Trenutno su u izgradwi 22 no-
ve hidroelektrane sa ukupnom instalisanom snagom od 10.600
megavata. [vedska kompanija “ABB” ve} decenijama je prisutna
u distribuciji elektri~ne energije na nepreglednim prostran-
stvima pete dr`ave po povr{ini na svetu. Jedan od najve}ih
distrubucionih sistema vodi od Rinkona de Santa Marija u Ar-
gentini do hidroelektrane “Ita” u Brazilu. Drugi krak vodi od
HE “Ita” do paragvajsko-argentinske hidrocentrale “Jasereta”.
Ukupna vrednost tog posla je ~ak 760 miliona dolara. 

Tre}a hidrosila sveta
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29 milijardi kubnih meta-
ra vode i obilazi ga, kao
jedinstveni do`ivqaj, na
desetine hiqada turista
godi{we. Konzorcijum za
izgradwu je formiran
1970. godine, a posao su do-
bile ameri~ka firm-
a IECO i italijanska
ELC. Radovi su po~e-
li 1975, a hidroelek-
trana je sve~ano pu-
{tena u rad 1991. go-
dine. Izgradwa je ko-
{tala oko 30 mili-
jardi dolara. Brana
“Itaipu” pripada te-
ritorijama Brazila i
Paragvaja i radi na
paritetnom princi-
pu (50:50) na osnovu
dogovora vlada ove dve
zemqe. Poslovni odnosi su
regulisani bilateralnim
sporazumom u proizvodwi,
distribuciji i u podeli
dobiti. Prakti~no, Para-
gvaj kao mala zemqa, koja

koristi deo energije sa
“Itaipua”, prodaje struju
mo}nom Brazilu, koji zauz-
vrat pla}a kori{}ewe
preostalih kapaciteta.
Granica se nalazi izme|u
turbina devet i deset i na

wima su osmatra~nice.
“Itaipu” donosi i zna~a-
jan turisti~ki prihod
Brazilu, jer se na samo 12
kilometara od elektrane
nalaze ~uveni Iguasu vo-
dopadi.

Trenutno je u Brazilu
najve}i energetski proje-
kat hidroelektrana “Tuku-
rui I” i “Tokantis”, sa in-
stalisanom snagom od
4.000 megavata. Locirana
je na severu Brazila u sli-
vu reka Tokantis i Aragu-
aha. Pripremni radovi su
po~eli jo{ 1984. godine, a
do sada je zavr{ena samo
prva faza. Re~ je o najve}oj

u sistemu hidrolektrana.
Preostale - “Sera de Me-
sa” (1.250 megavata), “Ka-
nabrava” i “Lahedo” se, ta-
ko|e, grade uzvodno od we.
Ideja je da se odatle pod-
miri 70 odsto potreba za

strujom u tom delu
Brazila. HE “Tu-
kurui I” i “Tokan-
tis” raspola`e sa
11 turbina (svaka
od po 375 megava-
ta). Sli~an proje-
kat je i na HE
“Ita” (1.450 mega-
vata), koja se nala-
zi na reci Urugvaj
izme|u dr`ava Ju-
`ni Rio Grande i
Santa Katarina.

Kada je 2000. godine po~e-
la da radi, 60 odsto potre-
ba stanovni{tva dr`ave
Santa Katarina za elek-
tri~nom energijom bilo je
re{eno. Vrednost inve-
sticije je procewena na

dve milijarde dolara. Pet
mo}nih turbina, od po 290
megavata, zajedni~ki su
ugradili stru~waci firm-
i “Fojgt”, “ABB”, “Alstom”
i “Ansaldo”. Brana je duga
880 metara, a {iroka 112
metara. U finansirawu je
sa 51 odsto u~estovala
firma “AAI” (me{oviti
koncern ~eli~ne indu-
strije, petrohemije i indu-

strije cementa), koja je,
stoga, dobila koncesiju
nad elektranom na tride-
set godina. 

Gazdovawe elektrosi-
stemom u Brazilu je potpu-
no privatizovano, osim
dr`avne kompanije “Elec-
trobras”, koja se bavi di-
stribucijom i uvozom
struje. S obzirom na ra-
stu}e potrebe potro{a~a,
Brazil je prinu|en da od
MMF-a i Svetske banke
tra`i dugoro~ne kredite
za razvoj energetskog sek-
tora. S obzirom na slabu
doma}u valutu i lo{ kre-
ditini rejting, najve}e
svetske kompanije u ener-
getici su bez oklevawa
u{le na zahvalno brazil-
sko energetsko tr`i{te i
plasmanom opreme, znawa
i kapitala zauzele domi-
natnu poziciju. 

Branislav Seni~i}

Jasno je da su svi ostali eneregetski izvori u zape}ku pred
enormnim hidropotencijalom Brazila. Tek nekoliko mawih nu-
klearki je vi{e poku{aj nego ozbiqan biznis. Razlog je vrlo
jednostavan: mo}an ekolo{ki lobi protiv je odlagawa nukelar-
nog otpada, lociranog u Sao Paolu, srcu poslovnog Brazila. To
je onemogu}ilo da nuklearni lobi ozbiqnije zakuca na vrata
Brazila. Sa obalom od nekoliko hiqada kilometara na Atlan-
tiku, Brazil ima fantasti~an potencijal i za razvoj vetroe-
lektrana, ali su one, za sada, pre svega, turisti~ka atrakcija.

Ostali energetski izvori u zape}ku

Najve}a na svetu hidro-
elektrana “Itaipu” - ponos
zemqe kafe i fudbala 

Pri~a o elektroenergetskom 
sistemu Brazila bila bi 

nepotpuna bez nezaobilazne HE
“Itaipu”, trenutno najve}e na
svetu, sa instalisanom snagom

od 12.600 megavata

*

*

Amazon - najve}i svetski
rezervoar vode
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Najve}a `rtva opse-
sije [ve|ana da
ni~im ne naru{a-
vaju `ivotnu sre-

dinu je wihova elektropri-
vreda. Pod pritiskom eko-
lo{kih pokreta u toj zemqi
{uma i voda prakti~no je
obustavqena gradwa novih
hidroelektrana. Od pre ~e-
tvrt veka stavqen je veto i
na budu}nost nuklearki u
[vedskoj: ne samo da nije
dozvoqena gradwa novih
atomskih centrala, ve} se
naprasno gase i one kojima
isti~e radni vek iako su
bezbedno mogle da rade jo{
desetak godina. Kako su vo-
da i atom kqu~ni oslonac
proizvodwe struje, [ve|a-
nima preostaje da forsira-
ju razvoj obnovqivih izvo-
ra i ja~aju interkonekciju
sa susedima jer }e nacio-
nalna elektroprivreda,
okovana ekolo{kim ogra-
ni~ewima, sve }e{}e mora-
ti da pose`e za uvozom ki-
lovata da bi podmirila
sna`nu privredu i tamo-
{we `iteqe koji su peti
najve}i potro{a~i struje u
svetu. Naravno, sve to va`i
ukoliko se [ve|ani ne
predomisle u vezi nuklear-
ki, a ono je po~elo. 

U mnogim oblastima u
energetici [vedska je ima-
la pionirsku ulogu u Evro-
pi. Me|u prvima je, pre de-
set godina, deregulisala na-
cionalno tr`i{te elek-
tri~ne energije. Otada je
pristup potpuno otvoren i
stranim i novoosnovanim
kompanijama, a vi{e od po-
lovine doma}instava pro-
menilo je isporu~ioce stru-
je ili su sa starim snabdeva-
~ima potpisali nove ugovo-
re. [ve|ani su prete~e i u
istra`iva~kom radu u ener-
getici. Jo{ ranih godina
pro{log stole}a, kompanija
ASEA, kasnije ABB, napra-
vila je pionirske korake u

razvoju tehnologije za veli-
ke elektrane i trofaznog
visokonaponskog prenosa.
Takav rad, uz izda{nu podr-
{ku dr`ave u vidu finan-
sijskih i poreskih stimula-
cija, nastavqen je do dana-
{wih dana. 

Istra`iva~ki programi
pod pokroviteqstvom {ved-
ske vlade razlikuju se od ve-
}ine drugih zemaqa i kon-
centri{u se na energetsku
efikasnost i razvoj obnov-
qivih izvora, a ne na
smawivawe udela fosilnih
goriva. Kori{}ewe bioma-
se i snage vetra, u ~emu je
[vedska tako|e evropski
pionir, dva su osnovna pro-
grama istra`ivawa pod vla-
dinim patronatom, ~ija pot-
pora u vidu sredstava i
olak{ica pokriva i do po-
lovine ulagawa u nova po-
strojewa na bazi obnovqi-
vih izvora. U duhu posve}e-
nosti obnovqivim izvori-
ma u [vedskoj je pre tri de-
cenije zapo~et i program
brzoobnovqivih “{uma za
energetiku”, odnosno ga-
jewa brzorastu}ih {umskih
kompleksa koji se iskqu~i-
vo koriste za sagorevawe u
postrojewima za proizvod-
wu struje.  

U najkra}em, ciqevi vla-
dine energetske politike
su sigurno snabdevawe

strujom po me|unarodno
konkurentnim cenama, lak-
{i prelaz [vedske u eko-
lo{ki odr`ivo dru{tvo i
doprinos {iroj saradwi u
Balti~kom regionu u pod-
ru~ju energetike, za{tite
klime i `ivotne sredine.
Prema tim smernicama
{vedski kabineti donose i
nove propise. Od pre tri
godine u [vedskoj je u op-
ticaju sistem “zelenih ser-
tifikata” regulisan zako-
nom, kojim se stimuli{u
ulagawa u sve obnovqive
izvore. U planu je da se
proizvodwa struje iz tih
izvora pove}a za 10 mili-
jardi kilovat-~asova od
2002. do 2010. godine. 

Podupiru}i sigurnost
snabdevawa, pre tri godine
je usvojen i zakon koji oba-
vezuje kompaniju “Svenska
Kraftnat” da aran`ira auk-
cije za rezervne kapacitete

do 2.000 megavata i da plati
odgovaraju}e tro{kove.
Krajwi ciq je da se sistem
rezervnih kapaciteta harm-
onizuje me|u nordijskim
zemqama i da se tako stvori
jo{ ve}a sigurnost isporuka
struje.

[vedska energetska poli-
tika suptilno kombinuje tr-
`i{ne snage i uticaj vlade
radi postizawa ekonomske
efikasnosti, energetske si-
gurnosti i za{tite `ivot-
ne sredine, ocenila je IEA.
Agencija je posebno pohva-
lila [vedsku {to me|u zem-
qama OECD-a ima jednu od
najni`ih emisija gasova sa
efektom staklene ba{te, a
ipak je utvrdila mnogo ri-
gorozniji program smawewa
emisije gasova nego {to je
obavezuje Protokol iz Kjo-
ta.  

Vi{e od 30 kompanija
proizvodi struju u [ved-

[vedska je peta u svetu po potro{wi struje po stanovniku. Na
~elu liste je Island, ~iji je svaki stanovnik u 2004. godini po-
tro{io 28.700 kilovat-sati. Drugi su Norve`ani sa 26.400 i tre-
}i Kana|ani sa 17.100 utro{enih kilovat-~asova elektri~ne
energije. Svaki Finac je te godine potro{io u proseku 16.600, a
svaki `iteq [vedske 16.200 kilovat-sati struje.

Sa oko devet miliona stanovnika ili oko 20 na kvadratni
kilometar, [vedska spada me|u najre|e naseqene zemqe
Evrope.

Peti u svetu

[vedska poseduje jedan od najve}ih 
hidropotencijala u zapadnoj Evropi: HE “Olidan”

[VEDSKA PRIMER DOMINACIJE “^ISTE” ENERGIJE

Napajawe iz vode i atoma
Okovana ekolo{kim ograni~ewima {vedska elektroprivreda forsira obnovqi-

ve izvore Dominacija tri najve}e kompanije Naprasno ga{ewe nuklearke “Bar-
sebak” preokre}e raspoloæewe javnosti u korist atomske energije 
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skoj, ali posledwih godina
ja~a dominacija velikih po-
slovnih grupa. Pet najve}ih
stvara 90 odsto ukupne pro-
izvodwe elektri~ne energi-
je, a tri vode}e daju gro te
produkcije. Najja~a {vedska
energetska kompanija “Vat-
tenfall” u dr`avnom je vla-
sni{tvu i raspola`e proiz-
vodnim kapacitetima od 14
hiqada megavata. Poseduje i
18 hiqada kilometara mre-
`e i ima vi{e od 900 hiqa-
da potro{a~a. Druga po sna-
zi u [vedskoj je kompanija
“Sydkraft” (sada E.ON
Sweden) sa upola
mawim instalisanim
kapacitetima, a tre}i
je “Fortum” (u ve}in-
skom posedu finske
vlade)  koji na {ved-
skom tlu ima oko {est
hiqada megavata za
proizvodwu elektri~ne
energije. U sektoru disti-
bucije preostalo je oko 170
kompanija nakon doskora-
{we serije integracija i
akvizicija.

Kao jedna od najprostra-
nijih evropskih zemaqa ~iju
tre}inu zauzimaju planin-
ska podru~ja, a polovinu po-
krivaju {ume, [vedska ima
odli~ne prirodne uslove za
razvoj energetike. Hidroe-
lektrane i nuklearke, sa go-
tovo podjednakim udelom,
tradicionalno obezbe|uju
90 odsto proizvodwe struje.
Ostale koli~ine uglavnom
daju termoelektrane na naf-
tu, gas i biomasu. I taj mali
priliv struje iz fosilnih
goriva uglavnom poti~e iz
postrojewa za kombinovanu
proizvodwu toplotne i
elektri~ne energije.  

[vedska elektroprivreda
raspola`e proizvodnim po-

strojewima snage 33,5 hiqa-
da megavata, od ~ega je polo-
vina u hidroelektranama.
Nuklearke ukupno imaju
9.000, termoelektrane 7.500,
a vetroelektrane blizu 500
megavata. U strukturi vla-
sni{tva u elektroprivred-
nim preduze}ima jo{ je naj-
zastupqenija dr`avna svoji-
na - oko 45 odsto, stranci
imaju par procenata mawe, a
udeo lokalnih vlasti je oko
desetak procenata.

[vedska poseduje jedan
od najve}ih hidropotenci-

jala u zapadnoj Evropi koji
je oduvek bio va`an nacio-
nalni energetski oslonac,
a prvi put je iskori{}en za
proizvodwu struje jo{
1880-ih godina. [vedski
hidrokompleks danas ima
oko 200 elektrana ja~ih od
10 megavata i jo{ oko 2.000
mawih postrojewa. Najmo}-
nije su hidroelektrane
“Harspranget” sa 830 megava-
ta i “Stornorrfors” snage 591
megavat. Izgradwa novih
objekata zaustavqena je iz
ekolo{kih i politi~kih
razloga, s tim {to je jo{
pre tri decenije odlu~eno
da ~etiri velike reke na
severu zemqe ostanu nedo-
stupne graditeqima hidro-
centrala. 

I u kori{}ewu nuklearne
energije [vedska ima dugu
tradiciju. Prvi komerci-
jalni reaktor pu{ten je u
rad pre ~etiri decenije, a

potom je izme|u 1970. i 1985.
izgra|eno 12 reaktora na ~e-
tiri lokacije. Incident u
ameri~koj nuklearki “Ostr-
vo tri miqe” bio je, me|u-
tim, signal [ve|anima da
razmisle o nali~ju atomske
energije i oni su - zakqu~i-
li negativno. Referendu-
mom u 1980. i odlukom parla-
menta godinu dana kasnije
stavqen je moratorijum na
gradwu novih atomskih
elektrana, uz dozvolu da se
nuklearke koje su tada bile
u pogonu ili u fazi gradwe

koriste samo do isteka
radnog veka. Pre deset
godina odlu~eno je da se
i pre zavr{etka radnog
veka ugase oba reaktora
u nuklearnoj elektrani
“Barsebak”, izgra|enoj
na svega tridesetak ki-
lometara od danskog

glavnog grada Kopenhagena,
zbog ~ega je izazivala i po-
dozrewe {vedskih suseda.
Prvi blok u “Barsebaku” za-
tvoren je 1999, a drugi u maju
pro{le godine. Iako su
ostala jo{ 10 reaktora na
tri lokacije, vlada je zabri-
nuta smawenom snagom elek-
troprivrede podstakla kom-
panije da osna`e neke od
postoje}ih nuklearnih blo-
kova kako bi se nadoknadio
gubitak 1.200 megavata iz
“Barsebaka”. Lane je upravo
zbog zatvarawa te nuklearke
doma}i hidrokompleks, pr-
vi put nakon niza godina,
isporu~io vi{e struje nego
{to je stiglo iz atomskih
elektrana.

Kona~an program faznog
zatvarawa preostalih nu-
klearki trebalo je da bude
utvr|en pre ~etiri godine,
ali je ostao nedefinisan u
spletu manevrisawa poli-

ti~kih partija i mawinskih
vlada u [vedskoj, od kojih
nijedna nije uspela da za
svoj nuklearni program do-
bije ve}insku podr{ku par-
lamenta. U me|uvremenu se
pod pretwom smawewa doma-
}e proizvodwe struje stav
javnosti i politi~ara pome-
ra u prilog nuklearki. Po-
sledwa testirawa javnog
mwewa govore da se 80 odsto
[ve|ana zala`e za produ-
`avawe rada postoje}ih re-
aktora ili za gradwu novih
radi zamene blokova kojima
predstoji ga{ewe.

[vedske termoelektrane,
me|u kojima je najve}a “Kar-
lshamn” od 990 megavata, po-
red fosilnih tro{e i veli-
ke koli~ine biogoriva za-
hvaquju}i obiqu doma}eg
drveta i treseta. Uz Rusiju
[ve|ani poseduju najve}e
{umske komplekse u Evropi,
a treseti{ta rasprostrawe-
na {irom zemqe sadr`e 700
miliona tona rezervi,
mawih samo od onih u Fin-
skoj. Zajedno sa Finskom,
[vedska je najve}i kori-
snik biogoriva me|u indu-
strijskim zemqama.  

[vedska je jedan od evrop-
skih pionira i u kori-
{}ewu energije vetra, a za
to joj na ruku idu prirodni
uslovi - duga obala i vetro-
vita planinska podru~ja.
[ve|ani ve} proizvode oko
600 miliona kilovat-sati
struje iz vetra, ali tek o~e-
kuju sna`an proboj tog izvo-
ra narednih godina. Skan-
dinavija, ukupno gledano,
ima zna~ajnu prednost u ve-
troenergiji jer se lako
uskla|uje i dopuwuje sa hi-
drokompleksom. 

Mladen Ba~li}

Pod pritiskom ekolo{kih 
pokreta obustavqena gradwa 

novih hidroelektrana

Sistem “zelenih sertifikata” 
podsti~e razvoj obnovqivih izvora
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Pro{le godine na
mre`u su ukqu~ena
samo dva nova nu-
klearna bloka u

svetu. Posle pauze ponovo je
struju po~eo da proizvodi i
isporu~uje jedan blok, a dva
bloka su iskqu~ena jer im je
istekao predvi|eni `ivot-
ni vek. To je najnoviji, zavr-
{ni bilans promena u pro-
{loj godini koji je upravo
objavila Svetska asocijaci-
ja za nuklearnu energiju
(WNA). Prema podacima ove
asocijacije, u svetu je tre-
nutno u radu 443 nuklearna
bloka koji daju oko {estinu
ukupne svetske proizvodwe
elektri~ne energije. 

U gradwi je 24 bloka ukup-
ne snage 19.000 megavata.
Me|u wima su, na primer, i
dva koji su po~eli da se gra-
de pro{le godine - blokovi
od 1.000 megavata u nuklear-
ki Olkiluoto u Finskoj i u

pakistanskoj elektrani Ha-
sma. Osim toga, u pripremi
je zapo~iwawe gradwe 41
bloka {irom sveta. Najvi{e
od toga je u Kini i Japanu -
ukupno 21. To dokazuje da ve}
po~iwe o`ivqavawe razvoja

nuklearne energetike koji
je bio potisnut posledwih
dvadesetak godina, naro~ito
posle velike havarije apri-
la 1986. nuklearke u ukrajin-
skom ^ernobilu.

Prema podacima WNA,

planira se gradwa jo{ 113
novih blokova, najvi{e u
Aziji, u koju se preme{ta
svetski centar razvoja nu-
klerne energije. Predwa~e
Indija - 29, Kina - 19, koli-
ko planira i Ju`na Afrika,
zatim 13 u SAD, osam u Rusi-
ji. Ostalih 25 je podeqeno
izme|u vi{e zemaqa, najvi-
{e je u Francuskoj, Indone-
ziji i Turskoj (me|u zemqama
sredwe i jugoisto~ne Evrope
predwa~e ^e{ka i Slova~ka
koje planiraju dogradwu po
dva bloka od po hiqadu, od-
nosno 440 megavata u postoje-
}im nuklearnim centralama
Temelin i Mohovce)

Na mre`u je lane prikqu-
~en blok od 1.067 megavata u
japanskoj nuklearki “Higa-
di{ori” i blok u indijskom
“Tarapuru” od 490 MW. Po-
sle pauze, energiju ponovo
isporu~uje kanadski blok
“Pickering”. Nasuprot tome,
zatvoren je nema~ki “Obrig-
hajm” (340 MW) i {vedski
“Barsebak” (602 MW). U ce-
lini, ukupna snaga svetske
nuklearne energije pove}a-
na je za 1.130 megavata.

Struja iz atoma u~estvuje u
svetskoj proizvodwi elek-
tri~ne energije sa ne{to ma-
lo vi{e od 16 odsto. Najve}i
udeo nuklearne elektrane
imaju u Litvaniji (85) i
Francuskoj (78 procenata).
Najvi{e nuklearnih bloko-
va u svetu imaju SAD - 103.
Slede Francuska i Japan sa
56, odnosno 55 blokova.
Ostale zemqe dosta zaostaju
za prvom trojkom. U prvih su
jo{ i Rusija, Velika Brita-
nija i Ju`na Koreja. Nukle-
arne centrale ima 30 zemaqa
sveta, a ukupan kapacitet im
je 368.386 megavata. 

Milan Lazarevi}  

BILANS NUKLEARNE ENERGETIKE U SVETU 

Lane samo dva 
nova reaktora

Gradwa nuklearnih centrala u svetu, ipak, oæiv-
qava, u ~emu predwa~i Azija Francuska planira
proizvodwu energije nuklearnom fuzijom

U kori{}ewu nuklearne energije
Francuska u svetskom vrhu

Francuska mora ostati u svetskom vrhu po kori{}ewu nukle-
arne energije, izjavio je ovih dana predsednik ove zemqe @ak
[irak. Nafta bi, prema wegovim re~ima, bila rezervisana samo
za podru~ja u kojima jo{ nema nikakvu ili adekvatnu zamenu - za
hemiju i drumski saobra}aj. Energetika i ra~unari ostaju dve no-
se}e grane razvojne politike u industriji. Do 2020. Francuzi na-
meravaju da ukqu~e u rad prototip nuklearne centrale ~etvrte
generacije. [irak je ukazao da se sada tom projektu mogu pridru-
`iti i strani partneri koji za wega imaju interes.

Kao poseban izazov [irak je istakao “domestikaciju kori-
{}ewa sun~eve energije”. Francuska je lane uspela da, u kon-
kurenciji s Japanom, dobije lokaciju prvog svetskog probnog re-
aktora za nuklearnu fuziju na svetu. Re~ je o projektu koji bi
trebalo da do sredine ovog stole}a trasira put za obezbe|ewe
prakti~no neograni~enih koli~ina jeftine energije, proizve-
dene na sli~an na~in kako se to ~ini kori{}ewem sun~eve
energije. Kao gorivo bi se koristila morska voda zbog svoje
raspolo`ivosti u ogromnim koli~inama. 

Atomska energija za Francusku ostaje prioritet

Inspektori nisu mogli verovati svojim o~ima.
U omota~u nuklearnog reaktora nalazila se rupa
veli~ine ananasa! Pogodite gde se to dogodilo?

Da je to bilo u nekoj od zemaqa u razvoju, na
primer, Kini ili Indiji ne bi se smatralo nika-
kvim ~udom i zna se unapred kakav bi bio komen-
tar. Ali, ovo “~udo” dogodilo se u atomskoj elek-
trani u Dejvis-Bese u ameri~koj dr`avi Ohajo! I
da je ono jo{ ve}e, to se dogodilo zbog serije pre-
vara koje su po~inili zaposleni u nuklearki. Po-
{to su prevare otkrivene, grupi odgovornih pre-
te kazne zatvora do 25 godina.

A poslodovac, firma “First Energy Nuclear”, do-
bila je najte`u kaznu u istoriji ameri~ke nukle-
arne energetike - 28 miliona dolara, sa zabranom
pove}awa cena kako ne bi na taj na~in kompenzo-
vala kaznu.

Istraga je pokazala da je u ovom konkretnom
slu~aju personal kompanije falsifikovao doku-
menta o ~i{}ewu i pregledu reaktora za godine
1996, 1998 i 2000. Nisu vodili ra~una ni o upozo-
rewima Komisije za nuklearnu energiju da se u
reaktorima ovog tipa mogu sasvim neo~ekivano
pojaviti pukotine. Naprotiv, oni su komisiju uve-
ravali da reaktor ne treba nikako zaustavqati
sve do planirane promene goriva aprila 2002. go-
dine. Mesec pre toga, me|utim, radnici su uo~ili

da je pukao omota~ reaktora na poklopcu i da je u
wemu rupa. Inspektori su nalo`ili da se nukle-
arka odmah zaustavi. [efovi kompanije tvrde da
su odr`avawe zanemarila tri in`ewera u elek-
trani, koje sada ~eka su|ewe. Oni, me|utim, odgo-
varaju da neophodne operacije u odr`avawu nisu
izveli niti su zaustavili reaktor i to upravo na
zahtev rukovodstva kompanije i da su ovom slu~a-
ju samo - “`rtveni jarci”.

Da se, pre svega, mora kazniti sama kompani-
ja sla`e se i senator Denis Ku~ini}. On ukazu-
je na to da je izre~ena kazna sme{na jer ~ini sa-
mo jedan odsto profita kompanije u 2004. godi-
ne. A, tako|e, tra`i i da se firmi oduzme do-
zvola za rad i upravqawe ovom elektranom. -
Firma najozbiqnije ugro`ava `ivote i zdravqe
stanovni{tva severnog Ohaja - tvrdi senator,
koji je, sude}i po prezimenu, ju`noslovenskog
porekla.

Nasuprot tome Dejvid Ulman, {ef odeqewa za
borbu protiv zlo~ina u `ivotnoj sredini u Mini-
starstvu pravde, smatra da je kazna “dovoqno ve-
lika”. Prema wemu, “First Energy” je dobila “egzem-
plarnu kaznu koja }e biti upozorewe svim koji
upravqaju nuklearkama da }e dr`ava s wima
strogo postupati ako poku{aju ne{to sli~no”. 

M. L.

Dogodilo se u svetu: Reaktor s rupom kao ananas!
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Iz godine u godinu mo}ni
nuklearni lobi otvara nova
tr`i{ta i {iri kapacite-
te na postoje}im lokacija-
ma. Dva aduta su glavna: pro-
fit i smawewe cene dobije-
nog kilovat-sata, ~ime se
lome otpori vlada i ekolo-
{kih dru{tava, i to pre
svega kada je re~ o odlagawu
nukelarnog otpada. Trenut-
no je nuklearno naj-
profitabilnija zem-
qa Francuska (neto
profit od tri mili-
jarde dolara od pro-
daje vi{kova elek-
tri~ne energije). S
obzirom na morato-
rijum {irewa mre`e
nuklearki u Francu-
skoj, spretni poslovni qu-
di su investirali weno
znawe i tehnologiju u Ju-
`nu Afriku (dva reaktora
kod Kejptauna), zatim u Ju-
`nu Koreju (dva reaktora
kod grada Ulcin) i u Hong
Kong (dva reaktora u Daj Be-
ju). Francuzi su godinama
najve}i izvoznici nuklear-
ne opreme u Japan, a trenut-
no sa Nemcima rade na za-
jedni~koj izgradwi i obno-

vi nuklearki. Kakvi su
Francuzi majstori za pro-
daju struje, potvr|uju i time
{to susedna Italija od wih
kupuje skoro tre}inu po-
trebnih koli~ina. Finska
i daqe raspola`e najefi-
kasnijim sistemom rada nu-
klearnih centrala, sa isko-
ri{}eno{}u od ~ak 92 od-
sto, (najve}a nuklarka Ol-

kiluoto sa 1.680 megavata),
ali nisu daleko ni Belgija,
^e{ka, Nema~ka, Ma|arska,
Japan, Ju`na Koreja, [vaj-
carska, Tajvan, [vajcarska
i SAD sa iskori{}eno{}u
od preko 80 odsto. S druge
strane krajem 2004. godine
jo{ 11.000 megavata insta-
lisanih kapaciteta u{lo je
u pogon u novim i renovira-
nim nuklearkama od Evrope
do Dalekog istoka.

Mnoge zemqe planski ra-
de na produ`ewu radnog ve-
ka nuklearki. Najdaqe je
oti{ao Japan koji im je rad-
ni vek produ`io sa 40 na 70
godina. Svetski prosek sada
je do 60 umesto ranijih 40
godina eksploatacije. Tako
je [vedska nuklearku “Lo-
visa” modernizovala i obez-
bedila rad sve do 2018. godi-

ne. Agencija za atom-
sku energiju sa sedi-
{tem u Be~u zvani~no
je saop{tila da }e do
2015. prose~an radni
vek modernizovanih
nuklearki biti produ-
`en za deset godina, a
ukupan instalisani
kapacitet }e “sko~i-

ti” na 370 gigavata, a istak-
nuto je, tako|e, da {est ze-
maqa ima spremne planove
za izgradwu novih elektra-
na (Rusija, Japan, Ju`na Ko-
reja, Finska, Kina i Indi-
ja), sa ukupnim kapacitetom
od 41.000 megavata. Vred-
nost poslova se procewuje
na preko 15 milijardi dola-
ra. Rusi, konkretno, na lo-
kacijama starih nuklearki
grade potpuno nove sa ukup-

nim kapacitetom od ~ak
29.900 megavata. Najve}i su,
me|utim, takvi poslovi u
Aziji. Japan planira da iz-
gradi jo{ 20 mo}nih reakto-
ra sa instalisanom snagom
od 25.000 megavata, a Ju`na
Koreja 12 reaktora sa 13.000
megavata do 2015. godine.
Kinezi trenutno grade tri
nove nuklearke, uz ugradwu
opreme iz Kanade, Francu-
ske i Rusije, (instalisana
snaga oko 6.200 megavata).
Ne treba zanemariti ni
planove Irana, Indonezije,
Turske i Egipta.   

Kada je re~ o rezervama
uranijuma, najbogatija doka-
zana nalazi{ta ima Austra-
lija (754.000 tona ili 27 od-
sto svetskih rezerevi), sle-
de Kazahstan (474.000 tona
ili 17 odsto), Kanada
(433.000 ili 15 odsto), Ju-
`na Afrika (300.000 tona
ili 11 odsto), Namibija
(240.000 tona ili osam od-
sto), Brazil (197.000 tona
ili sedam odsto), Rusija
(133.000 tona ili pet odsto),
SAD (106.000 tona ili ~eti-
ri odsto) i Uzbekistan sa
(106.000 tona ili ~etiri od-
sto). Ukupno preko tri mi-
liona tona, {to je dovoqno
za jo{ oko pola veka eksplo-
atacije. S druge strane, tre-
nutno su svetske potrebe za
uranijumom 75.000 tona go-
di{we. Zna~ajnu pomo} u ob-
navqawu svetskih rezervi
daje, me|utim, i uni{tavawe
nuklearnog oru`ja, pre sve-
ga u SAD i Rusiji. Od 2000.
godine uni{tavawem 30 to-
na oboga}enog uranijuma do-
bijeno je vi{e od 11.000 to-
na uranijuma za reaktore.
O~ekuje se da }e do 2015. go-
dine iz tih izvora, svet do-
biti dodatnih 25.000 tona
uranijuma. 

B .Seni~i}

RAZVOJ NUKLEARNIH ELEKTRANA U SVETU

Profit i cena lome otpore
Francuzi obr}u milijarde dolara od prodaje elektri~ne energije iz nuklearki
Finska raspolaæe najmodernijom “flotom” reaktora sa pouzdano{}u od 92 odsto
Japan, Juæna Koreja, Kina, Rusija, Finska i Indija investiraju petnaest milijardi

dolara u nuklearne projekte sa ukupnom instalisanom snagom od 41.000 megavata

Nuklearka
“Bajron” u
Ilionisu

(SAD)

Rusi na lokacijama starih 
nuklearki grade potpuno 

nove sa ukupnim kapacitetom 
od ~ak 29.900 megavata

*

*
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IZ SLOVENA^KE ELEKTROPRIVREDE

Racionalizacija 
potro{we struje

Izrada studija o opravdanosti izgradwe kogenera-
cijskih postrojewa i za savetovawe potro{a~a

HRVATSKA ELEKTROPRIVREDA 

Peta donacija
norve{ke vlade

Slovena~ke distri-
bucije moraju da
ispune zahtev Di-
rektive o efika-

snom kori{}ewu energije
prema kojoj dobavqa~i, uz
wenu nabavku, potro{a~i-
ma moraju da ponude i takve
proizvode i usluge koji }e
im pomo}i u racionaliza-
ciji potro{we energije. 

Elektro Gorewska je
upravo zato kupcima ~ija je
godi{wa potro{wa ener-
gije ve}a od ~etiri milio-
na kilovat-~asova, a koji,
uz to, bele`e i veliki
utro{ak toplotne energi-
je, ponudila izradu studija
za ekonomsku opravdanost
uvo|ewa postrojewa za wi-
hovu kombinovanu proiz-
vodwu. Sa ~etiri ve}a po-
tro{a~a, kako je navedno
na stranicama slovena~kog

sajta Energetika.net, ve} se
dogovaraju mogu}nosti iz-
gradwe kogeneracijskih
postrojewa, a ovo re{ewe
je najprimerenije za kupce
kod kojih je potro{wa
energije tokom godine kon-
stantna, primera radi, za
papirnu i tekstilnu indu-
striju, domove zdravqa i
hotele.

Kako bi se obezbedila ra-
cionalnija potro{wa stru-
je, u ovoj distribuciji na-
stavi}e razvoj slu`be ener-
getskog savetovawa kupaca
elektri~ne energije. 

S obzirom na to da se u
posledwih 15 godina po-
tro{wa elektri~ne ener-
gije u Sloveniji znatno
uve}ala a da u me|uvremenu
nije izgra|ena ni jedna ve-
}a elektrana, u Elektro
Qubqani ka`u da najvi{e

“rezervi” ima upravo u ra-
conalnom kori{}ewu ener-
gije. U pripremi projekata
savetovawa potro{a~a kao
i racionalne potro{we
oni ve} godinama sara|uju
sa vladinim i nevladinim
organizacijama, i takvu
praksu planiraju da nastave
i ubudu}e. 

I u Elektro Mariboru su
od klasi~nog savetovawa,
pri izboru na~ina merewa
potro{we i odr`avawa
energetske opreme, takve
usluge znatno pro{irili.
Izme|u ostalog, potro{a~i
ovde mogu da koriste i uslu-
ge informacijske kancela-
rije i kol-centra koje }e im
pomo}i u re{avawu te{ko-
}a sa kojima se suo~avaju. U
Elektro Mariboru ka`u da
je energetska efikasnost
nedvosmisleno jedan od

kqu~nih ~inilaca za obez-
be|ewe konkurentnosti i
uspe{nog tr`i{nog nastu-
pa svakog preduze}a.

Podsticaji kojima EU i
pojediwe wene ~lanice po-
ma`u projekte za pove}awe
nivoa energetske efika-
snosti nedvosmislen su “pu-
tokaz”, isti~u u ovom predu-
ze}u. Ne treba zaboraviti
da pove}awe potro{we zna-
~i i anga`ovawe skupih
proizvodnih izvora i do-
datne investicije koje,
opet, podi`u cene energije.
Jedan od prioritetnih za-
dataka, stoga, trebalo bi da
postane tra`ewe optimal-
nog re{ewa izme|u inve-
sticija u nove izvore i
efikasnijeg kori{}ewa
energije.  

P. M. P.

U prvom planu izrada 
kogeneracijskih postrojewa:
TE-TO Qubqana

Elektroprivreda Republike Srpske planira izgradwu
termoelektrane na ugaq u Stanarima, snage oko 200 mega-
vata. Procena je da bi nakon izrade studije izvodqivosti
radovi na tom postrojewu na severozapadu RS mogli po-
~eti tokom 2007. godine. Predra~unska vrednost tog pro-
jekta je oko 250 miliona evra, ali kako  je potrebno i
pro{irewe kapaciteta rudnika ugqa “Stanari”, ukupne
investicije kreta}e se izme|u 320 i 350 miliona evra. Za-
hvaquju}i tom programu, u rudniku i termoelektrani bi-
}e zaposleno do 500 novih radnika. Izgradwom termoe-
lektrane u Stanarima bilo bi re{eno pitawe energet-
skog deficita u zapadnom delu Republike Srpske, a pove-
}ala bi se i stabilnost funkcionisawa ukupnog elek-
troprivrednog sistema i snabdevawa potro{a~a.

Rudnik lignita “Stanari” sa 370 zaposlenih u ve}in-
skom je vlasni{tvu londonske grupe EFT. Proizvodwa se
kre}e oko 60.000 tona lignita mese~no. 

M. B.

REPUBLIKA SRPSKA 

Izgradwa nove
termoelektrane

Norve{ka vlada dala je Hrvatskoj elektroprivredi
(HEP) donaciju vrednu 2,5 miliona evra za nabavku i
ugradwu 45 trafostanica 10(20)/0,4 kV. Obaveza je da
ta postrojewa budu ukqu~ena u mre`u, za {ta HEP pla-
nira da ulo`i ne{to vi{e od 1,9 miliona evra. To je
peta donacija Kraqevine Norve{ke Hrvatskoj elek-
troprivredi. Prigodnoj sve~anosti povodom dodele
ove donacije, odr`anoj posledweg dana februara,
prisustvovali su predstavnici norve{ke vlade, kom-
panije ABB, pomo}nik ministra privrede i predsed-
nik Nadzornog odbora HEP dr @eqko Tom{i} i dru-
gi visoki rukovodioci te hrvatske kompanije.

Prvu donaciju HEP-u Norve`ani su dali 1998. godi-
ne. Dosada{we donacije u vrednosti 11 miliona evra
utro{ene su za za{titu okoline i sanaciju infra-
strukturnih objekata.

M. B.
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PRIVATIZACIJA AD ELEKTROPRIVREDE MAKEDONIJE ULAZI U POSLEDWU FAZU

^etiri kompanije u trci 
^etiri mo}ne svetske

kompanije, RWE, EVN, EZ
i ENEL ostale su u trci za
kupovinu AD Elektropri-
vreda Makedonije. Naime,
po raspisivawu me|unarod-
nog tendera za prodaju di-
stribucija, koji je 9.decem-
bra pro{le godine objavqen
i u uglednom “Financial Ti-
mes”, od prvobitno sedam za-
intersovanih kompanija
izabranih po evaluaciji po-
nuda, predkvalifikaciju
nisu pro{le nema~ka EnBw,
ameri~ka AEC i konzorci-
jum Korejske elektroener-
getske korporacije i “Sam-
sunga”. Tako su “u igri” za
kupovinu distribucija osta-
le nema~ka kompanija RWE,
austrijska EVN, ~e{ka EZ
i italijanska ENEL. Pred-
stavnici ovih komapnija to-
kom januara su kontinuira-
no bili prisutni u AD ESM
i tom prilikom su izvr{ili
detaqnu analizu rada Dru-
{tva, obi{li distributiv-
ne podru`nice i male hi-
droelektrane u Makedoniji.
Tako|e, u neposrednim raz-
govorima sa menaxmentom
kompanija dobili su de-
taqna saznawa o perform-
ansama AD ESM. U nared-
nom periodu strane kompa-
nije zainteresovane za kupo-
vinu AD ESM, posle kom-
pletirawa dobijenih sa-
znawa, treba da do po~etka
marta  dostave svoje ponude.
Wihove ponude treba da sa-
dr`e cenu za jedan paket ak-
cija, obaveze prema socijal-
nom paketu za radnike i oba-
veze koje se odnose na daqe
investicije koje treba da
obezbede wihov ve} utvr|eni
minimum, {to zna~i da taj
nivo mo`e biti i vi{i.

Posle dostavqawa kona~-
nih ponuda, specijalno
formirana komisija Vlade
Makedonije treba da izabe-
re novog vlasnika za 90 od-
sto kapitala AD ESM. Na
osnovu tenderskih pravila,
koja je vlada usvojila krajem
pro{le godine, novi vla-
snik distribucija bi}e oba-

vezan da u prve tri godine
investira minimum od 42
miliona evra u razvoj di-
stributivne delatnosti. U
prvoj godini, po kupovini
kompanija, novi vlasnik
treba da investira 12 mili-
ona evra, u drugoj 14 i u tre-
}oj 16 miliona evra. U Mi-
nistarstvu ze ekonomske od-
nose isti~u da investitor
mora da se obave`e da pri-
hvata ove investicije i da za
to pru`i  bankarsku garan-
ciju.

Od novog vlasnika di-
stribucija se, tako|e, o~eku-
je da ispo{tuje mere koje su
predvi|ene socijalnim pa-
ketom, odnosno da u teku}oj
2006. godini ne sme da otpu-
sti nijednog radnika. U na-
redne dve godine, kako je
predvi|eno, mo`e da otpu-
sti samo po pet odsto od
ukupnog broja zaposlenih u
ESM. Za prekobrojne radni-
ke mora da prihvati odlazak
u penziju uz davawe otprem-
nina. Pored ovih obaveza,
inostrani kupac mora da
prihvati i paket EBRD-a,
koja je jo{ u procesu pripre-
ma za privatizaciju investi-
rala 45 miliona sredstava
kao zajam buxetu Republike
Makedonije. Na osnovu tada
postignutog dogovora, ova
sredstva se transferi{u u
akcioni kapital EBRD, po
privatizaciji AD ESM. Za-
to u Ministarstvu za eko-
nomske odnose navode da u
akcionarskom kapitalu od
90 odsto, koji }e dobiti no-
vi vlasnik, mo`e da se ukqu-

~i i najvi{e 19,9 odsto ak-
cija EBRD-a. [ta }e Vlada
uraditi sa ostatkom od deset
odsto akcija koje poseduje, za
sada ostaje otvoreno pitawe. 

U zavr{noj fazi privati-
zacije AD ESM, koja te~e od
9. januara 2006. godine, ~eti-
ri kompanije koje u~estvuju u
postupku kupovine podigle
su tendersku dokumentaciju,
~ija je vrednost bila 50.000
evra. Ova dokumentacija sa-
dr`i tenderski pravilnik
i pravni dokument usvojen
od Vlade Makedonije, kojeg
}e se pridr`avati i tender-
ska komisija. Ina~e, Vlada
Makedonije je pored tender-
skih pravila i kriterijuma,
od potencijalnog kupca kao
jedinog vlasnika ESM-a,
tra`ila da ima ukupna pro-
met od milijardu evra u po-
sledwoj godini, zatim akci-
onarski kapital od 500 mi-

liona evra i profit od 50
miliona evra za svaku od po-
sledwe tri fiskalne godi-
ne. Od potencijalnog kupca
se, tako|e, tra`i da ima is-
kustvo u radu elektrodistri-
butivnog sistema sa vi{e od
700.000 potro{a~a, da u di-
stribuciji i snabdevawu
elektri~nom energijom na
slobodnom tr`i{tu bude za
konkurenciju otvoren sa 30
odsto i da ima najmawe pet
odsto udela u slobodnom tr-
`i{tu. Zahteva se, tako|e, da
budu}i vlasnik ima udeo i
mogu}nost momentalne sa-
radwe sa inostranim di-
stributivnim preduze}em u
mati~noj zemqi. 

Sa ovako utvr|enim krite-
rijumima, o~igledno je da }e
Vlada izabrati takvog ino-
stranog partnera koji je u
svim elementima zna~ajno
uspe{niji od ESM. Naime,
ova kompanija ima ukupan
prihod mawi od 250 milio-
na evra, kapital od samo 110
miliona (ra~unovodstveno
korigovan na oko 245 mili-
ona) i u posledwe tri godi-
ne nema ni deset miliona
evra profita.

Zato se ~ini da }e pobed-
nika odrediti najvi{a cena
koja }e biti ponu|ena za ku-
povinu 90 odsto akcija AD
ESM. 

Priredila: K. J.

Iako nije ba{ zahvalno unapred licitirati vrednost koja }e
biti ostvarena prodajom AD ESM,  Redakcija lista ESM, iz ko-
je prenosimo ovaj tekst, procenila je da Vlada ovom privatiza-
cijom mo`e da o~ekuje oko 150 miliona evra. Naime, do ove
vrednosti se do{lo tako {to se broj brojila koje poseduje di-
stribucija, oko 700.000, pomno`io sa postignutom cenom po bro-
jilu od 200 do 220 evra. Da li i koliko je ovo realna cena, po-
kaza}e ponude ~etiri renomirane kompanije imaju}i u vidu da
ponuda za kupovinu obuhvata i male distributivne hidroelek-
trane, kao i male hidroelektrane koje su date pod koncesiju
“Hidropola”.

Kada je re~ o ulagawu sredstava koja }e Vlada dobiti proda-
jom distributivne delatnosti, tu dileme nema. Naime, Vlada
se prema MMF-u obavezala da sredstva od prodaje distribu-
tivne delatnosti usmeri ka deviznim rezervama i koristi}e
ih za odr`avawe stabilnosti nacionalne valute i za odr`a-
vawe niske inflacije. Zna~i, sredstva dobijena od prodaje
osta}e u bankarskim trezorima.

Od privatizacije oko 150 miliona evra

Prodaju se i male
hidroelektrane
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KULTURA

Da sam ju~e umro, ne
bih znao da je cr-
kva Ru`ica, ona
ispod Zindan ka-

pije Beogradske tvr|ave, za-
pravo crkva Ro`destva pre-
svete Bogorodice i da je, po
svemu sude}i, wen ktitor
despot Stefan Lazarevi}?!
Ona je, dakle, najstarija be-
ogradska bogomoqa.

Arheolozi i istori~ari
se jo{ prepiru oko toga gde
se prvobitni hram nalazio:
da li na tom mestu ili gde
drugde. Ne znaju ni da li je
tada, izme|u 1402. i 1427.
godine, podignut nov, ili
samo obnovqen postoje}i?

U svakom slu~aju, kada su
Turci osvojili Beograd,
crkva je sigurno razru{e-
na ili pretvorena u baru-
tanu, i u takvom stawu je
do~ekala 1867. kada je knez
Mihailo primio kqu~eve
grada. Veoma brzo, decem-
bra iste godine, hram je
obnovqen, a osvetio ga je
mitropolit Mihajlo Jova-
novi}.

Tokom Prvog svetskog ra-
ta crkva je te{ko o{te}ena,
a naro~ito u jesen 1915, u
vreme kada su Austrijanci
napadali sa Dunava i Save.
Oko we je, brane}i Beo-
grad, izginuo veliki broj
srpskih vojnika, a me|u wi-
ma i ~etrdeset dobrovoqa-
ca iz Srema, ~ija su imena
dugo bila izgubqena u lavi-
rintima se}awa. Tek blago-
dare}i protojereju dr Rado-
miru Popovi}u, stare{ini
crkve Ru`ice, sasvim slu-
~ajno, do{lo se do spiska
izginulih junaka. Naime,
po obi~aju koji se prenosio
sa sve{tenika na sve{te-
nika, prilikom svake li-
turgije spomiwu se i wiho-

va imena, ali istori~ari za
to nisu znali.

Mo{ti sremskih dobro-
voqaca su dugo bile po-
hrawene u kosturnici is-
pod Jak{i}eve kule i onoj
koja se nalazila na mestu
gde je danas ulaz u kafanu
“Kalemegdanska terasa”.
Prenete su 1937. u spomen-
kosturnicu na Novom gro-
bqu uz velike po~asti, a
wihova imena su, sa zaka-
{wewem, ipak, naknadno
uklesana.

Crkva je oslobo|ewe do-
~ekala u ru{evinama: toli-
ko o hri{}anskom ekumeni-
zmu okupacione vojske i we-
nih oficira, koji verovat-
no nisu mogli ni da sawaju
da u Trebniku Srpske pra-
voslavne crkve postoji ~ak
i - molitva za na{e nepri-
jateqe.

Pred bo~nim, glavnim
ulazom u hram, stoji bronza-
na stra`a: desno je kosov-
ski junak, a levo srpski pe-
{adinac sa {ajka~om. Iz-

nad viteza je bela mermerna
tabla na kojoj pi{e: “Za
vreme svetskog rata 1914. do
1918. od strane Austrijske
i Nema~ke vojske, opqa~kan
i poru{en ovaj sveti hram
bo`ji. Pod vladavinom W.
V. Kraqa Srba, Hrvata i
Slovenaca Alekdsandra
Prvog i upravom Prvog srp-
skog patrijarha Dimitrija,
ministra vojske i mornari-
ce, po~asnog a|utanta W. V.
Kraqa, armijskih |enerala
Stevana S. Haxi}a i Petra
Pa{i}a, na~elnika in-
`ewersko-tehni~kog odse-
ka pukovnika  Qubivoja
Nedeqkovi}a, obnovqen je
ovaj hram bo`ji…”

Pi{e jo{ da je arhitekta
bio ~uveni Krasnov, in-
`ewerske poslove je vodio
Vi{ogradov, a preduzima~
radova bio Petar S. Mar-
kovi}. Ikonostas je delo
sve{tenomu~enika Rafai-
la Mom~ilovi}a, a `ivoto-
pis je 1938. oslikao Andrej
Bicenko.

Dakle, crkva Ru`ica,
ovakva kakvu je danas znamo,
zadu`bina je kraqa Alek-
sandra Kara|or|evi}a, a sa
zadovoqstvom i iskrenim
odobravawem je prihva}ena
i wegova ideja da to ubudu-
}e bude vojni~ki hram.

Koliko je poznato, kraq
Aleksandar nije blagoi-
zvoleo nagovarati svoje vi-
soke oficire da postanu
“dobrovoqni prilo`ni-
ci”, ve} je sam duboko zag-
wurio ruku u svoju kraqev-
sku apana`u i isplatio sve,
do posledweg dinara. Ina-
~e, tada obnovqena crkva je
osve}ena 11. oktobra 1925.

Od oslobo|ewa, u crkvi
Ru`ici slu`e i propoveda-
ju mahom profesori Bogo-
slovskog fakulteta i beo-
gradske Bogoslovije.

Ispod crkve je kapela
svete Petke, prepodobne
majke Paraskeve, ispod ko-
je je vrelo bistre pitke vo-
de za koju mnogi veruju da je
~udotvorna. Pa iako neki
veruju da je kapela starija
od Ru`ice, to nije ta~no:
izgra|ena je tek 1937. godi-
ne kraj mawe ni{e u kojoj
je bilo vrelo, a koja se, ko
zna za{to, nazivala - Ze-
munska kapela.

I kao {to je Ru`ica voj-
ni~ki, mu{ki hram, tako je i
kapela svete Petke `enska.
Postoje izvesni podaci koji
govore da su na Beogradskoj
tvr|avi svojevremeno bile
~ak ~etiri crkve i da su sve
imale - `enska imena. Mo-
gu}i ostaci jedne od wih mo-
gu se nazreti ispod severnog
podgra|a, na padini koja se
survava ka Dowem gradu i
Kuli Neboj{i.

M. Lazi}

CRKVA RUÆICA

Molitva za 
neprijateqe

Najstarija beogradska
bogomoqa

Pred bo~nim, 
glavnim ulazom u
hram, stoji 
bronzana stra`a:
desno je kosovski
junak, a levo 
srpski pe{adinac
sa {ajka~om

Kada su Turci osvojili Beograd, crkva
je ili razru{ena ili pretvorena u baru-
tanu, i u takvom stawu je do~ekala 1867.
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Mihailo Petrovi} je, na
primer, dva puta dobijao
nagradu za svetosavske sa-
stave, a profesor muzike
ga je redovno pohvaqivao.
I ko zna dokle bi taj dogu-
rao, da ga pod svoje nije
uzeo Dimitrije Ne{i},
profesor vi{e matemati-
ke na beogradskom Liceju.
Tako je Mihailo, za koga
se pri~alo da je na }emane-
tu svirao kao Ciganin a
na violini kao Paganini,
autor izvanrednog kwi-
`evnog dela “Roman o je-
guqi”, oti{ao u Pariz da
studira - matematiku i fi-
ziku. I to o svom tro{ku!
Imalo se, moglo se…

Najboqi student Pariza
stipendiju Kraqevine Sr-
bije je dobio tek 1893, kao
dvadesetpetogodi{wak.
Iskoristio ju je da dokto-
rira iste te godine, a na
temu “O nulama i besko-
na~nostima integrala al-
gebarskih diferencijal-
nih jedna~ina”. Umelo se,
moglo se…

Dogodine se vratio u Be-
ograd, da bi odmah bio po-
stavqen za profesora
Velike {kole. Bilo mu
je samo dvadeset devet
kad je izabran za dopi-
snog ~lana Srpske aka-
demije nauka i umetno-
sti. Usput je napisao
vi{e od dvesta pedeset
nau~nih radova, dvana-
est posebnih nau~nih
dela i utemeqio dve potpu-
no nove matemati~ke disci-
pline: re~ je o matemati~-
koj fenomenologiji i teo-
rijama matemati~kog spek-
tra. A i osnovao je Beograd-
sku matemati~ku {kolu, ko-
ja i danas u`iva ogroman
ugled u svetu.

Mo`da bi ova “slu`bena
biografija” velikog mate-
mati~ara bila zanimqiva
Portugalcima, ~ija deca

tokom prva tri razreda
osnovne {kole iz matema-
tike u~e - rukovawe digi-
tronom! Znate ono: bakal-
nica, cena, roba, kusur… da
se dete ne zbuni.  Dodu{e,
ni na{i se ba{ ne ubijaju
od matematike. Ali, kada je
re~ o onoj “neslu`benoj bi-
ografiji”, tu stvar stoji
druk~ije. Jer, ona li~i na
pustolovni roman.

Mika je nadimak dobio
dru`e}i se sa \urom Pu-
pom, alasom, koji je ~amac i
mre`e dr`ao pored kolibe
u kojoj je ̀ iveo, tik uz kupa-
li{te “[angaj”, tamo gde je
danas sportski centar “25.
maj” (zove li se jo{ tako?).
\ura mu je bio profesor
ribarewa, dok mu je upored-
nu nastavu muzi~kog vaspi-
tawa i violine dr`ao Jo-
{ka Ciganin. [teta {to
je, od ove trojice, samo Mi-
ka Alas dobio “svoju” uli-
~icu na Dor}olu. A dru`io
se i sa Jovanom Karamatom
i Jovanom Cviji}em, kao i
sa poznatim vinogradarom,
podrumarom i vinarom Je-
remi}em. Bio je boem bes-

prekornog izgleda i ugle-
da. Va`io je za najpopular-
niju li~nost Beograda svog
vremena i kroz wegovu ku}u
na Kosan~i}evom vencu
prodefilovali su svi koji
su ne{to zna~ili u javnom,
kulturnom, nau~nom, pa i u
politi~kom `ivotu presto-
nice.

Proputovao je svet. Ali,
ne kao turista: uostalom,
koliko je poznato, Mika

Alas je bio i ostao jedini
Srbin koji je stigao i na
Severni i na Ju`ni pol! Sa
svojih putovawa donosio je
putopise koji su svedo~ili
o wegovim gotovo detiwa-
stim interesovawima: “Sa
okeanskim ribarima”,
“Kroz polarnu oblast”, “Po
zaba~enim ostrvima”, “U
carstvu gusara”…

Napisao je “\er-
dapski ribolov u
pro{losti i sada-
{wosti”, {to ga je
kvalifikovalo da
postane ~lan dr`av-
nog pregovara~kog
tima za sklapawa
konvencije o ribo-
lovu sa Rumunijom,

kao i iste takve sa Austro-
Ugarskom, o ribolovu na
Dunavu, Savi i Drini.

Osim jedne beogradske
uli~ice i osnovne {kole,
po wemu je nazvano i pri-
znawe nameweno najboqim
mladim matemati~arima.
Pa ipak, se}awe na wega
bledi. Bilo bi zanimqivo
kada bi se, na primer, spro-
vela anketa me|u Beogra|a-
nima, a sa jednim jedinim

pitawem: da li su i u ka-
kvom srodstvu Mika Alas i
Mija Alas? Ko odgovori
ta~no, mogao bi da dobije
kao nagradu zbirku nere{e-
nih matemati~kih zadataka
ili ve~eru u kafani - “Kod
Mije Alasa”, na starom
obrenova~kom drumu.

Ku}a na uglu Kosan~i}e-
vog venca i Ulice kraqa
Petra, ba{ ispod Patrijar-
{ije, u kojoj je 1868. godine
ro|en, u kojoj je `iveo i
umro 1943, pod za{titom je
dr`ave. Preko puta we, na
malenoj zaravni uvrh Sred-
weg stepeni{ta, koje su po-
~etkom {ezdesetih godina
pro{log veka sagradili
studenti Akademije pri-
mewenih umetnosti i pro-
fesor Sip, na kamenom po-
stamentu stoji poprsje Mike
Alasa. Skriveno je uvek: zi-
mi ga zaveje sneg, leti se na
wega obru{e slapovi div-
qeg zelenila {to xikqa na
strmoj padini koja se spu-
{ta prema Savi. Kraj posta-
menta je klupica; za odmor,
ili za razmi{qawe. 

Milo{ Lazi}

PORTRET VELIKANA: MIHAILO PETROVI]

Alas na Ju`nom polu
Utemeqio je dve potpuno nove matemati~ke disci-

pline Osnovao Beogradsku matemati~ku {kolu Bio
dopisni ~lan Srpske akademije nauka i umetnosti...

\ura Pupa mu je bio profesor 
ribarewa, dok mu je uporednu 

nastavu muzi~kog vaspitawa i 
violine dr`ao Jo{ka Ciganin

Mihailo
Petrovi}: kao

najboqi 
student Pariza,

iskoristio je
stipendiju

Kraqevine
Srbije da dok-

torira 1893.
godine na temu

“O nulama i
beskona~nostima

integrala, 
algebarskih

diferencijalnih
jedna~ina”
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BIOSKOP

“PLANINA BROUKBEK”
Mo`da }e dok ovo budete ~itali,

film “Planina Broukbek” rediteqa
Anga Lija, biti dobitnik nekoliko
ovogodi{wih Oskara. Ang Li je do sa-
da ve} dobio Zlatnog lava u Veneciji i
nekoliko Zlatnih globusa, a glavni je
favorit za presti`nog Oskara. Kao
re`iser filma “Pritajeni tigar,
skriveni zmaj”, Ang Li je ve} bio no-
minovan za Oskara. Ovog puta ovaj ~u-
desni re`iser ekranizuje beskrajno
emotivnu pri~u o dvojici mladih kau-
boja, Xeku i Enisu. U 1963. godini oni
bivaju unajmqeni da ~uvaju stoku na vr-
hu planine Broukbek. Iako na po~etku
sumwi~avi jedan prema drugom, ubrzo
postaju prijateqi. Budu}i da su oboji-
ca veoma buntovni u svom izolovanom
svetu, wihovo prijateqstvo dobija opa-
san, revolucionarni ton. Ubrzo dola-
zi do iskrenog i sna`nog seksualnog
kontakta koji }e da izraste u srcepara-
ju}u qubavnu pri~u iz snova. Ipak, kraj
leta se pribli`ava, kao i neizbe`ni
rastanak koji ih ostavqa u bolu i tuzi.
Enis se `eni dugogodi{wom devojkom
i zapo~iwe `ivot u Vajomingu is-
puwen siroma{tvom i de~jim pla~om,
dok se Xek prikqu~uje rodeu i posle
nekog vremena po~iwe da zara|uje bo-
gatstvo ukqu~uju}i se u posao svog ta-
sta iz Teksasa. Kada Xek napokon uspo-
tavi vezu sa Enisom, {aqu}i mu raz-
glednicu kako bi mu javio da poslom
prolazi kroz Vajoming, wih dvojica
zapo~iwu bolnu vezu koja }e trajati ~i-
tav `ivot i biti ophrvana zabrawe-
nim `eqama i pritiskom povr{ne ma-
logra|anske Amerike. 

U glavnim ulogama su Jake Gyllenhaal,
Heath Ledger, Michelle Williams, Anne
Hathaway, Randy Quaid. 

“SLOMQENO CVE]E”
Tako|e, ostvarewe koje je svoju premije-

ru imalo na ovogodi{wem FEST-u, kre}e
ovog meseca u redovnu bioskopsku distri-
buciju. Re`iju za ovaj film potpisuje
kultni Xim Xarmu{, koji je glavnu ulogu
poverio fantasti~nom Billu Murrayu, Jef-
frey Wright, Sharon Stone, Frances Conroy,
Jessici Lange, Tildi Swinton, Julie Delpy. Mur-
ray igra ne`ewu Dona koga ostavqa po-
sledwa qubavnica. Kada mu stigne tajan-
stveno roze pismo, po~iwe da razmi{qa o
svojoj pro{losti. Pismo mu je poslala ne-
kada{wa qubavnica koja ga obave{tava
da ima sina od 19 godina, koji mo`da tra-
ga za ocem. Don se uz pomo} kom{ije Vin-
senta baca na potragu za majkom svog dete-
ta,obilaze}i sve svoje nekada{we qubav-
nice. 

“KAPOTI”
Ovo ostvarewe je re`irao Benet Mi-

ler. Re~ je o pri~i o Trumanu Kapotiju au-
toru “Doru~ka kod Tifanija” i omiqenom
liku wujor{kog xet-seta, 70-ih i 80-ih go-
dina. Jednog novembarskog dana 1959. go-
dine Kapoti ~ita ~lanak na posledwoj
strani “Wujork tajmsa”. ^lanak govori o
ubistvu ~etiri ~lana poznate zemqopo-
sedni~ke porodice Klater u mestu Hol-
komb u Kanzasu. Sli~ne pri~e se pojavqu-
ju u novinama skoro svakog dana, ali ne-
{to kod ove privla~i Kapotijevu pa`wu.
Ova pri~a predstavqa priliku, on veruje,
da testira wegovu dugogodi{wu teoriju
da, u rukama pravog pisca, realnost mo`e
biti zanimqiva kao i fikcija. Kakav
uticaj imaju ubistva na taj mali grad na
vetrovitim visoravnima? Sa ovom temom
on ube|uje magazin “Wujorker” da mu da taj
zadatak i on odlazi u Kanzas. Dru{tvo mu
pravi prijateqica iz detiwstva provede-
nog u Alabami: Harper Li, koja }e neko-

liko meseci kasnije osvojiti Pulicerovu
nagradu i postati poznata kao autor kwi-
ge “Ubiti pticu rugalicu”. U glavnim
ulogama su: Philip Seymour Hoffman (vrlo
uverqiv u ulozi Trumana Kapotija, za koju
je dobio i Zlatnog globusa), Catherine Ke-
ener, Chris Cooper, Clifton Collins Jr., Mark
Pellegrino, Bruce Greenwood, Amy Ryan, Bob
Balaban. Film u na{e bioskope startuje 2.
marta. 

POZORI[TE

“NE^ISTA KRV” ZA JUBILEJ
Pozori{te “Bora Stankovi}” u Vrawu

proslavilo je pro{log meseca veliki ju-
bilej, 110 godina postojawa ove kulturne
institucije. Zato predla`emo da na sceni
ovog tetara pogledate predstavu koja je ra-
|ena po delu najve}eg vrawanskog pisca
Bore Stankovi}a “Ne~ista krv”, a to je
svakako jedno od najve}ih dela celokupne
srpske kwi`evnosti. Predstavu je re`i-
rao Radoslav Radivojevi}. Kostime koji
verno prenose duh vremena u kome je `ive-
la zanosna Sofka,uradila je Zora Davido-
vi}. U ulozi Efendi Mita je Ninoslav
Trajkovi},dok wegovu }erku Sofku igra
15-godi{wa Aleksandra Manasijevi}
(uskoro }emo je gledati i na velikom
platnu u filmu “Qubavni sabor u Gu~i”
Du{ana Mili}a).U ostalim ulogama po-
javquju se glumci vrawanskog pozori{ta.

KONCERT

“SIMPLE MINDS” U BEOGRADU
Legendarna grupa iz osamdesetih “Sim-

ple minds” nastupi}e u Beogradu, u Centru
“Sava”, 7. marta. Predvodnici alternati-
ve i novog talasa, poreklom su iz Glazgo-
va. Osniva~i benda su Xim Ker i ^arli
Bar~il, a ~ine ga jo{ Endi Gilespi (kla-
vijature), Mel Gejnor (bubwevi) i Edi
Daf (bas).

Do sada su objavili 23 albuma, a najve}i
hit im je: “Don’t You (Forget About Me).

Koncert }e biti odr`an u okviru wiho-
ve turneje pod nazivom “Black & White”.
Grupa je dobila je izuzetne pohvale bri-
tanskog lista “Tajms”, posle koncerta u
londonskoj Astoriji. Prema navodima
kriti~arke Lize Veriko, [kotlan|ani
su, ohrabreni pozitivnim kritikama (pr-
vim nakon ~itave decenije) wihovog po-
sledweg albuma “Black & White“, krenuli
na turneju kako bi povratili staru slavu,
a ~ini se da u tome i uspevaju, budu}i da su
ve}inu koncerata rasprodali. Muzi~ki
kriti~ari sa tog novog albuma posebno
izdvajaju pesmu “Home”, koja je me{avina
elektronskog zvuka, wihovih prepozna-
tqivih zvonkih gitara i izvanrednog gla-
sa frontmena Xima Kera. Na koncertu u
Centru “Sava” u`iva}emo i u hitovima
“East at Easter”, “Love Song”, “See the
Lights”, “Waterfront”. 



IZLO@BE

RADOVI FINSKOG DIZAJNERA
TAPIA VIRKALE

Izlo`bu radova legendarnog fin-
skog dizajnera Tapia Virkale mo`ete
posetiti u Muzeju primewene umetnosti
do 19. marta. Tapio Virkala jedan je od
najpoznatijih dizajnera 20. veka, pri-
padnik posleratne “zlatne generacije”
koja je Finsku 50-ih godina pro{log ve-
ka dovela u sam vrh svetskog dizajna. Ve-
lika retrospektiva Tapia Virkale svo-
ju “svetsku turneju” zapo~ela je u Hel-
sinkiju 2000. godine i dosad je gostova-
la u Talinu, Torontu, Meksiko Sitiju,
Filadelfiji, Va{ingtonu, Sanderlen-
du, Lisabonu, Madridu, Zagrebu i Qu-
bqani.

Nezavisno od izvora inspiracije, ma-
terijala, tehnike ili medija u kome se
izra`avao, Virkala je neobi~no lako
uspevao da pove`e tradicionalne zanat-
ske ve{tine, modernu industijsku pro-
izvodwu i umetnost. Najvi{e je radio u
tradicionalnim materijalima: staklu,
porcelanu i metalu, a od savremenih - u
lameliranom drvetu i plastici. Bavio
se i grafi~kim dizajnom, autor je biv{e
finske nov~anice.Stvarala~ko ume}e u
izradi industrijskih i unikatnih pred-
meta od stakla ostvario je tokom vi{e-
decenijske saradwe sa najzna~ajnijim
finskim proizvo|a~em stakla Italom i
italijanskim proizvo|a~em murano-sta-
kla, fabrikom stakla Venini. 

KWIGE

“O QUBAVI I DRUGIM 
DEMONIMA”

Ovu kwigu mo`ete prona}i u na{im
kwi`arama zahvaquju}i “Narodnoj kwi-
zi”. Mnogi svetski kwi`evni kriti~a-
ri je smatraju jednim od najlep{ih do-
prinosa ju`noameri~koj kwi`evnosti.
Re~ je o bizarnoj qubavnoj drami koja se
de{ava u epohi strahovlade inkvizici-
je. Gre{na qubav izme|u devoj~ice optu-
`ene za savez sa |avolom i wenim isled-
nikom, opatom, razori}e im du{e. Ro-
manti~na ma{tovitost i lepota Marke-
sovog stila dolaze do punog izra`aja u
slikovitom opisu raspaqenih strasti.
^esto opisivan kao otac magi~nog rea-
lizma, Gabriel Garsija Markes je najpo-
znatiji po romanima “Sto godina samo-
}e”, “Qubav u doba kolere” i “Hronika
najavqene smrti”. Nobelovu nagradu za
kwi`evnost je dobio 1982. godine. Obja-
vio je i prvi tom autobiografije, i ka-
`e da je poku{avao da zavr{i drugi tom,
ali da ga verovatno ne}e napisati: “Go-
dina 2005. bila je prva u mom `ivotu u
kojoj nisam napisao nijedan red. Nikada
nisam prestajao da pi{em i to je bila
prva godina u mom `ivotu kad ni{ta ni-
sam napisao”, rekao 78-godi{wi pisac,
koji danas `ivi u Meksiku. 

“MEMOARI JEDNE GEJ[E”
Ve} dugi niz godina jedna od naj~itani-

jih kwiga kako kod nas, tako i u svetu ne
prestaje da privla~i pa`wu ~italaca.
“Memoari jedne gej{e” je roman koji odu-
zima dah, bestseler broj jedan. Delom
istorijski roman, delom bajka, delimi~no
romansa, ovaj roman je ve{to prikazana
slika jednog neobi~nog i u velikoj meri
i{~ezlog sveta gej{i. Ovaj roman je o~a-
ravaju}i romanti~ni ep sme{ten u tajan-
stveni i egzoti~ni svet koji i danas op-

~iwava. Pri~a po~iwe u godinama pre
Drugog svetskog rata kada siroma{no ja-
pansko dete biva otrgnuto od svoje poro-
dice kako bi radilo kao slu{kiwa za gej-
{e. Uprkos izdajni~kom suparniku koji
umalo uspeva da joj slomi duh, devojka sta-
sava u legendarnu gej{u Sajuri. Prelepa
Sajuri o~arava najmo}nije qude svog vre-
mena, ali je progoni tajna qubav za jedi-
nim ~ovekom koji joj je van doma{aja. Po
ovom romanu snimqen je i film istog na-
ziva koji puni bioskopske dvorane u svetu
i kod nas, a nominovan je za Oskara u pet
kategorija.  

Jelena Kne`evi}
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KULTURNI CENTRI
SERVANTES

U {panskom
kulturnom centru
“Servantes” od
30. marta do 2.
aprila u toku je Revija {panskog fil-
ma. Reviju otvara film poznatog {pan-
skog rediteqa Alehandra Amenabara
“Diplomski”. Zatim }e biti prikazani
filmovi “Odbrojani dani”, “Sre}na
zvezda”, “Niko ne}e govoriti o nama ka-
da umremo”, “Klikera{“, a reviju }e za-
tvoriti film “Ponedeqkom na sunce”.
Svi filmovi su dobitnici presti`ne
{panske nagrade za film Goyo u pro-
teklih deset godina.

“GETE 
INSTITUT”

I nema~ki
kulturni centar je mesec mart posve-
tio filmu i organizovao reviju
pokretnih slika koji spada u remek-
dela nema~kog ekspresionizma. Pro-
jekcije filmova bi}e odr`ane u Domu
kulture Studentski grad od 9. do 31.
marta. Izme|u ostalih bi}e prikazna
ostvarewa autora poput Pola Vegnera,
Roberta Vajna, Frica Langa (~ak ~eti-
ri wegova filma), Fridriha Murnaua.
Re~ je o filmovima koji su nastali 20-
ih godina pro{log veka.                         
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ZDRAVQE

Da li su vas ve}
upla{ili bole-
{}u zvanom visok
krvni pritisak?

Ima nazive od kojih se ledi
krv u `ilama - “najve}i ubi-
ca savremenog ~oveka”, “tihi
ubica”, “podmukli neprija-
teq”… Medicinski naziv
ovog “zlikovca” je - arterij-
ska hipertenzija. 

Ta~no! Visok krvni pri-
tisak, ako ga ignori{ete,
mo`e vam `ivot u~initi
nepodno{qivim ili vam ga
skratiti. Otuda ono - visok
krvni pritisak je ubica
broj jedan. Ali, sve to mo`e
SAMO ako VI TO DOZVO-
LITE. Danas postoji hiqa-
du na~ina i jo{ toliko

efikasnih lekova. Lek ni-
su samo pilule. Naprotiv,
ovaj neprijateq se mnogo
boqe pobe|uje {etwom i re-
kreacijom, sa mawe hrane u
tawiru, dru`ewem sa oni-
ma koje volimo, relaksaci-
jom i dobrim snom, opu{ta-
ju}im filmom ili kwi-
gom… Hi~kok je rekao da se
danas najve}i broj samoubi-
stava izvr{i viqu{kom i
no`em. 

Mnogi qudi, na`alost,
le~ewe visokog krvnog pri-
tiska zapo~iwu tek kada im
izmerene vrednosti dosegnu
visoke nivoe od 200 i iznad
200 milimetara `ivinog
stuba, pa tek onda prihvataju
da mewaju stil `ivota i po-

gubne navike. Na srcu, mo-
zgu, bubrezima, ali i na o~-
nom dnu i mnogim drugim va-
`nim organima, do tada na-
stanu ozbiqne promene i bo-
lest se ve} razvila. 

Qudi se ponekad te{ko
mire sa ~iwenicom da }e
lekove za pritisak morati
da piju do kraja `ivota. Ka-
da i na koji na~in treba za-
po~eti le~ewe zavisi ne sa-
mo od izmerenih vrednosti
ve} i od toga da li je neki
organ o{te}en i da li po-
stoji neki od faktora ri-
zika, kao {to su pu{ewe,
povi{ene vrednosti hole-
sterola i triglicerida i
{e}erna bolest. Ali, ako je
za utehu, iako imaju povi-
{en krvni pritisak, pone-
kad se lekari, ipak, ne od-
lu~e odmah za “{aku leko-
va”. Kod nas je karakteri-
sti~no da qudi ~esto sazna-
ju da imaju visok krvni pri-
tisak slu~ajnim merewem
ili pri nekom drugom pre-
gledu. 

To je prvi “{ok - susret”.
Po{tedite sebe “{okova” -
pro~itajte bar tri od ovih
naslova i u~ini}ete ne{to
korisno za svoje zdravqe.

Znaci uzbune - Povi{en
krvni pritisak naj~e{}e
nije pra}en izrazitim simp-
tomima, pa se zato naj~e{}e
i otkriva slu~ajnim pregle-
dom. Razlog da, ipak, odete
lekaru su uporne, naj~e{}e
potiqa~ne glavoboqe, sla-
bost, malaksalost, tromost,
pospanost, preznojavawe...
Ponekad }e svi u va{oj oko-
lini primetiti neobi~nu
zajapurenost u licu, a neko
}e kao prvi ozbiqan simp-
tom kod sebe prepoznati
smetwe u vidu. Nije za pani-
ku, ali jeste za uzbunu. Ne bu-
dite kao armija brojnih koja
kasno sti`e do lekara, jer

olako prelazi preko ovih
simptoma, smatraju}i ih
prolaznim ili bezazlenim. 

Kako meriti pritisak -
Krvni pritisak se meri
uvek u odre|eno vreme, na
odre|enom mestu i pod po-
voqnim uslovima. Va`no je
da, kada vam mere pritisak
ili to radite sami, budete
opu{teni, jer kod mnogih
osoba dolazi do skoka pri-
tiska zbog uzbu|ewa i stra-
ha od rezultata- “hiperten-
zija belog mantila”. Tada
imate pravo da ka`ete da
vam pritisak sko~i ~im vi-
dite lekara, ali ne i pravo
da odustanete od provere
ovih vrednosti. 

Na primer, tokom ispiti-
vawa krvni pritisak mo`e
biti 170 sa100 mm. Nedequ
dana kasnije wegov nivo }e
mo`da biti 150 sa 90 mm.
Zapravo, u drugom merewu
obavqenom u razmaku od sa-
mo pola sata razlike mogu
biti znatne: ~ak do 40 mm za
gorwi i 10 mm za dowi, di-
jastolni pritisak. Nere-
dovnim merewem mo`emo,
zato, ste}i sasvim pogre-
{an uvid u ne~iji krvni
pritisak. O~itane vredno-
sti mogu biti visoke jedno-
stavno zato {to bolesnik
ose}a nelagodu ili strah
pri pomisli da }e meriti
pritisak, ili mo`da zato
{to je kod ku}e ili na po-
slu do`iveo stres.

Da bi se izbegle pogre{ne
dijagnoze danas postoje hol-
ter aparati za merewe pri-
tiska tokom 24 ~asa.

Va`no je da znate da poje-
dina~no na|ene povi{ene
vrednosti krvnog pritiska
nisu hipertenzija. Potreb-
no je najmawe u tri meseca

NAJVAÆNIJE O VISOKOM KRVNOM PRITISKU

[etwa najboqi lek 
Svaki peti ~ovek ima povi{en krvni pritisak, a tre}ina

toga ~ak nije ni svesna Ne boli, a o{te}uje srce, mozak, bu-
brege Mawe slanog i gurmanluka, vi{e kretawa i druæewa
bez stresa - recept za normalni pritisak
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na}i povi{ene vrednosti
pritiska, da bi se onda vrlo
~esto vi|ali sa interni-
stom- kardiologom. Kontro-
le }e se nastavqati i ako se
povi{ene vrednosti prona-
|u najmawe dva dana u toku
slede}e ~etiri nedeqe, tada
se pristupa stro`oj kontro-
li, pa i prvim merama za le-
~ewe hipertenzije.

Pri merewu, osim mesta
merewa - ku}a ili ambulanta
- vrlo je va`an i polo`aj
osobe, jer se vrednosti pri-
tiska razlikuju u le`e}em,
stoje}em i sede}em stavu.
Najve}i broj merewa obavqa
se u sede}em polo`aju, a va-
`no je da su ruka na kojoj se
meri pritisak i aparat u vi-
sini srca. 

Uzroci hipertenzije - Ve-
rovali ili ne - kod 80 do 85
odsto osoba uzrok se ne mo-
`e otkriti i lekari ka`u
da se radi o esencijalnoj
hipertenziji. Jeste nepo-
znat uzrok, ali je poznat me-
hanizam nastanka. Priti-
sak raste jer hranu previ{e
solimo i ne mo`emo da do-
nesemo ~vrstu odluku o
smawewu unosa natrijuma.
Pritisak ska~e kada smo
pod stresom, zbog vi{ka ki-

lograma, zbog nekih osci-
lacija u hormonima, ali i
zbog gena koje smo dobili
od roditeqa. Na nasle|e ne
mo`emo da uti~emo, ali na
ostale mehanizme mo`emo.
Zato qudi i ka`u da sve ra-
de {to im lekari ka`u, a
pritisak ne silazi. Negde
nisu iskreni prema sebi, a
sa visokim pritiskom je
opasno igrati se “`murke”. 

Postoje i takozvane se-
kundarne hipertenzije, gde
su uzroci poznati, jer pri-
tisak je visok zbog nekih
drugih, mahom ozbiqnih bo-

lesti ili upotrebe lekova.
Zbog sr~ane mane, oboqewa
hipofize, {titaste i nad-
bubre`ne `lezde, kao i
oboqewa bubrega, hiper-
tenziju ima 15 do 20 odsto
svih pacijenata.

Posledice - Visok krvni
pritisak sam po sebi ne bi
bio zna~ajan da ne pravi
brojne komplikacije i iza-
ziva promene prakti~no na
svim organima. Prva i naj-
va`nija komplikacija je
hipertrofija - zadebqawe
mi{i}a leve sr~ane komo-
re. U komplikacije izazva-
ne hipertenzijom spadaju
otkazivawe bubrega, {log i
koronarne sr~ane bolesti,
naj~e{}e, infarkt.  

Prvi korak, nefarmakolo-
{ke mere - Prvi korak je
smawewe telesne te`ine
kod gojaznih osoba i vrlo
bitna umerena upotreba so-
li u ishrani, ali dodatno
uno{ewe kalcijuma, kaliju-
ma i magnezijuma iz sve`eg
povr}a i vo}a. Vrlo je va-
`no ostaviti pu{ewe i bi-
ti umeren sa alkoholom.
Preterana upotreba alko-
hola mo`e da dovede do toga
da lekovi za sni`avawe
krvnog pritiska uop{te ne

deluju. Oni koji piju alko-
hol treba da ga ograni~e na
dve boce piva ili dve ~a{i-
ce `estokog pi}a, odnosno
na 300 mililitara vina u
toku dana. Va`no je da se
unosi dovoqna koli~ina
te~nosti, preporuke je da se
zaobilazi kisela voda. 

Drugi korak, obavezni le-
kovi - Kada nekoj osobi sa-
modisciplina nije ja~a
strana, lekovi postaju neo-
phodni. Ali, odmah da znate
nema ~arobne pilule. Od
nekih lekova, ma koliko
bili savremeni, najnoviji

i naravno, skupi, }e vam bi-
ti muka, neki }e vas ~initi
nervoznim, drugi uspore-
nim, a neki }e vas ko{tati
seksualne potencije. Izbor
leka je uvek na doktoru koji
}e uzeti u obzir stepen po-
vi{ewa krvnog pritiska,
godine `ivota, o{te}ewa
srca, pojavu dijabetesa, ho-
lesterola...Le~ewe se zapo-
~iwe prvo jednim lekom u
najmawoj dozi. Zato, bez ~u-
|ewa, ako lekar odredi da
se pije samo polovina, ili
~ak samo ~etvrtina leka.
Ako posle mesec ili dva ne
do|e do normalizovawa
pritiska, lekar }e pove}a-
vati dozu, mewati lek, uba-
civati sedativ, dodati no-
vi lek, pa jo{ jedan.... 

[etwa i sport kao lek - Ni
zimi kada mraz {tipa za
obraze, ni u prole}e kada
krenu uporne ki{e, ali ni
kada je toplo, osobe koje
imaju visok krvni pritisak
ne smeju da odustaju od {et-
wi. Slu`benik ili monter,
{ef ili rudar- lek je isti:
HODAJTE. U dnevni raspo-
red mora da u|e 30 ili 45 mi-
nuta hoda. Birajte: pe{ke na
posao ili u {etwu sa decom
ili dragom osobom. Oko sva-

ke fizi~ke aktivnosti do-
govorite se sa lekarom, jer
kampawski tenis i fudbal
sa dru{tvom iz mladosti mo-
`e biti opasno. Grubo zvu-
~i, ali je istina: neizla-
`ewe iz automobila mo`e
vas ubiti. 

Optimalan, normalan, i
opasan krvni pritisak - Cr-
veno - sve iznad 140 sa 90 mm!

Idealan pritisak ne sme
da prelazi vrednosti od 120
sa 80 mm `ivinog stuba - i tu
ne postoji nikakvo ALI !!! 

Na{ narod, i pored svih
obja{wewa lekara posled-

wih godina, i daqe “ra~una”
da je “normalan” krvni pri-
tisak onaj koji se ra~una ta-
ko {to se broju godina doda-
je vrednost od sto, pa je i
pritisak od 160 sa 100 “do-
bar za wegove godine”. To je
zabluda i zavaravawe koje
mo`e da vas ko{ta glave.

Mo`e se napraviti raz-
lika izme|u idealnog - uo-
stalom niko od vas ne tra-
`i ni da u drugim oblasti-
ma budete idealni - i opti-
malnog, onog koji vam ga-
rantuje zdravqe. Ali sa
vrednostima krvnog priti-
ska koji zahteva le~ewe ne-
ma kompromisa. Sve iznad
140 sa 90 mm su vrednost
pritiska koje tra`e posetu
lekaru i le~ewe. Jo{ od
1997. medicina je katego-
ri~na: arterijskom hiper-
tenzijom smatraju se sve
vrednosti sistolnog (gor-
weg) pritiska iznad 140 mm
i dijastolnog (doweg) iz-
nad 90 mm. Tako se “opti-
malnim” pritiskom smatra
onaj ~ije su vrednosti is-
pod 120 sa 80, a “normal-
nim” - ispod 130 sa 85. 

Ozbiqniji susret sa leka-
rom ~eka sve one kod kojih su
izmerene vrednosti od 140-
159 sa 90-99 (hipertenzija
prvog stepena), od 160-179 sa
100-109 (hipertenzija drugog
stepena) i vi{e od 180 sa
110 mm (hipertenzija tre}eg
stepena). 

Krv na nos, dobra stvar -
Interesantno je da se mno-
ge osobe upla{e kada im iz-
nenada krene krv na nos. To
je situacija koja je za oko-
linu vrlo dramati~na, ali
je krvavqewe iz nosa, kada
do|e do skoka krvnog priti-
ska, zapravo dobra stvar. To
je spasonosni mehanizam,
“ventil” koji smawuje krv-
ni pritisak i spre~ava da
do|e do izliva krvi u mo-
zak, odnosno do {loga, ma
koliko to dramati~no iz-
gledalo. Krv se zaustavqa
pritiskom na nozdrve ili
tamponirawem. Na`alost,
nemaju svi ovaj spasonosni
mehanizam. Ovo je, ipak,pre
svega znak i upozorewe da
se potra`i pomo} lekara,
koji }e odrediti propisanu
terapiju. 

Z.@.D.
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Zamislite gradi} na
~etiri reke, sa po-
zori{nom dvora-
nom, bioskopima,

sportskom halom, {umom-
izleti{tem, bawom, boga-
tom zelenom pijacom, ali i
sto~nom, jednom od najve-
}ih u Srbiji, varo{ u kojoj
su i osnovne i sredwe {ko-
le, crkva, bezbroj kafana i
kafi}a ~ak i po neka sta-
rinska zanatska radwa. Va-
ro{ sa sopstvenim radio-
stanicama, televizijom,
svojim novinama, Internet
provajderima...

Zamislite varo{ iz koje
pre podne pe{ice mo`ete
pro{etati i u prirodi
brati {umsko zeqe, sre-
mo{, pe~urke, a uve~e oti}i
u beogradsko Narodno po-
zori{te ili Sava centar
na koncert, gde sti`ete za
pola, ili nepun sat, zavi-
sno od toga da li ste se ta-
mo uputili autobusom ili
kolima. Kao da ste na Bano-
vom Brdu ili Vidikovcu.

U stvari, ne mora se za-
mi{qati. Ta varo{ je
Obrenovac, jedna od beo-
gradskih (prigradskih) op-
{tina, samo {to je ovako
bajkovito ne do`ivqavaju
ni me{tani, jer su previ{e
zauzeti svakodnevnim bri-
gama, kao i ve}ina qudi u
Srbiji. Treba sastaviti
kraj s krajem, pre`iveti,
opstati, napredovati. 

Na ulazu u Obrenovac je
hotel a pored wega dva
olimpijska bazena. Jedan
otvoren, letwi i drugi za-
tvoren, zimski. Uz sam ho-
tel, kao mali gejzir, izbija
topla sumporovita voda. Tu
bi trebalo da se izgradi
moderna bawa, ali zasad se
niko nije pojavio s parama
da je podigne. A mesto je
idealno. S jedne strane je
pored glavne saobra}ajnice
a s druge, u zale|u je velika

{uma Zabran, pogodna za
{etwu, stazama i asfalt-
nim putem koji vode do Sa-
ve, do davna{we obrenova~-
ke pla`e gde su ribqi re-
storani, marina, za ~amce,
ponton... Tamo gde u zoru
~amcima pristaju ribari i
prodaju sve`u ribu znatno
jevtinije nego {to se mo`e
kupiti u ribarnicama.

Obrenovac, istina, ima
bawu, ali je to davna{we
zdawe (podignuto 1885. go-
dine) u samom centru, {to
ne odgovara zahtevima ovog
vremena. Lekovita voda je
najsli~nija onoj kakva je u
bawi u Karlovim Varima
ili Visbadenu. Pored
ostalog le~i reumu, i{jas,
katar stomaka, creva i `u~-
ne kanale, otok jetre, sip-
wu i {uqeve. Istovremeno
je i javno kupatilo, ali to
nije to. Novo doba tra`i

novo, moderno le~ili{te,
sa svim prate}im slu`bama
koje jedna savremena bawa
podrazumeva. Onaj ko bi tu
ulo`io pare jo{ kako bi
mu se isplatilo, ali takvog
jo{ nema. Obrenovac je iz-
gubio status bawskog i
klimatskog le~ili{ta jo{
1963. godine.

I danas, kao i pre sto go-
dina, me{tani ovu vodu ko-
riste za pi}e, a naro~ito za
kuvawe pasuqa, i to petkom.
Za{to ba{ petkom, niko ne
zna pouzdano da objasni.

Mo`e i nekim drugim da-
nom, ali nije tako dobar
kao petkom. Kao {to je i
prase}a pe~enica najsla|a
za Bo`i}. 

U posledwe vreme ras-
prostrlo se verovawe da is-
pirawe o~iju ovom vodom
popravqa vid, ali nau~no
jo{ ni{ta nije potvr|eno,
jer se nauka ovom pojavom
nije pozabavila.

Obrenovac se prvobitno
zvao Pale`. Otuda {to su
ga Turci po~esto palili. A
kada se Srbija oslobodila
i Milo{ u~vrstio vlast,
smerni pale{ki trgovci, u
zapregama, zapucali su u
Beograd ne bi li se dodvo-
rili kwazu i najbogatijem
me|u trgovcima - mole}i ga
da im dozvoli da svoju va-
ro{ nazovu po wemu. On im
je to velikodu{no odo-
brio. U glavnoj ulici i da-
nas je, obnovqen i preure-
|en Milo{ev konak, ili
^esni dom, u kojem  je sme-
{tena gradska biblioteka.
Tu se prire|uju izlo`be,
odr`avaju kwi`evne ve~e-
ri. U domu nepismenog Mi-
lo{a za`i`ila prosveta i

VARO[ NA ^ETIRI REKE

Tesla u Obrenovcu

Ima dva osnovna pitawa - u vezi sa op{tinom u kojoj je podig-
nuta - koja se mogu postaviti qudima iz TE Nikola Tesla: Kakve
vajde i kakve nevoqe Obrenovac ima od we? Drugim re~ima, {ta
je dobila a {ta izgubila wenom pojavom? 

Na re~ena pitawa bio je spreman da odgovori Nenad Radoji~i}
(43), sociolog po obrazovawu, doskora{wi direktor obrenova~-
kog Doma kulture i sportova, koji je na TE “Nikola Tesla” i izme-
|u ostalog, zadu`en i za odnose sa javno{}u.  

Na{ vi{esatni razgovor mogao bi da se svede na to da TENT
izdvaja op{tini naknadu za kori{}ewe prirodnih dobara koja je
vezana za koli~inu proizvedenih kilovat-~asova. Potom, daje i
eko-rentu, pa nadoknadu za kori{}ewe voda i gra|evinskog zem-
qi{ta. Mada, uzgred budi re~eno, termolektrane i A i B su uve-
liko izvan grada, naro~ito B. 

Sve u svemu, od svih ovih davawa op{tina Obrenovac ima po-
zama{nu sumu u bud`etu s kojom uvek mo`e da ra~una i koristi
na na~in koji smatra da je celishodan.

Osim re~enog, TENT je veliki sponzor svega i sva~ega. Cela
Srbija se wima obra}a. I |aci i Crkva i mesne zajednice i poje-
dinci koji mole za lekove i {ahisti i ostali sportisti i... TENT
uveliko izdr`ava KUD TENT-a kao i Sportsko dru{tvo TENT, a
ni jedno ni drugo nisu vi{e pri TENT-u, ve} su samo ostali nazi-
vi. Odbojka{ice sportkog dru{tva u{le su u Prvu A ligu.

Zaga|ewa Obrenovca i okoline bilo je ogromno, sada je, posle
mnogo ulagawa, svedeno na minimum. Uostalom, to dokazuje pro-
{logodi{we priznawe Zelenog lista od ekolo{kih novinara. 

Sa uklawawem sumpordioksida, jednoga dana (jer to je presku-
po - oko 300 miliona evra - pa ni mnoge razvijene zemqe Evrope
to nisu postigle) svako zaga|ewe }e nestati.

Tada }e Obrenovac verovatno vratiti status bawskog i kli-
matskog le~ili{ta.

TENT puni buxet

Cela varo{ bila jedno dvori{te i nije se ogra|ivala. A
onda je po~ela iz-gradwa termoelektrane. Broj stanov-nika
je porastao, a promenio se i izgled i duh nekada{we palanke

Stari du}ani 
jo{ odolevaju



MART 2006 kWh BROJ 386

63

kultura. I ulica u kojoj je
Milo{ev konak zove se po
wemu. Do skora nosila je
ime Mar{ala Tita. 

Glavna ulica bila je u
stara vremena i jedina. U
woj su radwe i ku}e za sta-
novawe imale zanatlije i
trgovci, kao i dr`avni ~i-
novnici. Prva osnovna
{kola nastala je jo{ 1824.
godine. @iveli su svi kao
jedna porodica. Izme|u dva
svetska rata Obrenovac je
izrastao u bogatu va-
ro{ o ~emu sevedo~e
gra|evine preostale
iz tog doba. Zgradu u
kojoj je danas kafana
Central, u centru
Obrenovca, na pri-
mer, podigao je trgo-
vac Antonovi}. Na
spratu su bile sobe za
preno}i{te, a u pri-
zemqu gradska kafa-
na na evropskom nivou.
Stari Obrenov~ani pamte
zeleni tepih i livrejisane
momke na vratima. Bilo je
i puno obi~nih kafana,
kr~mi za obi~an narod, od
kojih je ostao samo trag o
Malom Parizu, kafani
preko puta dana{weg bio-
skopa Pale`. Ni to se ne
bi znalo da nije plo~e koja
kazuje da su se tu sve do po-
~etka Drugog svetskog rata
okupqali napredni radni-

ci i, izme|u ostalog, dogo-
varali o {trajkovima.

I pored promena koje je
donela revolucija, duh
obrenova~ke varo{i odr-
`ao se i posle rata. Luka
Slikar, Rada Brica, Sloba
Sara~ i jo{ nekolicina u
to doba sredove~nih zana-
tlija svake ve~eri su se
okupqali u kafanici po-
red tada napu{tene zgrade
biv{e `elezni~ke stani-
ce. Kafanica je imala ne-

koliko stolova, dok se leti
sedelo u kafanskoj ba{ti,
u hladovini vreme{nih li-
pa. Tu su stari majstori pe-
vali starogradske pesme
kojih u to vreme nije bilo
ni na radiju. Mezili su
projaru, pihtije i sli~ne
|akonije koje su donosili
od ku}a, a zalivali vinom
iz bokal~i}a od po tri de-
ci, umereno. Slu{ali su ih
tada{wi studenti i od wih
u~ili kako se i peva i po-

na{a. Pod debelom senkom
lipa, no}u, kao da su sijale
samo glave tih mladih qu-
di, od ushi}ewa i puno}e
`ivota. Jer, oni su tu ras-
pravqali i o filozofiji,
politici, qubavi, smislu...
Ta se kafana zvala Kod So-
kola, po ~uvenom Sokolu
Milo{evskom, kelneru ko-
ji nije otaqavao svoj posao,
ve} ga je radio s qubavqu.
I jo{ je `iv.

Zgradica kafanice Kod
Sokola je sru{ena, a
zgrada biv{e `ele-
zni~ke stanice obnov-
qena i pretvorena u
autobusku stanicu ko-
ja ima ~ekaonicu i
woj bife na kojem
krupnim slovima pi-
{e: Soko.

Kod Sokola, ali i u
Centralu, Ribici,
Prvom maju, Kod Cin-

carina, Kod Vla{~eta...
okupqali su se i varo{ki
intelektualci me|u kojima
je bilo dva-tri pisca, po
koji slikar, profesori va-
ro{ke gimnazije i gdekoji
student koji nije `urio da
diplomira, zaposli se i
o`eni, ve} se spremao da
mewa svet.

Obrenov~ani su leti po-
rodi~no odlazili u Zabran
na kupawe. I{li su pe{i-
ce, a biciklima imu}niji.
U pletenim korpama `ene
su nosile paradajz i slani-
nu, taze ‘leba, pecaro{i
udice i tamo provodili po
vasceli dan.

Mada je tada Obrenovac
uveliko imao ve} tri glav-
ne, uporedne ulice (i niz
popre~nih), me{tani su se
i daqe poznavali kao da su
~lanovi iste porodice.
[to se dece ti~e, cela va-
ro{ je bila jedno dvori-
{te, jer se nisu ogra|ivala.
To je lepo prikazano u mno-
go puta ponavqanoj televi-

zijskoj seriji RTS-a, Sa-
zve`|e belog duda, Dragana
Aleksi}a, Obrenov~anina. 

Gledano iz dana{weg
vremena, to doba (pedesete,
{ezdesete godine) ~ini se
gotovo idili~nim, iako je
bila nema{tina.

A onda je po~ela izgrad-
wa Termoelektrane. Po~e-
li su dolaziti graditeqi,
radnici iz cele onda{we
Jugoslavije. Radili su mno-
go i te{ko, ali su bili od-
govaraju}e pla}eni. Odvo-
jeni od porodica i zavi~a-
ja, oni su posle posla odla-
zili u kafane. Tu bi se
opijali i po~esto vadili
}akije. Kav`ili su se me|u-
sobno, ali su nasrtali i na
me{tane u po~etku sasvim
nespremne. Za kafanske tu-
~e se do tada u Obrenovcu
nije znalo. Novo vreme i
ekonomski napredak dono-
sili su i po ne{to {to ni-
je li~ilo na dobro. Qudi
su po~eli da se dele na
Obrenov~ane i do{qake. A
bilo je i jo{ podela.

Sezonci su odlazili ali
su dolazili novi radnici,
in`eweri, stru~waci iz
svih krajeva Jugoslavije da
se na Elektrani zaposle.
Dobijali su stanove i po-
stajali novi stanovnici.
Nastawivali su se na po
nekoliko godina i Nemci,
Francuzi... Plate na Elek-
trani su bile svima po-
`eqne. Broj stanovnika je
naglo rastao. Mewao se iz-
gled i duh negda{we varo-
{i. Stari Obrenov~ani su
vremenom postajali mawi-
na. Nekako su skrajnuti. Ko
god se od wih, ili wihovih
zaposlio na Elektrani, ni-
je imao ni{ta protiv we.
Do~im, oni drugi gun|aju.
Ako ni{ta drugo, a ono
zbog zaga|ewa.

Slobodan Stoji}evi}

I danas, kao i pre sto godina,
me{tani obrenova~ku 
lekovitu vodu koriste 

za pi}e, a naro~ito za kuvawe
pasuqa, i to petkom

*

*

Panorama 
Obrenovca

Du}ani u starim
zgradama glavne ulice
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Slike
Obrenovca

Jo{ su se u glavnoj obrenova~koj ulici sa~uvale
gdekoje gra|evine s po~etka pro{log ili s kraja de-
vetanaestog veka. To su radwice posledwih zanatli-
ja. Niske su, okre~ene u belo i pokrivene }erami-
dom ili biber crepom. Me|u wima su jedan kujund-
`ija i jedan obu}ar. U nekima su pekari i burek-
d`ije, u jednoj zlatar. U starinskoj zgradi namala-
noj zelenom i `utom, smestio se kafi}. Nema pou-
zdanih podataka kada je podignuta, kao {to je slu~aj
sa zgradom Bawe koja je napravqena krajem devetna-
estog veka. Po{ta samo li~i na staru arhitekturu,
ali je ovovremena, otvorena pre godinu-dve. Tamo
gde je izme|u dva rata bila kafana Mali Pariz sa-
da je prodavnica konfekcije Tref. 

Izme|u dva rata podignut je i Antonovi}a hotel
koji se od oslobo|ewa zove Central. U centru je gra-
da, gde je mali trg i spomenik Prvom srpskom ustan-
ku. Odmah tu, u blizini, nalazi se i veliki varo{ki
park, gde je spomen kosturnica izginulima u Drugom
svetskom ratu, otkrivena na desetogodi{wicu oslo-
bo|ewa Obrenovca. Uz park je i zgrada Op{tine, a
preko puta Robna ku}a Posavina. Izme|u dva rata,
na mestu parka bila je sto~na pijaca, a na mestu Rob-
ne ku}e bioskop sa letwom ba{tom koji se odr`ao
sve negde do sredine {ezdesetih godina.

Obrenova~ka crkva je podignuta u drugoj polovi-
ni devetanestog veka i nema neki poseban istorij-
ski niti kulturni zna~aj. 

Stari Obrenovac se povla~i pred novim. Gotovo
iz dana u dan mu se mewa lik. Ru{i se staro, gradi
novo, a da ni fotografije staroga ne}e ostati jer se
niko sistematski ne bavi takvim bele`ewem. 

Me|u simbolima novog Obrenovca svakako je zgra-
da Doma kulture i sportova koja li~i na lete}i
tawir. U blizini Doma - preko puta Autobuske sta-
nice koja se smestila u zidine obnovqene `ele-
zni~ke - podignuto je novo stambeno naseqe Sewak.
Nazvano je po stogovima sena, od kojih je, tik uz na-
seqe, ostao jo{ jedan. Odnosno, ostala je jo{ jedna
seoska ku}a sa {talom i senarom, a i ona }e u do-
gledno vreme nestati.

Osta}e samo ove slike.
S. S.

Novi biznis
potiskuje stari

Glavna ulica, u stara
vremena bila je i jedina

Autobuska 
stanica no}u

Dom kulture i
sportova






